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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از 
طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

- متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی 
peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.

)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( 
- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت [1- ضمانت نامه 
بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک شهر به  شماره شبا: 

)070610000000100300430054IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام شهرداری قم] می باشد.
- مهلت خرید اسناد: از روز چهارشنبه مورخ 1397/08/09 لغایت روز  سه شنبه 1397/08/22

- مهلت ارایه پیشنهاد: از روز چهارشنبه مورخ 1397/08/09 لغایت ساعت 13 روز پنجشنبه 
مورخ 1397/08/24

- متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه نمایند 
. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- جهت پاسخگویی به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها( با 
شماره تلفن36- 36104334- 025و سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 36104488 

-025 تماس حاصل فرمائید.
- محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری 

مرکزی ، طبقه ششم ، اداره کل حراست
آگهی نوبت اول: یکشنبه مورخ 1397/08/06      آگهی نوبت دوم: دوشنبه مورخ 1397/08/07

در نظر دارد املاکی با کاربری مسکونی واقع در شهر قم به شرح جدول ذیل را از 
طریق مزایده عمومی به فروش برساند.

 متقاضیان می توانند از تاریخ درج آگهی تا پایان وقت اداری مورخ 1397/08/13 
همه روزه در ساعات اداری برای دریافت اسناد شرکت در مزایده به نشانی قم، 
انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، ساختمان بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی استان قم، واحد امور قراردادها مراجعه نمایند. 

خلاصه شرایط مزایده :
1. لزوم خرید اسناد مزایده و ارائه سپرده تضمین شرکت در مزایده به مبلغ %10 

ارزش قیمت پایه کل ملک مورد نظر.
2. پیشنهادات فاقد سپرده، مخدوش، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط و 

رعایت ضوابط شرکت در مزایده الزامی است. 
3. زمین مورد نظر با مبایعه نامه واگذار می شود و اخذ سند پس از طی کلیه مراحل 

قانونی و به هزینه و بعهده متقاضی می باشد. 
4. زمینهای فوق الذکر فاقد پروانه ساخت میباشد و صدور پروانه ساخت از طریق 

مراجع قانونی مربوطه و به هزینه و بعهده متقاضی میباشد .

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم شهرداری قم

WWW.QOM.IR        بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قماداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی املاک بنیاد مسکن واقع در شهر قم )نوبت اول(آگهی مزایده عمومی  )نوبت دوم(

ناظر قدرتمند کجاست؟

یک نام و مجموعه ای از اکاذیب

کیانوش راد فعال سیاسی اصلاح طلب :

مشکل درونی اصلاح طلبان خطر عقیم شدگی است

هشدار ایران خودرو به مشتریان 

از استعفای عضو جامعه مدرسین تا توصیه به جبران لغزش

واکنش ها و اظهارنظرها 
به نامه آیت الله یزدی

معاون اول رییس جمهوری:

هیچ اتفاق جدیدی 
در 13آبان نمی افتد

نامه آیت الله محمد یزدی رییس شورای عالی جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم به آیت الله سید موسی شبیری 
زنجانی از مراجع تقلید شیعه باعث ناراحتی مسوولان و 

برخی افراد دیگر شد و واکنش هایی را در پی داشت.
تصاویر منتشر شده از یک دیدار کافی بود تا رییس 
شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، عکس 
العمل نشان دهد. ماجرا مربوط به دیدار آیت الله سید 
موسی شبیری زنجانی با آیت الله سید محمد موسوی 
خاتمی،  سیدمحمد  کرباسچی،  غلامحسین  خوئینی، 

عبدالله نوری، عبدالمجید معادیخواه و تعدادی دیگر و 
انتشار تصاویر آنها در فضای مجازی می شود که باعث 
شد تا آیت الله محمد یزدی طی نامه ای سرگشاده این 
مرجع تقلید شیعه را خطاب قرار دهد که دیدار وی با 
»افراد مساله دار« باعث »ناراحتی و تعجب مقلدین و 
حوزویان« شده است. نامه ای که آیت الله یزدی بنا به 
گفته خودش »به ناچار« »سرگشاده« نوشته زیرا »در دو 
مرحله با حضرتعالی مکاتباتی در مورد برخی از مسایل 

دیگر داشته ام که جواب قانع کننده ای دریافت نکردم...

* ذخایر ارزی داریم که آمریکا فکرش را نمی کند
* آمریکا به هیچ وجه قادر به توقف فروش نفت ایران نمی شود
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مدیر بحران شهرداری قم گفت: درحال حاضر ممنوعیت بر ساخت و ساز در حریم گسل ها در 
شهر قم اعمال نمی شود که دراین رابطه کارگروه ملی مخاطرات زمین لرزه در حال پیگیری این 
موضوع می باشد. علی اکبر رحیمی ابراز امیدواری کرد که این محدودیت ها پس از تعیین حرایم 
گسل ها با تصویب شورای عالی شهرسازی ابلاغ شود.وی عین حال اضافه کرد: برای جلوگیری و 
کاهش خسارت های ناشی از زلزله، ساخت و ساز در این محدوده ها گسل ها مطابق قوانین با طراحی 
و الزامات خاص صورت می گیرد.وی همچنین گفت: برای جلوگیری از مخاطرات زلزله، استفاده از 
نمای رومی در ساخت منازل ممنوع و نظارت بر ساخت و سازها نیز از سوی شهرداری تشدید شده 
است.رحیمی بیان کرد: آسیب پذیری مناطق در برابر زلزله بستگی به چند مولفه از جمله نوع و 

مکانیزم گسل ها و زلزله های احتمالی، نوع خاک و نوع و عمر سازه بستگی دارد...

رئیس سازمان بسیج هنرمندان قم با انتقاد از نبود دستور کار مشترک میان دستگاه ها و نهادهای 
مختلف فرهنگی در این استان گفت: موازی کاری آفت کار فرهنگی و موجب هدر رفت سرمایه ها 
و خروجی غیرموثر برنامه ها در این استان است. قاسم بابایی با بیان اینکه از منظر قانونی و همچنین 
تعداد سازمان ها، نهاد ها و ادارت فرهنگی هیچگونه کمبودی در کشور وجود ندارد افزود: فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، اوقاف و امور خیریه، بسیج، کانون های فرهنگی هنری مساجد، سازمان بسیج 
هنرمندان، حوزه هنری، آموزش و پرروش، کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و حوزه علمیه 
از جمله نهادها و سازمان هایی است که به شکل های مختلف در حوزه فرهنگی و هنری فعالیت می 
کنند.وی با بیان اینکه در حوزه های مختلف فرهنگی شاهد موازی کاری های بسیار در قم هستیم 

گفت: به طور مثال در حوزه برگزاری مسابقات قرآنی نهادهای مختلفی از جمله اوقاف و...

مدیر بحران شهرداری قم :

ممنوعیت بر ساخت وساز درحریم 
گسل ها در قم اعمال نمی شود

رئیس سازمان بسیج هنرمندان قم: 

موازی کاری آفت 
کار فرهنگی در قم است 

عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: باتوجه به شرایط 
جنگ اقتصادی از تیم جدید اقتصادی دولت انتظار داریم که جنگی 
باشد و با شجاعت تصمیم بگیرد. »محمد علی وکیلی« درباره تغییرات 
تیم اقتصادی دولت و رای اعتماد مجلس به چهار وزیر پیشنهادی 
اظهار داشت: تَب، تِم، و تیم ترکیب جدید اقتصادی دولت باید نسبت 
به قبل تفاوت کند.وی با بیان این که مشکل تیم اقتصادی قبل نداشتن 

انطباق با تب جامعه بود، افزود: در تیم گذشته تَب مشکلات ...

رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: در مقابل شیوه های 
پیچیده تهاجم دشمنان، پدافند غیرعامل باید کاملًا هوشیار و جدی 
باشد و به صورت علمی، دقیق، به روز و همه جانبه عمل و با هرگونه 
نفوذ مقابله کند. به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار رییس و مسئولان 
سازمان پدافند غیرعامل کشور با اشاره به اهمیت روزافزون پدافند 

غیرعامل در مقابله با تهدیدهای نو شونده دشمنان، تأکید کردند...

محمد علی وکیلی: 

تیم جدید اقتصادی دولت 
با شجاعت تصمیم بگیرد 

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان سازمان پدافند غیرعامل:

پدافند غیرعامل در مقابل 
دشمنان هوشیار باشد 
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نامه آقای یزدی 
خطای استراتژیک بود

آیت الله سیدمحمد غروی در واکنش به نامه تند خطاب به آیت الله شبیری زنجانی:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

اربعین سرور و سالار شهیدان حضرت امام حسین )ع( را تسلیت می گوییم
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پدافند غیرعامل؛ افق بلند 
دکترین دفاعی نظام 

پدافند غیرعامل از گذشته تاریخ تاکنون به عنوان 
یک مسئله حیاتی در زندگی بشر و جوامع مختلف وجود 
داشته و به عنوان اصل انفکاک ناپذیر جریان زندگی ملت 

ها و کشورهاست به میزان کم توجهی و غفلت ازاین امر مهم خسارت ها بیشتر و چه 
بسا جبران ناپذیر خواهد شد،  توجه ویژه کشورهای پیشرفته و در حال توسعه به این 
امر مهم نشان از درک اهمیت و جایگاه پدافند غیر عامل است.در میهن عزیز اسلامی 
ایران نیز رعایت اصول پدافند غیر عامل در همه عرصه ها از جمله قانون گذاری و 
زیر ساخت ها و در یک بیان در همه شئون مرتبط زندگی وجود داشته لیکن در 
هشتم آبان سال 82 سازمان پدافند غیر عامل با تدبیر حکیمانه مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( ایجاد گردید تا این سازمان به عنوان مرجع سیاستگذار و نظارت کننده 
بصورت منسجم بتواند در سطوح مختلف کشور موضوعات را هدایت و راهبری نماید.

اگر ویژگیهای طبیعی،جغرافیایی، سیاسی، اقتصادی و ... ایران مورد توجه قرار گیرد 
مشخص خواهد شد که کوچکترین غفلت از رعایت اصول پدافند غیر عامل منجر 
به خسارت های زیانبار و غیر قابل جبران بر مردم عزیز و نسل های آینده خواهد 
شد که متاسفانه شاهد خسارت های زیان بار در زمانهای مختلف بوده ایم. کسب 
تجربیات گذشته بخصوص در دوران دفاع مقدس فرصت مغتنمی است برای بهره 
مندی از آن عرصه های تجربه شده در این امر مهم، بویژه اینکه دشمنان قسم خورده 
در پی ناکامیها و شکست ها، تحقق کینه و دشمنی خود را از عرصه های نظامی به 
سایر عرصه ها تبدیل نموده اند. فرصت طلایی موجود برای پیش بینی، برنامه ریزی، 
طراحی و امکان تامین زیر ساخت ها بر اساس ضوابط و اصول قبل از وقوع حوادث و 
عملی شدن نقشه های دشمنان پدافند غیر عامل را به عنوان یکی از مولفه ی اساسی و 
غیر قابل انکار دکترین دفاعی نظام نزد صاحب نظران و تصمیم گیران فراهم می نماید 
تا با اتخاذ سیاست ها، تصمیمات و اقدامات برمبنای آن دکترین شکل گیری و اجرایی 
گردد.  تبیین این اصل مهم ضروری است که دفاع جزئی از هویت یک ملت زنده و اگر 
به فکر دفاع نباشد و نتواند از خود دفاع کند آن ملت زنده نیست بخصوص آنکه هر روز 
و در همه حال عناد و توطئه و دشمنی استکبار علیه نظام اسلامی و ملت بزرگ ایران 
در جریان است و لازمه ی خدشه ناپذیر آن فکر و آمادگی برای دفاع همه جانبه است.

 آنچه پس از پیش بینی و تصویب قوانین و سیاست ها در این زمینه مهم است 
فراگیر نمودن فرهنگ دفاعی و پایبندی به اصول و ضوابط و حساسیت لازم به اهمیت 
و ضرورت رعایت پدافند غیر عامل در سطوح مختلف جامعه ائم از مسئولان و سازمانها 
و عموم مردم عزیز است چرا که گام اول در تحقق و نهادینه شدن اصول پدافند غیر 
عامل تبیین ، شناخت و ضرورت آن است تا زمینه مطالبه گری در صورت عدم رعایت 
فراهم گردد.تقارن روز پدافند غیرعامل با سالروز شهادت محمد حسین فهمیده در 
هشتم آبانماه که نقطه عطف و تبلور شکوفایی اوج معرفت، شناخت عمیق و احساس 
تکلیف نوجوان 13 ساله ای است که سرمشق نه نوجوانان بلکه الگوی همگان در راه 
دفاع از اسلام و انقلاب اسلامی و مقابله با تجاوز دشمن گردید همان که رهبر ملتی 
خوانده شد تا حقیقت رهبران داعیه دار دنیا شناخته شود .او با معرفت عمیقش به 
اصول و مبانی اسلام و ادای تکلیف به هنگام الگوی ماندگار شد الگویی که قبل و بعد 
شهادتش به سی و شش هزار فرشته سبکبال شهید دانش آموز رسید و میلیونها 
نوجوان و جوان ثابت قدم برای ماندگاری الگویش این مسیر پر افتخار را طی می 
نماید. دوران دفاع مقدس سرشار از رشادت ها و مجاهدت ها و الگوهای عملی و 
مصداق عینی برای نسل حاضر و آیندگان و گنجینه ای ارزشمند که با استخراج آن 
می تواندبرای سالها و قرن ها نیاز جامعه را تامین نماید و امروز شکوه حماسه عظیم 
اربعین از جمله نعمات انقلاب اسلامی و استمرار برکات دوران دفاع مقدس  برای 
اتحاد مسلمانان  و زمینه ساز ظهور منجی عالم بشریت خواهد بود ، شهید فهمیده نیز 
یک نمونه و الگو از هزاران نوجوان پرافتخار است که به تاریخ کشور اعتبار بخشیدند و 
مباهات به آنان افتخار همیشگی است.آنچه مهمتر از گرامیداشت نام و یاد این شهید 
و سایر شهدای والامقام است تبیین سیره و منش و تمسک عملی به راه و رسم آنان 
است تا با تحقق این مهم و نهادینه شدن این فرهنگ در تمام شئون جامعه و زندگی، 
به منزله اکسیر حیاط بخش و راه گشای همه مشکلات، معضلات و ناهنجاری هاست 
معرفی این الگوهای عظیم القدر به نسل حاضر خاصه جوانان و نوجوانان وظیفه ای 
همگانی و مسئولیتی خطیر برای همه دست اندرکاران و مسئولان است و مشاهده 
مشکلات معضلات و گرفتاری هانشات گرفته از غفلت یا کم توجهی به این فرهنگ و 
راه برون رفت از سختیها و مشکلات تمسک عملی به سیره ومنش شهیدان والا مقام 

و فرهنگ و روحیه جهادی است. 
* مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

گعدهای سیاسی
تصمیمات پارلمانی

 روز شنبه تا پاسی از شب مردم شاهد جلسه رای 
اعتماد نمایندگان مجلس به 4 وزیر پیشنهادی روحانی 
بودند. پخش مستقیم مجلس از شبکه خبر باعث می شود 

تا مردم شاهد حواشی این گونه جلسه ها هم باشند.نکته ای که در جلسه دیروز و البته 
بسیاری از جلسات پارلمان قابل توجه است این معناست که برخی نمایندگانی که بر 
کرسی سبز مجلس تکیه زده اند اهل گوش دادن نیستند. سخنران، نطق می کند حالا 
می خواهد رییس جمهور باشد، وزیر باشد یا نماینده مجلس، اهالی بهارستان کاری به 
صحبت های او ندارند برای خود حرف می زنند، دادمی زنند و گعده برگزار می کنند.به 
نظر می رسد نمایندگان مجلس قبل از نطق ناطق، تصمیم خود را گرفته اند و کاری 
ندارند که سخنران چه می گوید و از چه استدلال و منطق و برهانی استفاده می کند.به 
طور مثال شنبه شب وقتی رضا رحمانی وزیر پیشنهادی صمت در حال سخنرانی بود، 
نماینده ای داد زد که ما به تو رای می دهیم نمی خواهد سخنرانی کنی! این چه رسمی 
است که در چند دوره اخیر مجلس در پارلمان حاکم شده است؟ چرا کسانی که خود 
را عصاره فضائل ملت می دانند، گوش به صدای طرف مقابل نمی دهند و تصمیمات 
خود را جای دیگر می گیرند و در صحن فقط رای می دهند.برای درک بهتر این معنا، 
در یکی از جلسات آینده مجلس از رادیو فرهنگ، مذاکرات نمایندگان را گوش دهید. 
بیشتر به مدرسه ای می ماند که معلم در حال تصحیح ورقه های امتحانی است و دانش 
آموزان همه با هم در حال حرف زدند. بعضی ها هم در این میان داد هم می زنند.خیلی 
دور نیست، جلساتی که نمایندگان بر اساس استدلال های سخنران رای می دادند. 
بگذارید برایتان مثال هایی بزنم. در مجلس پنجم، نمایندگان راست گرا تصمیم گرفتند 
دو وزیر خاتمی را استیضاح کنند. یکی از آنها عطالله مهاجرانی وزیر ارشاد بود و دیگری 
عبدالله نوری وزیر کشور.آنگونه که تاریخ روایت می کند تصمیم قطعی نمایندگان 
استیضاح مهاجرانی بود. تمام چهره های شاخص جناح راست در مجلس پنجم از 
باهنر تا حسینی اخلاق علیه مهاجرانی در مجلس حرف زدند. در آن زمان موافق هم 
صحبت نمی کرد و فقط مخالف پشت تریبون قرار می گرفت.بعد از شنیدن صحبت ها، 
مهاجرانی پشت تریبون رفت. سخن گفت، استدلال آورد و نمایندگان تمام حرف های 
او را شنیدند و در نهایت قانع شدند که به استیضاح مهاجرانی رای ندهند. شاید 
اگر این استیضاح امروز بود، قطعا مهاجرای از وزارت افتاده بود.عبدالله نوری هم در 
روز استیضاح سخن گفت و حرف ها را شنید اما نتوانستند نمایندگان را قانع کند 
و نمایندگان مجلس پنجم وزیر کشور خاتمی را در در 3۰ خرداد 13۷۷ استیضاح 
کردند.مرور استیضاح های مجلس پنجم یادآور یک موضوع مهم است که تصمیمات 

پارلمان باید در مجلس و صحن علنی گرفته شود نه در گعده های سیاسی.

عضو شورای شهر تهران تشریح کرد 

تلاش برای ماندن افشانی در وقت اضافه 
حسن رسولی، عضو شورای شهر تهران همچنان برای ماندن افشانی امیدوار است.

وی در مورد تلاش شورای برای ماندن افشانی تا آخرین لحظه گفت: در مجلس 
دو فوریت ماندن شهردار تهران رای نیاورد ولی یک فوریت این طرح همچنان باقی 
است و تا پایان مهلت قانونی مصوبه اخیر، باید منتظر باشیم. به صورت بالقوه هنوز امکان 

پیگیری نمایندگان مجلس با استفاده از اختیارات قانونی وجود دارد.
ابتدا در کنار سایر  از  از آنجا که استراتژی اصلی شورای پنجم  افزود:  وی 
رویکردها، تأکید بر حفظ انسجام شورا و حمایت از مدیران منتخب بوده، آنچه 
آقای مهندس هاشمی رئیس شورای شهر گفتند، تأکیدی بر وفای به عهد شورای 

شهر تهران است.
این عضو شورای شهر در مورد افشانی گفت: آقای افشانی به عنوان مدیر موفق، 
پاکدست و اصلاح طلب چه در شهرداری بمانند و یا خارج از شهرداری باشند، بخشی 
از مجموعه شهری تهران بوده و هست و یقین دارم از جهت کمک به حوزه مدیریت 
شهری، تا آخرین لحظاتی که قانون به ایشان اجازه دهد و قبل از این که در شورا به 
تصمیم برسیم، مجموعه شهرداری را تنها نخواهند گذاشت.وی در مورد لطمه ندیدن 
فرآیند انتخاب شهردار به دلیل پیگیری رفع مشکل افشانی گفت: در حقیقت، دو برنامه 
هم زمان داریم و به نمایندگی از مردم نمی توانیم مدیریت شهری را بلاتکلیف بگذاریم. 
شرط ما بر این است که در هر مرحله ای که نمایندگان مجلس با استفاده از اختیارات 
قانونی، تصمیمی بگیرند که منتهی به فراهم شدن امکان خدمت شهردار شود، از این 

تصمیم استقبال می کنیم.

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان سازمان پدافند غیرعامل:

پدافند غیرعامل در مقابل 
دشمنان هوشیار باشد 

رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: در مقابل شیوه های پیچیده تهاجم دشمنان، 
پدافند غیرعامل باید کاملًا هوشیار و جدی باشد و به صورت علمی، دقیق، به روز و 

همه جانبه عمل و با هرگونه نفوذ مقابله کند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر روز )یکشنبه( در دیدار رییس و مسئولان 
سازمان پدافند غیرعامل کشور با اشاره به اهمیت روزافزون پدافند غیرعامل در مقابله با 
تهدیدهای نو شونده دشمنان، تأکید کردند: در مقابل شیوه های پیچیده تهاجم دشمنان، 
پدافند غیرعامل نیز باید کاملًا هوشیار و جدی باشد و به صورت علمی، دقیق، به روز و 

همه جانبه عمل و با هرگونه نفوذ مقابله کند.
حضرت آیت الله خامنه ای توجه مسئولان در همه بخشها به اهمیت پدافند 
غیرعامل را لازم دانستند و افزودند: اگر مدیران کشور اهمیت این مسئله را درک 
نکنند و پدافند غیرعامل به طور شایسته توسعه پیدا نکند، کشور در معرض تهدیدهای 
بعضاً غیرقابل جبران قرار خواهد گرفت، بنابراین مسئولان بخش های مختلف کشور 
چه بخشهای نظامی و چه بخشهای غیرنظامی، باید با پدافند غیرعامل همکاری کامل 

و لازم انجام دهند.

محمد علی وکیلی: 

تیم جدید اقتصادی دولت 
با شجاعت تصمیم بگیرد 

عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: باتوجه به شرایط جنگ اقتصادی 
از تیم جدید اقتصادی دولت انتظار داریم که جنگی باشد و با شجاعت تصمیم بگیرد. 

»محمد علی وکیلی« درباره تغییرات تیم اقتصادی دولت و رای اعتماد مجلس به چهار 
وزیر پیشنهادی اظهار داشت: تَب، تِم، و تیم ترکیب جدید اقتصادی دولت باید نسبت به 
قبل تفاوت کند.وی با بیان این که مشکل تیم اقتصادی قبل نداشتن انطباق با تب جامعه 
بود، افزود: در تیم گذشته تَب مشکلات جامعه 18۰ درجه بود در حالی که تَب تیم 
اقتصادی 5۰ درجه بود بنابراین فاصله بسیار معناداری وجود داشت.نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی تِم حرکتی تیم قبل را متناسب با شرایط کنونی کشور ندانست 
و تاکید کرد: ما در شرایط جنگ اقتصادی هستیم بنابراین انتظار داریم که تِم تیم جدید، 
هم جنگی باشد.وکیلی توضیح داد: تِم جنگی به این معنا که گاهی نیاز به تصمیمات آنی 
و لحظه ای است و »چه کنیم« موجب هدر رفت منابع و تضییع حقوق مردم می شود.

وی خاطرنشان کرد: بسیاری از حقوق مردم در نتیجه عدم تصمیم ، روی میز مسئولین 
در حال خاک خوردن است و کسی برای این حقوق تصمیم نمی گیرد.عضو هیات رییسه 
مجلس تاکید کرد: انرژی، انگیزه، شجاعت در تصمیم گیری و تصمیمات بدون رانت 
مقتضای شرایط کنونی است.وکیلی با بیان این که اگر مجلس شرایط و تغییرات تَب، تِم 
و تیم را در ترکیب جدید اقتصادی دولت ببیند حتما آنها را همراهی می کند، یادآور شد: 
البته این رای اعتماد به این تیم مانند بقیه اسلاف خود مشروط است. وی افزود: اگر تیم 
جدید به اصول و شرایط مذکور پایبند باشد، مجلس هم حمایت کرده و درصورت نقض 

این شرایط همانند اسلافشان با آنها برخورد می کند.

شهردار تهران: 

استعفایی در کار نخواهد بود
شهردار تهران درباره ادامه فعالیت خود در شهرداری تهران با توجه به قانون منع 
بکارگیری بازنشستگان گفت: استعفایی در کار نیست و تا آخرین روزی که قانون مشخص 

کند ارائه خدمت خواهم کرد.
محمدعلی افشانی در حاشیه جلسه علنی دیروز شورای اسلامی شهر تهران درباره 
زمان حضور خود در شهرداری تهران، گفت: تا زمانی که قانون تعیین تکلیف نکند بنده 
تا آخرین روز به عنوان شهردار تهران ارائه خدمت خواهم کرد. من همچنان پایبند قانون 

هستم و اگر نهایتا قانون این شد که بنده باید بروم حتما پایبند قانون خواهم بود.
وی تاکید کرد: استعفایی در کار نیست و تا آخرین روز ارائه خدمت خواهم کرد. بنده 
دیوان عدالت اداری نیز نرفته ام.شهردار تهران در بخش دیگری از صحبت های خود در 
خصوص احتمال تغییر و تحول در شهرداری تهران به ویژه در معاونت ها، گفت: این یک 
اصل مدیریتی است که تا روزی که مدیری در حال ارائه خدمت است از اختیارات قانونی 
خود باید استفاده کند و با نظم و انسجام، سازمان خود را اداره کند. این نکته ای است که 
به آن اعتقاد دارم.وی افزود: احتمال تغییر و تحول وجود دارد اما بی تردید همه اینها در 
راستای بهبود مدیریت شهری خواهد بود.افشانی در بخش دیگری از صحبت های خود در 
خصوص دو فوریت لایحه اخذ مطالبات شهرداری تهران نیز گفت: اصلاحیه این لایحه که 
قبلا به تصویب رسیده بود در خصوص چگونگی وصول عوارض امروز مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و نهایتا مصوب شد که همه پرداختی نقدی افراد شامل تخفیف شود. با توجه 

به شرایط اقتصادی این امتیاز به تمامی پرداخت های نقدی داده خواهد شد.

مدیرعامل بنیاد باران: 

دولت نقشی در تخلیه  
دفتررئیس دولت اصلاحات ندارد 

مدیرعامل بنیاد باران درباره اسباب کشی دفتر رئیس دولت اصلاحات، می گوید که 
جابه جایی این دفتر به خاطر فشار بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی بوده  است و دولت 
بنابر مقررات تکلیف دارد محلی را برای رؤسای جمهور سابق فراهم کند، اما تا کنون 

دفتری مشخص نشده است. 
جواد امام، فعال سیاسی اصلاح طلب و مدیرعامل بنیاد باران درباره انتشار تصاویری 
از اسباب کشی دفتر رئیس دولت اصلاحات به ایرناپلاس می گوید که ایشان درحال 
جمع آوری اسباب و اثاثیه هستند. موضوع تخلیه دفتر ایشان، مربوط به بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی و مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره( است. رئیس دولت اصلاحات 
هم به این دلیل که همکار مؤسسه نشر و تنظیم آثار امام)ره( هستند، در این ساختمان 
حضور دارند.وی درباره علت جابه جایی دفتر رئیس دولت اصلاحات تصریح می کند: از 
مدت ها قبل بنیاد مستضعفان فشار آورده  است که ایشان این ساختمان را تخلیه کند. 
بنابراین ما هم به دنبال تخلیه این محل هستیم.امام با تأکید بر اینکه علت جابه جایی دفتر 
رئیس دولت اصلاحات فشار بنیاد مستضعفان است، می گوید: اخیراً در اخبار آمده  است 
که این جابه جایی بعد از دیدار ایشان با آیت الله شبیری زنجانی اتفاق افتاده است، اما 
جابه جایی دفتر ایشان هیچ ربطی به این دیدار ندارد.این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان 
اینکه دولت نقشی در تخلیه این دفتر ندارد، می گوید: بر اساس مقررات، دولت نسبت به 
تأمین دفتر رؤسای جمهور سابق، تکلیف دارد و باید محلی را مشخص بکند.او در ادامه 
می افزاید: قبلًا محلی را مشخص کرده بودند که در دولت احمدی نژاد، رئیس جمهوری 
سابق تلفن ها، آب و برق آن را قطع کردند و ایشان را مجبور کردند که آن دفتر را ترک 
کنند. اما درحال حاضر نیز دولت باید جایی را مشخص کند که ایشان در آنجا مستقر 
بشود.امام همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا دولت اقدامی در جهت تأمین دفتر 

انجام نداده است، می گوید: نه، تا به الان دفتری مشخص نشده است.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس: 

رای بالای مجلس پشتوانه خوبی برای دولت است 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه رای محکم و قابل 
اتکایی به وزیران پیشنهادی دولت داده شد، گفت: رای بالای نمایندگان می تواند پشتوانه 

ای برای ادامه پرقدرت کار دولت باشد. 
طیبه سیاوشی شاه عنایتی افزود: موضوعی مهم که در مراحل مختلف از معرفی تا رای 
اعتماد به چهار وزیر پیشنهادی وجود داشت، این بود که در شرایط سخت تحریم، این 
چهار وزارتخانه کلیدی بدون وزیر نمانند.وی ادامه داد: یکی از وزارتخانه های ما به لحاظ 
وسعت 1۷ معاونت دارد و این وزارتخانه عریض و طویل بدون وزیر نمی توانست کارش 
را به خوبی انجام دهد، به همین دلیل تصمیمات اساسی در این وزارتخانه ها اتخاذ نمی 
شد یا اگر نیازی به اصلاح و ترمیم وجود داشت به دلیل عدم وجود وزیر اتفاق نمی افتاد.

وی بیان کرد: در هر حال روز گذشته مجلس رای خوبی داد، هر چند که من از رای 
بالای نمایندگان به وزیران پیشنهادی تعجب کردم، ولی در هر حال رای محکم و قابل 

اتکایی به گزینه های پیشنهادی دولت داده شد.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با 
نادرست دانستن ادبیات نامه آیت الله یزدی 
خطاب به آیت الله شبیری زنجانی گفت: 
حریم مرجعیت را اگر ما حفظ نکنیم، این 
راه را برای دیگرانی که اعتقادی به اسلام 
و تشیع ندارند، باز کرده ایم و این سد را 
شکسته ایم. حتی بر اساس مبانی فکری 
آیت الله یزدی، کاری که ایشان کردند، از 

نظر سیاسی خطای استراتژیک بود.
آیت الله سیدمحمد غروی، عضو جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم در واکنش به 
نامه تند آیت الله محمد یزدی از اعضای 
به  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه 
شبیری  موسی  سید  العظمی  آیت الله 
 زنجانی از مراجع تقلید شیعه در گفت وگو 
با ایرناپلاس گفت: بنده در این شرایط نه 
ملاقات آن بزرگوار را پسندیدم و نه نامه 
سرگشاده آیت الله یزدی را. چرا که در کل 
احساس می کنم این نامه و آن ملاقات به 
صلاح مرجعیت نبود. این نامه به صلاح 
آقای یزدی و حتی مقاصدی که  خود 
مورد نظر ایشان است هم نبود. آن هم 
فضای  متأسفانه  که  امروز  شرایط  در 
مجازی به مسائل ورود می کند و می تواند 
به جایگاه مرجعیت، روحانیت شیعه و 
چهره های انقلابی آسیب وارد کند و برخی 

سدهایی که نباید را بشکند.
استاد حوزه علمیه قم در ادامه افزود: 
ذکر  نکته  است چند  لازم  باره  این  در 
کنم؛ اول اینکه آیت الله العظمی شبیری 
زنجانی از فقها و مراجع تراز اول به حساب 
می آیند. حتی برخی مفاخر حوزه ایشان 
را اعلم می دانند یا با شبهه اعلم نسبت به 
ایشان نظر دارند. همچنین تقوا و دیانت 
ایشان زبان زد خاص و عام است. از آن 
طرف آیت الله یزدی هم از اساتید خارج 
حوزه هستند که سوابق علمی و انقلابی 
ایشان از قبل انقلاب و بعد از انقلاب بر 
کسی مخفی نیست. ایشان همواره در 
مسیر نهضت انقلاب بوده و واقعاً خطر 
کرده اند و از حبس و حصر ابایی نداشتند. 
بعد از انقلاب هم خالصانه در قوه قضائیه، 
شورای نگهبان و مجلس خبرگان رهبری 
و یا سمت های دیگر در حوزه علمیه در 
خدمت نظام بودند. درنتیجه در دلسوزی 

جای  انقلاب  و  نظام  به  نسبت  ایشان 
که  نیست  فردی  ایشان  نیست.  تردید 
خواسته های نفسانی خودش را مطمح 
سن  در  که  هم  امروز  دهد.  قرار  نظر 
کهولت قرار دارند، بالاخره مثل یک افسر 
پای کار تا جایی که توان بدنی اجازه دهد 

در خدمت انقلاب هستند.
این که  ادامه داد: نکته دیگر  غروی 
آیت الله العظمی شبیری مشی خاصی 
دارند. ما در این پنجاه سال که در حوزه 
قم هستیم، این مشی را از ایشان سراغ 
را  خود  ارتباطات  معمولاً  که  داشته ایم 
تشخیص  که  خاصی  اصول  اساس  بر 
می دهند، مدیریت می کنند و فردی را که 
مسلمان، مومن و صاحب فکر می دانند، 
بر این اساس روابط    شان را با او تنظیم 
می کنند. درنتیجه هرکسی را در جایگاه 
خودش مورد احترام دارند. البته ایشان 
نسبت به نظام و انقلاب حساسیت خاصی 
دارند و کمک به نظام را لازم می دانند. 
در زمان امام)ره( ایشان فرصتی که پیدا 
می کردند، خدمت امام)ره( می رفتند و هم 
ایشان احترام خاصی به امام)ره( داشتند 
البته  ایشان.  به  نسبت  امام)ره(  هم  و 
هرکدام جایگاه خاص خود را داشتند. در 
عین حال ایشان بعد از دیدار با امام)ره( 
به مشهد به دیدن برخی از بزرگانی که 
در انقلاب بوده اند ولی در ارتباط با انقلاب 
و امام)ره( زاویه پیدا کردند،  می رفتند. در 
قم هم همین طور بود. با بزرگانی از مراجع 
ملاقات داشتند. این نوع رفت وآمد ایشان 
در زمان رهبری هم این طور ادامه داشت. 

هم دیدن رهبری معظم انقلاب می رفتند 
و هم رهبری با ایشان دیدار می کردند و 
در عین حال ملاقاتی هم با افراد مختلفی 
که برخی مربوط به این جناح یا آن جناح 
بودند داشتند. همه آیت الله شبیری و نوع 

رفت وآمدشان را می شناسند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
تأکید کرد: باید توجه کنیم که مراجع 
نقش پدری را دارند و در خانه شان برای 
همه باز است و این مهم است که حضرات 

تحت تأثیر یک جریان خاصی نباشند.
غروی تصریح کرد:  آقای یزدی فرد 
دلسوزی برای نظام، انقلاب و روحانیت 
است و این دغدغه ایشان است که خدای 
ناکرده مرجعیت پل و ابزاری برای برخی 
جناح ها قرار نگیرد. اگر مطلبی می گوید 
برحسب وظیفه شرعی و احساس خطری 

است که دارند.
اگر آقای  به نظر من  او تأکید کرد:  
می نوشتند  را شخصی  نامه  این  یزدی 
و ارسال می کردند یا برخی از دوستان 
را می فرستادند تا مطالب را بیان کنند،  
می گوید  ایشان  اینکه  بود.  مناسب تر 
دوبار نامه نوشته اند و جواب قانع کننده 
نبوده است، باید گفت مگر ملاک ارزیابی 
حقیقت قانع شدن طرف مقابل است؟ 
قانع  از فرمایش شما من  ممکن است 
نشوم و یا من اظهار نظری کنم و شما 
قانع نشوید، ولی این که ملاک نیست. 
قانع شدن شخصی مگر می تواند ملاک 
برای کسب حقیقت باشد. درنتیجه حق 
در  اگر تشخیص می دادند  که  بود  این 

این باره نظری بدهند، باید نامه شخصی 
می نوشتند یا فرد و افرادی را می فرستادند.

غروی گفت: این نوع ادبیات و خطاب 
قرار دادن مرجعی در این تراز، قابل قبول 
بود، مشکلی  نامه شخصی  اگر  نیست. 
نبود ولی اگر از جانب یک استاد حوزه به 
مرجع تقلیدی که جایگاه خاصی دارد نامه 
می نویسیم، باید ادبیات متناسب با شأن 

آن مرجع را مدنظر قرار دهیم.
این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم تأکید کرد:  از سوی دیگر حقیقت این 
است، کاری که آقای یزدی در این شرایط 
کردند، خطای استراتژیک بود. برای اینکه 
بالاخره یک عکسی در شبکه ها آمد، ولی 
نامه ایشان زمینه ای برای اظهارنظرهای 
مختلف در این باره شد. بالاخره ایشان 
تقویت  را  رقیبش  اهداف  ناخواسته 
کرد. یعنی حتی بر اساس مبانی فکری 
خودشان که درواقع دلواپسی دارند که 
درست هم هست، این کاری که ایشان 
خطای  سیاسی  نظر  از  عملًا  کردند 
ایشان  اینکه  به شرط  بود.  استراتژیک 
ملاک  ایشان  شدن  قانع  ولی  بپذیرد، 
حقیقت نیست.غروی گفت:  خواهشم این 
است کسانی که واقعاً دلسوز انقلاب، نظام، 
مرجعیت و روحانیت هستند، این پرونده 
را ببندند چون به نفع هیچ کسی نیست. 
واقعاً بعید می دانم در آینده مرجعی به 
این عمق آیت الله شبیری زنجانی داشته 
باشیم. همین طور شخصیت آیت الله یزدی 
آن  با  بر کسی  انقلابی  فعالیت های  در 
سوابق پوشیده نیست و بنابراین بهتر است 

پرونده را ببندند و مسئله را ادامه ندهند.
این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
تأکید کرد:  حریم مرجعیت را اگر ما حفظ 
نکنیم، این راه را برای دیگرانی که اعتقادی 
به اسلام و تشیع ندارند، باز کرده ایم و 
این سد را شکسته ایم. این مسئله درباره 
باید شأن رهبری  رهبری هم هست و 

حفظ شود.
جامعه  اعضای  آیا  اینکه  درباره  او 
اطلاع  نامه  این  نگارش  از  مدرسین 
داشته اند یا نه، توضیح داد: نامه ایشان 
شخصی بود. ممکن است با برخی از اعضا 

مشورت کرده باشند که من خبر ندارم.

آیت الله سیدمحمد غروی در واکنش به نامه تند خطاب به آیت الله شبیری زنجانی:

نامه آقای یزدی خطای استراتژیک بود
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

درون  نقد  گفت:   طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  یک 
جناحی لازم ، اما تخریب درون جناحی ، بازی در میدان 
برنامه نیست  امروز اصلاح طلبان  رقیب است. مشکل 
، مشکل بیرونی رد صلاحیت ها است. مشکل درونی 
اصلاح طلبان، خطر پیری و عقیم شدگی است. مشکل 
تهدید رخنه ثروت و پول در تعیین مناسبات داخلی است. 
محمد کیانوش راد  در پاسخ به سوالی در خصوص 
لزوم توجه به مسائل سیاسی کشور و موضوع گفت وگوی 
ملی با توجه به اذعان اقتصاددان ها مبنی بر سخت تر شدن 
شرایط اقتصادی تا پایان سال جاری گفت: مساله اصلی 
تنها گفت وگو نیست. گفت وگو اگر برای درک مشکلات و 
حل آنها باشد، باید از موضع برابر باشد. نمایش گفت وگو 
در همه جا، حتی در نظام های کاملا مستبد بعضا انجام 
می شود، مهم اراده برای حل مشکلات است. تنها از دولت 
هم نباید انتظار گفت وگو داشت، نهادهایی که از قدرت و 
ثروت قابل توجهی برخوردارند، در این شرایط بیشتر باید 

مورد خطاب قرار گیرند.

* مفهوم آقازاده  و هزارفامیل بازتولید شده است
اگرچه  اقتصادی،  مشکلات  حل  داد:  ادامه  وی 
راه حل های اقتصادی می طلبد، اما تنها با جهت گیری و 
تصمیم گیری درست سیاسی به فعلیت می رسد. مشکل 
اصلی عدم توافق ملی در نهادهای تصمیم گیر است. هرکس 
راه خود را می رود و عملا شیوه ملوک الطوایفی وجود دارد 
و دولت هم تنها تصمیم گیر نیست، اگر هم تصمیمی 
بگیرد، نهادهای موازی و پرقدرت مانع از قدرت دولت 
در اجرا می شوند. بحث از اقتصاد دولتی، سوسیالیستی، 
نهادگرایایی و جامعه گرایی و نئوسوسیالیستی و یا بحث 

لیبرالیسم و نئولیبرالیسم، بحثی فرعی است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا 
افزود: از ابتدای انقلاب تاکنون، جز در دوره ای محدود، 
تقریبا شبیه قبل از انقلاب، عمده فعالیت های اقتصادی در 
اختیار دولت و حکومت و یا وابستگان حکومتی بوده است 
واکنون هم مفهوم آقازاده  و هزارفامیل بازتولید شده است. 
هیچ وقت بخش خصوصی بصورت واقعی -جز خرده پا 
-در کشور امکان گسترش  فعالیت نداشته است. البته در 
شرایط محدودیت های بین المللی باید نسخه ای مخصوص 

شرایط بحرانی و برای عبور از بحران دیده شود.

* سیاست به مرزهای کثیف خود نزدیک شده 
است

وی در پاسخ به این سوال که در همین راستا نقد 
نقد عدم  و  تفسیر می کنید  را چگونه  درون جناحی 
شفافیت در درون جناح اصلاح طلب و یا نداشتن برنامه 
برای بعد از رسیدن به قدرت را تا چه میزان در این مقوله 
وارد می دانید، گفت: نقد درون جناحی لازم، اما تخریب 
درون جناحی، بازی در میدان رقیب است. مشکل امروز  
اصلاح طلبان برنامه نیست، مشکل بیرونی رد صلاحیت ها 
است. مشکل درونی اصلاح طلبان، خطر پیری و عقیم 
شدگی است. مشکل تهدید رخنه ثروت و پول در تعیین 
مناسبات داخلی است. علائمی از این وضعیت مشاهده 

می شود. وی افزود:  بدون تعارف، اکنون سیاست به 
مرزهای کثیف خود نزدیک شده است. مساله پاکدستی ، 
نقطه قوت اصلاح طلبان بود اما علائمی هست که متاسفانه 
در حال فروپاشی است. برای همین است که مردم بعضا 
می گویند نه این و نه آن.  کمک مالی نباید باعث قراردادن 
افراد در لیست و یا سپردن پست به افراد شود. امید به 
پاکدل و فداکار  باز هم دانشجویان  دانشجویان است. 

می توانند خونی تازه در جریان اصلاحات بوجود آوردند.

* ساختار سیاسی و اختیارات، امکان بیش از 
این به روحانی ا نمی دهد 

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در خصوص 
اختلافات جریان اصلاحات در رابطه با  پارلمان اصلاحات 
یا شورای عالی سیاستگذاری و در پاسخ به این سوال که 
کدامیک ساختاری برای رفع اختلافات درون جناحی 
به  اصلاحات،  پارلمان  فعلی  در شرایط  است، گفت:  
گسترش اختلافات احتمالی دامن می زند. مهم کارکرد 
موثر و تعیین کنندگی در جمع اصلاح طلبان است. در این 
شرایط شورای عالی سیاستگذاری، به رغم اشکالاتی که 
در آن هست ، مفیدتر است. خصوصا با توجه به اشراف 

و هدایت آقای خاتمی کارکرد موثرتری خواهد داشت.
وی در پاسخ به این سوال که تا چه میزان نقدهای 
اصلاح طلبان به دولت را وارد می دانید و آیا شما هم 
به سبد رای خود که اصلاح طلبان  معتقدید روحانی 
هستند رو دست زد، گفت: چنین تعبیری را خیلی قبول 
ندارم. دولت روحانی، ادامه دولت هاشمی است. شاید اگر 
میرحسین موسوی هم بود، تا حد زیادی کم و بیش در 
همین مسیر حرکت می کرد . یعنی فعلا ساختار سیاسی 

و اختیارات، امکان بیش از این را نمی دهد.

* روحانی همان روحانی سال ۹۲ است
وی افزود: روحانی همان روحانی سال ۹2 است. سبد 
اصلی رای او اصلاح طلبان بود. امروز هم حامیان اصلی او 
به رغم برخی دلخوری ها و انتقادات، باز هم اصلاح طلبان 
به وفق رضاست،  نه  ، گراندکی  بقول حافظ  هستند. 
خرده مگیر . البته در مواردی بیش از اندکی است، اما 
شرایط ساختاری را هم باید دید ، آنگاه قضاوت کرد.وی 
در پاسخ به این سوال که شرایط کنونی کشور بیش از 
هر زمانی هشدار وقوع انتخابات 84 دیگری را به ذهن 
متبادر می کند؛ آیا از نظر شما شرایط مشابه است و اینکه 
آیا می توان امیدوار بود که جریان اصلاحات از ماجرای 
84 درس گرفته است، گفت: درس ماجرای 84 غرور 
اصلاح طلبان به پیروزی خود ولو با چند کاندیدا و بروز 
اختلاف در درون جبهه اصلاحات بود. امروز شاید، این 
درس ها را گرفته باشیم، اما مسائل امروز مسائل متفاوتی 
است و نیاز به تحلیل های جامع تر و دقیق تری دارد، اما در 

مجموع و اکنون شرایط اصلاح طلبان خوب نیست.

میانه رو  چهره های  روی  هم  باز  باید   *
سرمایه گذاری کنیم

کیانوش راد در ادامه در پاسخ به این سوال که تقریبا 

سه سال تا انتخابات 14۰۰ زمان باقی مانده است و برخی 
جریانات سیاسی خیلی زود فعالیت های انتخاباتی خود 
را کلید زده و تصمیماتی اتخاذ می کنند که اذهان را به 
سمت فضای انتخاباتی می برد؛ مشخصا فعالیت های تیم 
رییس مجلس را تا چه میزان انتخاباتی تحلیل می کنید 
و آیا می توان علی لاریجانی را گزینه اعتدالی و حداقلی 
اصلاح طلبان برای انتخابات آینده تلقی کرد، گفت:  بله 
 ، امروز  لاریجانی  است.  انتخاباتی  تلاشی  فعالیت ها 
است.  پیشه کرده  را  اعتدالی  برخلاف گذشته، مشی 
مشکل لاریجانی رای منفی و مخالفانی جدی، در میان 
هر دو جناح است. این کار را برای او  مشکل تر می کند. 
اصلاح طلبان به تعامل خوب لاریجانی با دولت توجه دارند 
و از مواضع اعتدالی او هم استقبال کرده و می کنند، اما 
احتمال حمایت اصلاح طلبان  از ایشان را کم می بینم. 
مگر اصلاح طلبان در شرایطی استثنایی ، مجبور به گرفتن 
تصمیمات استثنایی بشوند.این فعال سیاسی اصلاح طلب 
در خصوص گزینه های مد نظر خود برای انتخابات 14۰۰ 
نیز گفت: هنوز سخن گفتن در مورد افراد کمی زود است. 
اما فرصت حضور کاندیداهای اصلی اصلاح طلبان را در 
رقابت فراهم نخواهد شد. به همین علت باید از هم اکنون، 

بر چهره های میانه رو سرمایه گذاری کرد.

* فراکسیون امید، خیلی از امیدها را ناامید کرد 
وی در پاسخ به این سوال که آیا در جلسه اصلاح طلبان 
با رییس جمهور حضور داشتید و ارزیابی شما از این جلسه 
چیست، گفت: در جلسه با ریس جمهور حضور نداشتم. 
اما این حرکت ها نباید نمایشی باشد، آسیب حرکت های 
نمایشی خیلی بیشتر از انجام ندادن این جلسات است. 
هیچ گونه  جدید  پیشنهادی  وزرای  انتخاب  در  ظاهرا 
مشورتی با اصلاح طلبان نشد و دفتر سیاسی حزب اتحاد 
هم ناخشنودی خویش را ابراز کرد و خصوصا در مورد 
وزارت صمت و وزارت راه و شهرسازی اظهار نگرانی کرد.

نماینده پیشین اهواز در مجلس شورای اسلامی در 
خصوص عملکرد فراکسیون امید و مشخصا مدیریت 
محمدرضا عارف بر فراکسیون اصلاح طلبان گفت:  عارف 
نتوانست فراکسیون را با هدف و برنامه و با انسجام به 
را  روحیات خاص خود  بهره روی هرکس  براند.  پیش 
دارد و اولویت های متفاوتی را شاید مدنظر داشته باشد. 

فراکسیون امید، خیلی از امیدها را ناامید کرد.

که  بود  اثربخش خواهد  هنگامی  * شفافیت 
استثناپذیر نباشد

این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص مبحث 
شفافیت و تاکید مقام معظم رهبری که فرمودند همه 
موضوعات غیر از مسائل امنیتی باید به مردم گفته شود 
در پاسخ به این سوال که مقاومت برخی نمایندگان 
برای بحث شفافیت آرا را چگونه ارزیابی می کنید و آیا 
فراکسیون امید نباید برای این موضوع پیش قدم شود نیز 
گفت:  شفافیت یکی از اصلی ترین راهکارهای مبارزه با 
فساد است. چه فساد سیاسی و چه فساد اقتصادی و البته 

هنگامی اثربخش خواهد بود که استثناپذیر نباشد.

کیانوش راد فعال سیاسی اصلاح طلب :

مشکل درونی اصلاح طلبان خطر عقیم شدگی است

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی با بیان این که هنوز ابعاد حادثه 
تروریستی میرجاوه و ربوده شدن تعدادی از نیروهای 
هنگ مرزی روشن نشده است، گفت: باید در شرایط 
کنونی به جای برخورد توام با خشونت از هر امکانی 

استفاده کرد تا جان این افراد نجات پیدا کند.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به بازدیدش از میرجاوه بعد از عملیات تروریستی که 
منجر به ربوده شدن تعدادی از نیروهای هنگ مرزی 
میرجاوه شد، اظهار کرد: در این سفر آقای کرد نماینده 
میرجاوه نیز همراه بنده بود. از منطقه صفر مرزی و محل 
شهادت مرزبانانی که چندی پیش به شهادت رسیده 

بودند بازدید کردیم و کل مرز را دیدیم.
وی با تاکید بر این که نیازمند دیپلماسی مرزی 
و  ابزارها  امکانات،  همه  باید  داد:  ادامه  هستیم، 

ظرفیت های مرزی برای رفع مشکلات و رفع اختلافات 
به کار گرفته شود. بخش عمده ای از قبائل، ایلات، عشایر 
و مردم میرجاوه در آن سمت مرزها در پاکستان هستند 
و با یکدیگر مراودات فامیلی دارند، لذا باید در قالب 

دیپلماسی مرزی نیازهای اقتصادی مردم را دید.
و سیات خارجی  ملی  امنیت  رییس کمیسیون 
مجلس شورای اسلامی یادآور شد: بسیاری از کسانی 
که در میرجاوه زندگی می کنند زندگی شان به مرز 
شده  باعث  یکسری سختگیری ها  لذا  است  وابسته 
برخی سرپرست خانواده هایشان را از دست بدهند یعنی 
کسانی که کار کولبری می کردند باید اختیار مرز به 
مسئولان مرزی داده شود تا بتوانند برای مردم امتیازاتی 
قائل شوند. همچنین باید از ظرفیت نماینده های استان 

استفاده کرد.
فلاحت پیشه با بیان این که بازدیدی از پاسگاه محل 

حادثه تروریستی داشتم، گفت: به خاطر ملاحظات 
امنیتی اجازه فیلمبرداری ندادیم. هنوز ابعاد این حادثه 
روشن نشده است که چه طور 12 مرزبان بدون شلیک 
یک گلوله ربوده شدند. البته تصاویر منتشر شده که 
حکایت از آن دارد که آنها در سلامت کامل هستند. 
معتقدم که باید در ادامه ی راه از ظرفیت دیپلماسی 
هر  از  افراد  جان  ما  برای  چون  کرد  استفاده  مرزی 
چیزی مهم تر است. باید تمامی تلاش را به کار برد تا 

خانواده های آنها را از نگرانی نجات داد.
وی افزود: در شرایط کنونی به جای برخورد توام 
با خشونت باید از هر امکانی استفاده کرد که جان 
آنها را نجات دهیم. برای آینده هم ضمن در نظر 
کاری  باید  امنیتی  تجهیزات  و  ملاحظات  گرفتن 
کرد تا مشکلات در قالب دیپلماسی مرزی کمتر 

به وجود آید.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

اولویت ما نجات جان مرزبانان میرجاوه است

احمد  حسینی *

مصطفی داننده
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اقتصادی

رییس خانه معدن ایران ؛

جادهاعتماددولتوبخشخصوصی
دوطرفهشود

رئیس خانه معدن ایران گفت: جاده اعتماد در کشور دوطرفه است، بخش خصوصی 
به دولت اعتماد کرده و انتظار دارد دولت نیز بتواند از این اعتماد بهره گیری کند.

رود  می  انتظار  افزود:  خود  خبری  نشست  در  یکشنبه  روز  بهرامن«  »محمدرضا 
مسئولان در تصمیم گیری های اقتصادی از مشورت و تخصص بخش خصوصی برای 

پیشبرد امور استفاده کنند.
وی خواستار روانسازی فضای کسب و کار در کشور شد و گفت: اگر محیط کسب و 
کار کشور پیشرو نباشد، تصمیم ها می تواند برای بخش های اقتصادی بازدارنده باشد.

بهرامن بطور نمونه به بخشنامه های بانک مرکزی در هفت ماه گذشته اشاره کرد که 
مشکلاتی را در بخش گمرک به وجود آورد و افزود: همین مساله سبب شد تا نتوانیم 
برخی تجهیرات و ماشین آلات را به موقع وارد کشور کنیم اما در 45 روز اخیر بسیاری 
مشکلات کاهش یافت. وی تاکید کرد: در بخشی از اتفاق های ایجاد شده به دولت 
حق می دهیم و باید مسائلی نظیر ورود غیر اصولی برخی کالاها یا خروج ارز از کشور 
مدیریت می شد، اما از آنجایی که تشکل های بخشی خصوصی شناسنامه دار هستند، 

انتظار داریم از توان و تخصص آنها نیز برای پیشبرد بهتر امور مشورت گرفته شود.
 حرکت به سمت واقعی شدن نرخ ارز

رییس خانه معدن ایران در ادامه این نشست خبری به نرخ ارز اشاره کرد و گفت: نرخ 
واقعی ارز در کشور 3800 تومان نبود و امروز که این نرخ به واقعی شدن نزدیک شده، 

نگرانی ها برای خروج بسیاری از کالاها از کشور برطرف شده است.
وی ادامه داد: همچنین حرکت به سمت واقعی شدن نرخ ارز سبب شده تا ارتقای 
کیفیت محصولات داخلی اتفاق بیفتد که در این صورت می توان انتظار داشت صادرات 
به سایر کشورها رونق بیشتری بگیرد. بهرامن به صادرات گچ و سیمان در بین محصولات 
معدنی اشاره کرد که در دست تولیدکنندگان داخلی مانده بود، اما وقتی نرخ ارز به نرخ 
واقعی نزدیک شد، بهبود وضعیت تولید و صادرات آنها در حال شکل گرفتن است. وی 
یادآور شد: مشکلی که وجود داشت، تولیدکنندگان داخلی به دلیل سرمایه گذاری 
نکردن در بازارهای هدف، عجولانه اقدام کردند، اما اگر دولت در بازارهای هدف شریک 

بخش خصوصی باشد، تصمیم های بهتری اخذ خواهد شد.

عضو سابق هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران :

شرکتهایدولتیواگذارشوند
عضو سابق هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران معتقد است که یکی از مهمترین 
اولویت های وزارت صنعت، معدن و تجارت در دوره جدید فعالیت ها باید خصوصی سازی 

و واگذاری شرکت های دولتی باشد.
سید کاظم دوست حسینی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: شرایط اقتصادی به ویژه 
در حوزه صنعت، معدن و تجارت به دلیل رکودی که در تولید وجو دارد، اوضاع مناسبی 
نیست. امیدواریم وزیر جدید با توجه به سابقه عضویت در کمیسیون صنایع مجلس، 
بتواند در حوزه صنعت، معدن و تجارت قدم های موثری بردارد. برنامه هایی که رحمانی 
در مجلس اعلام کرده است اگر اجرایی شوند، حداقل نسبت به دوره قبلی موفق تر عمل 
خواهد کرد چرا که کمابیش برنامه های مثبتی هستند که می توانند موثر  واقع شوند. وی 
ادامه داد: اولویت در حوزه صنعت، معدن و تجارت، توجه ویژه به تولید است چرا که 
بخشی از مشکلات اقتصادی کشور به معضلات این حوزه بر می گردد. در تولید و تامین 
مالی هنوز معتقدیم که بخشی از مشکلات این بخش تامین مالی است. در حال حاضر  
کشور توان تولید بسیاری از کالاهایی که وارد می شوند را دارد لذا اولویت این است 
که توجه ویژه به لیست واردات صورت گیرد و به حوزه هایی همچون صنایع کوچک و 
متوسط، مراکز دانشگاهی، تحقیقاتی و هر جایی که فکر می کنند این کالاها قابل تولید 
در داخل هست، ابلاغ کنند تا تولید داخل صورت گیرد و از مصرف ارزی برای واردات 
جلوگیری شود. این عضو سابق هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: البته 
در حوزه تامین مالی نیز دغدغه برای تولیدکنندگان وجود دارد. اما یک راهکارش این 
است که اوراق مشارکت و اوراق بدهی ها را فعال کنیم. به عبارتی در صنایع و تولیداتی که 
پر بازده هستند، منابعشان از مردم به طور مستقیم با ضمانت وزارتخانه یا دستگاه های 
دیگر تامین شود.  وی افزود: سازمان هایی همچون سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران )ایدرو( که به صورت هلدینگ عمل می کنند، باید گسترش صنعت را انجام 
دهد. یعنی بایستی صنعت را ایجاد و واگذار کنند. این موضوع اگرچه جزو اساسنامه 
سازمان هایی همچون ایمیدرو و ایدرو بوده است اما این دو سازمان مدت هاست که 
مشغول شرکت داری هستند در صورتی که باید شرکت های در اختیار خود را واگذار کنند 
و از منابع آن مجدد صنایع جدید ایجاد کنند. دوست حسینی با تاکید بر این که باید این 
شرکت ها واگذار و به بخش خصوصی سپرده شوند، گفت: این اقدامات تاکنون مورد 

توجه نبوده که امیدواریم وزیر جدید از این نظر ایجاد تحول کرده و موفق عمل کند.

دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان  خبرداد

احتمالافزایش۲۰درصدیقیمتسیمان
دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان از احتمال افزایش ۲0 تا ۲5 درصدی قیمت 

سیمان خبر داد.
عبدالرضا شیخان اظهار کرد:  با وجود این که ارزبری صنعت سیمان زیاد نیست اما 
بالا رفتن نرخ ارز از ابتدای امسال باعث شده هزینه تامین مصالح، قطعات و پیمانکاری 
افزایش چشمگیری داشته باشد. وی با بیان این که ادامه فروش سیمان با قیمت 
کنونی، کارخانه ها را دچار زیان خواهد کرد،  اظهار کرد: بررسی ها نشان می دهد شرایط 
اقتصادی و افزایش نرخ ارز حدود 30 تا 40 درصد قیمت تمام شده تولید سیمان را بالا 
برده، ولی با این حال افزایش منطقی قیمت سیمان حدود ۲0 تا ۲5 درصد است.  او 
با تاکید بر این که هوز تصمیم قطعی درباره میزان افزایش قیمت سیمان گرفته نشده 
است،  اضافه کرد:  در حال حاضر انجمن سیمان با همکاری یک موسسه در حال انجام 
کار کارشناسی است و بعد از آماده کردن مدارک و مستندات،  هم اندیشی با مدیران، 
بررسی مناطق توزیع و صادرات، تصمیم قطعی گرفته شده و قیمت دقیق سیمان 
اعلام خواهد شد.  به گفته دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان، در حال حاضر هر 
تن سیمان از سوی کارخانه ها به قیمت ۱50 تا ۱۶0 هزار تومان به فروش می رسد و با 
توجه به این که هر تن سیمان تقریبا معادل ۲0 کیسه 50 کیلوگرمی است، هر کیسه آن 
حدود 8000 تومان قیمت دارد.شیخان در ادامه با بیان این که در شش ماهه نخست 
امسال میزان ساخت وساز و در نتیجه تولید سیمان کاهش چندانی نداشته است، اظهار 
کرد: مصرف داخلی سیمان حدود دو درصد کاهش داشته، اما در مقابل صادرات آن 
افزایش یافته است.  به گفته وی بازار  امسال تفاوت چندانی با سال گذشته نداشته 
 به طوری که تولید شش ماهه نخست امسال حدود ۲8 میلیون و ۷00 هزار تن بوده و 
صادرات سیمان و کلینکر نیز حدود ۶ میلیون و 8۲4 هزار تن بوده است. دبیر انجمن 
کارفرمایان صنعت سیمان خاطرنشان کرد: مصرف سیمان یکی از شاخص های رشد 
ساخت وساز است که نشان می دهد میزان ساخت وساز تفاوت چندانی با سال گذشته 

نداشته اما شاخص های دیگر نیز باید بررسی شود.

در اطلاعیه ای؛
هشداربانکملیدربارهکلاهبرداریهایپیامکی

بانک ملی ایران در اطلاعیه ای درخصوص کلاهبرداری افراد سودجو از طریق ارسال 
پیامک های مشکوک با مضامین اعلام شماره حساب یا کارت بانکی و درخواست واریز 
وجه هشدار داد. به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، در این روش کلاهبرداران 
اقدام به ارسال پیامک برای مشترکان تلفن همراه می کنند و از آنجا که شاید بخشی از 
مخاطبان دریافت کننده پیامک ها در انتظار دریافت شماره حساب یا کارت در تعاملات 
مالی و تجاری خود برای انتقال وجه باشند، ممکن است با عدم دقت کافی و کنترل 
اطلاعات دریافتی دچار تضییع حقوق شوند. بر این اساس بانک ملی ایران تاکید می 
کند هموطنان گرامی برای پیشگیری از کلاهبرداری های احتمالی و متضرر شدن، در 
صورت دریافت این گونه پیامک های مشکوک، از پاسخ دادن و یا واریز وجه بدون کنترل 

حساب های مقصد خودداری کنند.

گزارش: لیلا جودی

بی انضباطی بانک ها در پرداخت تسهیلات بیش از منابعی که در اختیار دارند 
و به عبارتی تلاش برای »خلق پول« بیشتر، سالهاست که به یکی از ویژگی های 
بارز نظام بانکی تبدیل شده به شکلی که گویا قرار نیست این خصیصه به همین 

سادگی از شبکه پولی کشور حذف شود.
»خلق پول« یکی از ویژگی های ذاتی نظام بانکی است؛ بانک ها و موسسه های 
اعتباری منابع جذب کرده و به ازای آن تسهیلات پرداخت می کنند و چون نرخ 

سود تسهیلات بالاتر از سپرده ها است، ناگزیر به خلق پول هستند.
هرچند بانک های مرکزی در همه جای جهان سعی می کنند با نظارت خود 
خلق پول را مدیریت کرده و از پیامدهای ناشی از آن بر اقتصاد کم کنند اما این 
مشکل بویژه در شرایطی که بانک ها به دلیل ناترازی منابع و مصارف مجبورند 

بیش از منابع خود تسهیلات دهند، تشدید می شود.
با این اوصاف می توان گفت بخش عمده پول موجود در اقتصاد توسط بانک  ها 
خلق می شود؛ از این رو بانک مرکزی با تدوین مقرراتی چون نرخ ذخیره قانونی، 
نسبت کفایت سرمایه بانک و تعیین نرخ سود سپرده و تسهیلات سعی کرده است 
قدرت بانک ها را در خلق پول محدود کند اما هنوز این ابزارها نتوانسته به  طور 

کامل بانک ها را منضبط و خلق پول را محدود کند.
توان تسهیلات دهی بانک ها در بهترین حالت حدود 85 درصد سپرده های 
جذب شده است اما وقتی تراز بانک ها نامتعادل می شود، آنها مجبور می شوند 
بیش از ۱00 درصد منابع خود را وام دهند؛ این منابع بیشتر از راهی جز اضافه 
برداشت از منابع بانک مرکزی حاصل نمی شود که اثر زیانبار آن »رشد پایه پولی« و 

به تبع آن »افزایش نقدینگی و رشد تورم« است.
* وام دهی بانک ها در مقایسه با رشد نقدینگی کمتر شد 

نگاهی به جدیدترین آمار بانک مرکزی در زمینه تسهیلات دهی بانک ها گویای 
این مطلب است که بانک ها از توان تسهیلات دهی خود کم کرده اند تا به این 
ترتیب به میزان منابعی که در اختیار دارند، وام بدهند؛ در نیمه نخست امسال 
به بخش های  وام  ریال  میلیارد  یکصد  و  در مجموع 303۲ هزار  بانکی  نظام 
مختلف اقتصادی پرداخت که در مقایسه با مدت مشابه سال پیش ۱۲.۱ درصد 
رشد داشت؛ بخش قابل توجهی از این تسهیات صرف تامین سرمایه در گردش 

واحدهای تولیدی شده است.
نمای  اند  پرداخته  ها  بانک  که  تسهیلاتی  میزان  و  نقدینگی  مقایسه حجم 
روشنتری از عملکرد نظام بانکی نشان می دهد؛ براساس آخرین آمار، حجم 
نقدینگی در پایان مردادماه امسال به ۱۶ هزار و 4۶۶ میلیارد و 900 میلیون ریال 

رسیده یعنی نسبت به مدت مشابه پارسال ۲0.5 درصد رشد کرده است.
با این اوصاف در شرایطی که در یکسال گذشته رشد نقدینگی بیش از ۲0 درصد 
بوده، میزان تسهیلات دهی بانک ها حدود ۱۲ درصد بیشتر شده و متناسب با 

رشد نقدینگی نبوده است.
یعنی میزان تسهیلات دهی بانک ها در پایان نیمه نخست پارسال ۱9.45 
درصد از کل نقدینگی بوده در حالی که امسال به ۱8.4۱ درصد کاهش یافته 

است.
»سید بهاءالدین هاشمی« کارشناس بانکی در این باره به خبرنگار ایرنا توضیح 
داد: بانک ها در گذشته با رعایت نکردن نرخ سود منابع جذب کرده و به برای 
پوشش هزینه های خود بیش از توان تسهیلات دهی خود وام می دادند در حالی 
که باید طبق مقررات باید از آن هزینه های مربوط به عملیات بانکی را کسر کرده و 

حدود 80 تا 85 درصد منابع جذب شده را تسهیلات دهند.
وی افزود: اینکه میزان تسهیلات دهی بانک ها نسبت به نقدینگی رشد نکرده 
به این معنی است که بانک ها درصدد بهبود ضریب وام دهی خود هستند و قصد 

دارند آن را کاهش دهند زیرا در نهایت به افزایش برداشت آنها از بانک مرکزی منجر 
می شد.

هاشمی ادامه داد: به تعبیر دیگر، بانک ها در حال کاهش مصارف خود هستند و 
این به نفع نظام بانکی است زیرا نشان می دهد قصد منضبط شدن را دارد.

وی یادآور شد: بالا بودن مصارف و هزینه بانک ها سبب شده تا آنها چاره ای 
جز اضافه برداشت از منابع بانک مرکزی را نداشته باشند که این رویه پایه پولی را 
افزایش می دهد و منجر به رشد نقدینگی و به دنبال آن افزایش تورم می شود.آمار 
بانک مرکزی گویای بدهی ۱488 هزار میلیارد ریالی بانک ها به این نهاد ناظر در 
پایان مردادماه امسال است که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 34.8 درصد رشد 
دارد؛ البته باید گفت که بخشی از این رقم مربوط به خط اعتباری است که بانک 
مرکزی از اوایل سال گذشته در اختیار برخی بانک ها و موسسه های اعتباری قرار 
داد تا به ازای سپرده گذاران موسسه های غیرمجاز را ساماندهی و پرونده آنها را 

برای همیشه ببندد.
تا پایان اسفندماه پارسال ۲00 هزار میلیارد ریال صرف این کار شد که این روند 
امسال نیز تا پایان شهریورماه ادامه یافت اما هنوز رقم دقیق اختصاصی برای 

تعیین تکلیف موسسه های غیرمجاز رسانه ای نشده است.
* تداوم تخلف بانک ها در پرداخت نرخ سود سپرده

با اینکه بانک مرکزی شهریورماه در زمان سررسید شدن حساب های سپرده 
های یکساله بانک ها به آنها اجازه داد برای یک ماه این حساب ها را با نرخ سال 
پیش تمدید کنند اما اغلب بانک ها حساب های سررسید شده را برای یکسال 

تمدید کردند.
به گفته کوروش پرویزیان رئیس کانون بانک های خصوصی و موسسه های 
اعتباری »سپرده های ۲0 درصدی در شهریور امسال با همان نرخ قبلی برای دوره 
یکساله تمدید شدند« و بنابراین بار دیگر بانک ها مصوبه شورای پول و اعتبار مبنی 
بر پرداخت سود ۱5 درصدی برای حساب های یکساله و ۱0 درصد برای حساب 

های کوتاه مدت را نادیده گرفتند.
شاید گفته شود که این کار با هدف حبس پول در نظام بانکی و جلوگیری از 
حرکت نقدینگی به سمت بازارهای موازی بوده اما آمارهای بانک مرکزی نشان می 
دهد که در یکسال گذشته ترکیب نقدینگی از سمت شبه پول به سمت پول تغییر 
کرده است؛ در شهریورماه پارسال 8۷.89 درصد از نقدینگی ۱3 هزار و 899 
میلیارد و 500 میلیون ریالی به شبه پول یعنی »پول حبس شده در نظام بانکی« 

اختصاص داشت که این رقم در پایان مرداد به 85.93 درصد رسیده است.
به عبارت دیگر، در شهریورماه سال گذشته با اینکه رشد نقدینگی ۲3.8 درصد 
نسبت به سال پیش از آن رشد داشت و در ترکیب آن رشد پول ۱3.۷ درصد و شبه 
پول ۲5.3 درصد نسبت به شهریور 95 افزایش یافته بود، اما اکنون رشد پول یعنی 
اسکناس و مسکوک در دست اشخاص، گوی سبقت را از حساب های بانکی ربوده 
است؛ هرچند از رشد نقدینگی در مرداد امسال کاسته شده و به ۲0.5 درصد 
رسیده است اما پول 39.۷ درصد و شبه پول ۱۷.9 درصد نسبت به مدت مشابه 

پارسال رشد دارد.
این امر نشان می دهد روند رو به رشد جذب منابع جدید در بانک ها کاسته شده 
و به همین سبب بانک ها برای جذاب کردن حساب های سپرده راهی جز دور 
زدن نرخ های مصوب را نیافته اند که در ماه های آتی اثر این نافرمانی را در افزایش 

اضافه برداشت بانک ها و تشدید ناترازی بانک ها قابل مشاهده خواهد بود.

پرداخت تسهیلات بیش از منابع باید از شبکه پولی کشور حذف شود

آیا بانک ها منضبط شده اند؟

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

ساداتی  هادی  سید  آقای  کلاسه ۱39۱۱۱443000۱0۱0۲80  پرونده  به  مربوط   ۱39۷۶033000۱005۶3۱ شماره  رای   -۱
باریکرسفی فرزند سید علی در چهار دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱0۶/5۲ مترمربع پلاک باقیمانده 

۱۱5۶۲ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند صلح به شماره ۱۷۲4۷ .) م الف 35۶0(
۲- رای شماره ۱39۷۶033000۱0095۱3 مربوط به پرونده کلاسه ۱394۱۱443000۱0005۶۱ خانم فاطمه زارعی محمود آبادی 
فرزند محمدرضا در دو دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱0۶/5۲ مترمربع پلاک باقیمانده  ۱۱5۶۲  اصلی 

واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند صلح به شماره ۱۷۲4۷.) م الف 35۶۱(
3- رای شماره ۱39۷۶033000۱0۱0۶4۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱393۱۱443000۱00003۲ آقای حمید نیکبخت فرزند گرگ 
اله در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱00 مترمربع پلاک شماره 350 فرعی از ۱0۶05  اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم .مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین محمدی صادره در دفتر ۱5۶.) م الف 35۶۲(
4- رای شماره ۱39۷۶033000۱009449 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۷۱۱443000۱0003۱5 آقای اصغر یزدی فرزند رضا در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۷۶/۲4 مترمربع پلاک شماره ۱0۲۶۱ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم . 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 4۱۱ .) م الف 35۶3(
5- رای شماره ۱39۷۶033000۱0۱۱8۷۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱39۲۱۱443000۱003۱45 خانم اکرم نجفی فرد فرزند رضا در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 95/80 مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۱0453 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند رسمی به شماره ۱434۲4.) م الف 35۶4 (
۶- رای شماره ۱39۷۶033000۱0۱0894 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۶۱۱443000۱00۱43۲ آقای علی محمدی فرزند علی 
اصغر در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 4۶/۱8 مترمربع پلاک شماره ۱۱044 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم .مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین علی زادیان.) م الف 35۶5(
۷- رای شماره ۱39۷۶033000۱0۱۱533 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۶۱۱443000۱00۱۶۱5 خانم صغری نوری منش فرزند 

رستم در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 40/5۲ مترمربع پلاک شماره ۱۱048 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم .مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از یحیی یثربی نژاد صادره در دفتر 55.) م الف 3۶0۷(

8- رای شماره ۱39۷۶033000۱0۱054۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱39۶۱۱443000۱000۲۲۱ آقای غلامرضا بخشی فرزند 
عباسعلی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۶/3۶ مترمربع پلاک شماره ۱04۷3 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم .مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مرتضی کلهر و ابوالفضل نادری و محمدحسین داود آبادی.) م الف 3۶0۶(
9- رای شماره ۱39۷۶033000۱0۱0۱۶5 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۶۱۱443000۱000۲۲0 آقای محسن عموجعفری فرزند 
عباس در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۲3/8۷ مترمربع پلاک شماره ۱04۷3 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم .مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از  مرتضی کلهر و ابوالفضل نادری و محمدحسین داود آبادی.) م الف 3۶05(
۱0- رای شماره ۱39۶۶033000۱0۱89۷4 مربوط به پرونده کلاسه ۱394۱۱443000۱00۱559 خانم مرضیه گرامی فرزند  محمد 
علی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 3۱3/98 مترمربع پلاک ۱0۷38 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

. خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 349 .) م الف 3۶04(
۱۱- رای شماره ۱39۷۶033000۱00۱898 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۶۱۱443000۱000955 خانم مریم علی باقری فرزند 
غلامحسین در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 9۲/45 مترمربع پلاک شماره ۷89۲/۱ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم . خریداری طی سند رسمی به شماره 54۲89 .) م الف 3۶03(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱39۷/08/0۷ تاریخ انتشار دوم: ۱39۷/08/۲3

محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39۷۶033000۲008۷90 شماره  رای   -۱
۱39۱۱۱443000۲0۱5955 آقای علی اصغر حسنی فرزند چراغعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت 98 مترمربع پلاک شماره ۱ 
فرعی از ۱94۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی مبایعه 
نامه عادی و مالک رسمی مع الواسطه از علیرضا فخاری ۷ متر و علی اصغر حسنی 9۱ متر 

دارای مالکیت می باشد. )م الف 3۶0۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39۶۶033000۲0۲8449 شماره  رای   -۲
از  قسمتی  در  محمدعلی  فرزند  باقری  صفدر  آقای   ۱394۱۱443000۲00009۲
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۶0 مترمربع پلاک شماره ۶۷ 
فرعی از ۱950 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم .مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از آقای حسین شاهد مالک رسمی در دفتر ۱۶۱. )م الف 3۶0۱(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو 

نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/08/07 تاریخ انتشار دوم: 1397/08/23
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت خدماتی صنعتگران شهرک صنعتی شکوهیه سهامی 
استناد  به   14004140831 ملی  شناسه  و   12917 ثبت  شماره  به  خاص 
 : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات   09/04/1397 مورخ  مدیره  هیئت  صورتجلسه 
آقای علی اصغر بناییان فر بشماره ملی 0385084412 به نمایندگی از شرکت 
تولیدی فولادسازان جم) سهامی خاص ( بشماره ثبت 250828 و شناسه ملی 

10102913132 بعنوان عضو هیئت مدیره انتخاب شد.
موسسات  و  ها  شرکت  ثبت  اداره  قم  استان  املاک  و  اسناد  ثبت  کل  اداره    

غیرتجاری قم )278816(

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

رشد اقتصادی و توسعه صنعتی متناسب با تحولات روز دنیا 
خواسته همه دولتمردان است اما در این زمینه که در بین رشته 
های متنوع صنعتی کدامیک در اولویت سرمایه گذاری قرار 
گیرند تا موتور رشد سایر بخش های اقتصادی شوند، اختلاف 

نظر وجود دارد.
اصلی  اهداف  از  یکی  توسعه  و  رشد  به  دستیابی  امروزه 
کشورهای در حال توسعه به شمار می رود که نیازمند شناخت 
صحیح از پتانسیل ها و محدودیت های موجود است. رشد و 
توسعه صنعت یکی از ابزارهای دستیابی به این هدف به شمار 

می رود.
در کشورهای توسعه یافته به طور عموم توسعه با صنعتی 
شدن تحقق یافته و توسعه صنایع با رشد اقتصادی و افزایش 
سطح رفاه عمومی همراه بوده که به عنوان رویکردی اساسی 
در توسعه اقتصادی کشورهای در حال توسعه نیز مطرح شده 

است.
در ایران نیز نگاه مثبتی به بخش صنعت وجود دارد و انتظار 
با سایر بخش های  این است که بخش مذکور در مقایسه 
اقتصادی، بخشی پیشرو در عرصه اقتصاد باشد. به طوری که 
در برنامه های توسعه نیز رشد صنعت به عنوان موتور محرک 

اقتصاد لحاظ شده است.
در همین چارچوب، ماده 4۶ قانون برنامه ششم توسعه، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت را مکلف کرده است به منظور 
رونق تولید، نوسازی صنایع، حمایت هدفمند از صنایع دارای 
اولویت، سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و همچنین توسعه 
صادرات غیرنفتی، فهرست اولویت های صنعتی )با اولویت 
و  سرزمینی  آمایش  ملاحظات  رعایت  با  را  معدنی(  صنایع 

تعادل بخشی منطقه ای به تصویب هیات وزیران برساند. 
بر این اساس شناسایی بخش های کلیدی یا پیشرو که تعیین 
کننده اولویت های توسعه بخشی است، می تواند پاسخگوی 
این نیاز بوده و به عنوان ابزاری در جهت تسریع رشد تولید در 

کشور مورد استفاده قرار گیرد.
اقتصادی  امور  وزارت  اقتصادی  معاونت  دلیل  همین  به 
به شناسایی  از چند روش  با استفاده  و دارایی در گزارشی 

اولویت های صنعتی و معدنی پرداخته است.
منسوجات«،  و  پوشاک  »ساخت  سنتی  رویکرد  اساس  بر 
انتشار«،  و  چاپ  و  کاغذی  و  چوبی  محصولات  »ساخت 
شیمیایی،  محصولات  و  مواد  نفتی،  فرآورده های  »ساخت 
کانی  محصولات  سایر  »ساخت  پلاستیک«،  و  لاستیک 
غیرفلزی«، »ساخت فلزات اساسی«، »ساخت وسایل نقلیه 
نقل«،  و  حمل  تجهیزات  سایر  و  نیم تریلر  و  تریلر  موتوری، 
»ساخت ماشین آلات و تجهیزات و لوازم خانگی«، »ساخت 
و  اپتیکی  پزشکی،  ابزار  برقی،  دستگاه های  و  ماشین آلات 
ابزار دقیق« به عنوان بخش های پیشرو و دارای اولویت بوده و 

نیازمند حمایت و توسعه هستند.
با این حال بر مبنای رویکرد نوین، بخش های »زراعت و 
و  ابریشم  کرم  پرورش  و  مرغداری  و  »دامداری  باغداری«، 
زنبور عسل و شکار«، »ساخت محصولات غذایی«، »ساخت 

فرآورده های نفتی و مواد و محصولات شیمیایی و لاستیک و 
پلاستیک«، »ساخت فلزات اساسی«، »ساخت ماشین آلات 
و تجهیزات و لوازم خانگی«، »آب و برق و گاز«، »ساختمان«، 
»عمده فروشی و خرده فروشی و تعمیر وسایل نقلیه و کالاها«، 
»حمل و نقل و انبارداری و ارتباطات« و »خدمات واحدهای 
مسکونی و فعالیت های کسب و کار« در اولویت توسعه قرار 
گرفته اند. بر اساس نظر کارشناسان معاونت اقتصادی وزارت 
اقتصاد، با توجه به اینکه در رویکرد نوین، نقاط ضعفی که در 
رویکرد سنتی وجود دارد برطرف شده، مناسب تر آن است که 

نتایج رویکرد نوین مبنای سیاستگذاری در کشور قرار گیرد.
با این همه، وقتی به نیازهای جدی و اولیه این بخش ها توجه 
می شود، لزوم تغییراتی در بخش های دارای اولویت احساس 
می شود. با توجه به وابستگی جدی بخش فلزات اساسی به 
کانی  های فلزی، بخش استخراج کانی  های فلزی )شامل 

کانی های آهنی و غیرآهنی( نیز باید جزو اولویت های معدنی 
کشور باشد.

و  »زراعت  یعنی  کشاورزی  بخش  زیر  دو  نوین  رویکرد  در 
باغداری« و »دامداری و مرغداری و پرورش کرم ابریشم و زنبور 
عسل و شکار« جزو بخش های پیشرو شناسایی شده اند اما 
بخش کشاورزی، آب بری مستقیم و غیرمستقیم بالایی داشته 
و به تبع آن توسعه زیربخش های کشاورزی در راستای تشدید 

بحران کم آبی در کشور باید مورد توجه باشد. 
همچنین زیربخش های صنایع وابسته به کشاورزی نیز با 
توجه به وابستگی زیاد به کشاورزی، آب بری غیرمستقیم بسیار 
بالایی داشته که توسعه این بخش ها بدون لحاظ این موضوع 
می تواند به تشدید بحران کم آبی در کشور بیفزاید. لذا در 
اعمال سیاست های توسعه زیربخش های کشاورزی و صنایع 

وابسته به کشاورزی باید حساسیت بیشتری اعمال شود.
در مجموع با توجه به اینکه در ماده 4۶ قانون برنامه ششم 
اشاره  معدنی  و  صنعتی  اولویت های  به  صراحت  به  توسعه 
شده و زیربخش های کشاورزی و خدمات در این ماده مدنظر 
نیست، »استخراج کانی های فلزی«، »ساخت فرآورده های 

نفتی و مواد و محصولات شیمیایی و لاستیک و پلاستیک
ساخت فلزات اساسی«، »ساخت ماشین آلات و تجهیزات و 
لوازم خانگی«، »آب و برق و گاز« و »ساختمان« می  توانند به 

عنوان بخش های دارای اولویت معرفی شوند.
اما در معرفی بخش »ساخت محصولات غذایی« به دلیل 
تاثیرات قابل توجه بر بحران آب باید با احتیاط زیادی تصمیم 
اصلی  بخش  چهار  به  اقتصاد  اگر  آنکه  ضمن  کرد  گیری 
آنگاه  شود،  تقسیم  خدمات  و  صنعت  معدن،  کشاورزی، 
بخش های »آب، برق و گاز« و »ساختمان« جزو زیربخش های 

صنعت قرار می گیرند.
همچنین اگر به اقتصاد ایران در قالب ۶ بخش اصلی یعنی 
کشاورزی، معدن، صنعت، آب، برق و گاز، ساختمان و خدمات 
نگاه شود، آنگاه بخش های آب، برق و گاز و ساختمان جزو 
اولویت های صنعتی و معدنی مدنظر در ماده 4۶ قانون برنامه 

ششم توسعه نخواهند بود.

رشد اقتصادی و توسعه صنعتی بایدمتناسب با تحولات روز دنیاباشد

پنجصنعتیکهمیتواندپیشرانتوسعهاقتصادیایرانشود
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4 مدال كاراته وان ایران در چنگ قمی ها 

 باشگاه زین الدین قم نایب قهرمان كاتا شد
سومین مرحله رقابت های لیگ كاراته وان پسران ایران با درخشش كاراته كاهای استان 

قم در هر دو بخش كاتا و كومیته به پایان رسید.
برترین های سومین مرحله از نخستین دوره پیکارهای لیگ كاراته وان پسران ایران در 
حالی معرفی شدند كه كاراته كاهای شركت كننده از استان های مختلف برای كسب 

عناوین برتر در هر دو بخش كاتا و كومیته به روی تاتامی رفتند.
میزبان مرحله سوم لیگ كاراته وان ایران سالن شهید افراسیابی تهران بود كه در آن 
كاراته كاهای قم با كسب چهار مدال طلا،  نقره و برنز روی سکوی هشتم تیمی جای 
عنوان  قم  زین الدین  شهید  تیم  كاتاروهای  كاتا،  رشته  تیمی  بخش  در  اما  گرفتند 

نایب قهرمانی را به ارمغان آوردند.
از  بعد  محمدی یکتا  متین  كاتارو،  بین 35  و  پیکارها  این  نوجوانان  سنی  رده  در 
نمایندگان كرمان و آذربایجان شرقی به مقام سوم و نشان برنز رسید، در وزن منهای 52 
كیلوگرم بخش كومیته امیرمهدی رستگار از تیم كاراته استان قم بین 41 كاراته كا مقامی 

بهتر از رتبه پنجمی كسب نکرد.
در وزن منهای 57 كیلوگرم نیز همین اتفاق رخ داد و نماینده قم دانیال معارف وند 
بین 37 كاراته كا پنجم شد، اما در رده سنی جوانان این دوره از مسابقات لیگ كاراته وان 
ایران، اعضای تیم جوانان قم عملکرد بسیار خوبی داشتند و نخستین موفقیت با مقام 
سوم و نشان برنز سیدمجید وكیلی بین 29 كاتاروی جوان به دست آمد، ضمن اینکه 

امیررضا باقری جوشقانی دیگر عضو تیم كاتای جوانان قم به مقام نهم رسید.
اما در بخش كومیته رده سنی جوانان و در وزن منهای 55 كیلوگرم محمد ورمرزیان نهم 
شد، در وزن منهای 61 كیلوگرم حسین خدری مدال آور كاراته قم از مسابقات قهرمانی 
آسیا، با اقتدار تمامی حریفان خود را از پیش رو برداشت و بین 44 كاراته كا مقام قهرمانی 

این پیکارها را به دست آورد.
در وزن منهای 68 كیلوگرم فرید معصومی از تیم قم بین 39 كاراته كا پنجم شد، در وزن 
به اضافه 76 كیلوگرم نیز محمدسیناعبدالحسینی از تیم كاراته قم بین 29 كاراته كا بعد از 

نماینده های مركزی، تهران، گیلان و فارس به مقام پنجم دست پیدا كرد.
در رده بندی كاتای تیمی این پیکارها تیم شهید زین الدین قم به مقام نایب قهرمانی 
دست یافت اما در جدول رده بندی كومیته تیمی، تیم منتخب كاراته استان قم با كسب 
یک نشان طلا، یک نقره و دو برنز جایگاه هشتم را به خود اختصاص داد تا پرونده این 

مرحله از مسابقات بسته شود.
 

رئیس هیأت كاراته استان قم خبر داد

ستاره كاراته قم به دنبال چهارمین مدال جهانی

رئیس هیأت كاراته استان قم گفت: ستاره كاراته قم با حضور در بیست و چهارمین دوره 
رقابت های جهانی كاراته برای كسب چهارمین مدال و سومین طلای خود از این رویداد 

مهم برون مرزی تلاش می كند.
علیرضا برخوردار اظهار كرد: امیر مهدی زاده كاراته كای موفق و شاخص استان قم 
است كه همراه با تیم ملی بزرگسالان ایران نیمه آبان ماه در پیکارهای سال 2018 
قهرمانی جهان به میدان می رود تا بخت خود را برای كسب مدالی دیگر از این رقابت ها 

بیازماید.
وی با بیان اینکه مهدی زاده سابقه كسب دو طلا و یک برنز مسابقات جهانی در 
سال های 2012، 2014 و 2016 در فرانسه، آلمان و سوئیس را دارد، افزود: امسال 
بیست و چهارمین دوره پیکارهای كاراته قهرمانی جهان از پانزدهم آبان به میزبانی مادرید 
اسپانیا برگزار می شود. رئیس هیأت كاراته استان قم با بیان اینکه رقابت های جهانی به 
مدت پنج روز در مادرید جریان دارد، ابراز كرد: تیم ملی كاراته ایران با تركیب كامل مردان 
و بانوان در دو بخش كاتا و كومیته تیمی و انفرادی این پیکارها برای كسب خوشرنگ ترین 

مدال ها با حریفان خود مسابقه می دهد.
وی با بیان اینکه رقابت های مقدماتی و جدول شانس مجدد از پانزدهم تا هجدهم آبان 
ماه برگزار می شود، خاطرنشان كرد: همچنین دیدارهای رده بندی و فینال به مدت دو 
روز نوزدهم و بیستم آبان به انجام می رسد كه امیدواریم با یک مدال ارزشمند دیگر توسط 

مهدی زاده همراه باشد.
برخوردار با اشاره به رقابت بیش از هزار كاراته كا از نقاط مختلف دنیا در این دوره از 
پیکارهای جهانی، یاد آور شد: این تعداد ورزشکار به نمایندگی از 140 كشور برای كسب 
مدال های طلا، نقره و برنز به میدان می روند و امیر مهدی زاده بعد از طلای سال های 

2012 و 2016 و همچنین برنز سال 2014 به دنبال یک مدال دیگر است.
وی در پایان اظهار كرد: امیر مهدی زاده امسال توانست عنوان نایب  قهرمانی و نشان 
نقره بازی های آسیایی 2018 را در شهر جاكارتای اندونزی كسب كند و با روحیه بسیار 
خوب در وزن منهای 60 كیلوگرم برای چهارمین بار حضور در مسابقات قهرمانی جهان 

را برای یک مدال دیگر تجربه كند.

 دبیر هیئت تنیس استان قم:

تیم آریا گرانول قم در رده دوم دور رفت 
لیگ تنیس ایستاد

دبیر هیئت تنیس استان قم از قرار گرفتن تیم تنیس آریا گرانول قم در رده دوم دور رفت 
لیگ تیس آینده سازان كشور خبر داد.

حسین لطفی اظهار داشت: رقابت های تنیس آینده سازان پسر كشور دور رفت خود را 
در شیراز به اتمام رساند و تیم تنیس آریا گرانول قم موفق شد در پایان این مرحله در رده 
دوم جدول قرار گیرد. وی افزود: در این مسابقات كه به مدت یک هفته در شیراز برگزار 
شد و روز گذشته پایان یافت تیم آریا گرانول قم به جز در دیدار برابر صدرنشین در سایر 
بازی ها پیروز شد و توانست نایب قهرمان دور رفت شود و با عملکردی خوب مهیای دور 
برگشت شود. دبیر هیئت تنیس استان قم گفت: دور رفت رقابت های تنیس لیگ آینده 
سازان در رده سنی زیر 16 و 18 سال در حالی به میزبانی هیات تنیس فارس برگزار شد 

كه  نماینده قم این مرحله را با حضور در رده دوم به پایان  رساند.
لطفی بیان داشت: تیم آریا گرانول قم در آخرین مسابقه خود در دور رفت برابر تیم 
صدرنشین پویش جوانان مهذب نیا ب 2 بر صفر شکست خورد و در رده دوم ایستاد و 

تیم های اصفهان و هیئت تنیس البرز در رده های سوم و چهارم قرار گرفتند.
وی عنوان كرد: تیم آریا گرانول، تنها تیم قمی حاضر در این مسابقات نبود به طوری 
كه تیم خاتم الانبیا دیگر تیم قمی بود و در این مسابقات تیم های پویش جوانان مهذب 
نیا )الف(، هیات تنیس كرمان، یونیک شیراز )الف(، یونیک شیراز )ب(، چوب سنگ 
مشهد، نگار یزد، فرودنیا كرمان، پایگاه قهرمانی البرز، ختم النبیاء قم )ب( و هیات تنیس 

بوشهر نیز عناوین پنجم تا چهاردهم را از آن خود كردند.

دبیر هیئت كونگ فو و هنرهای رزمی استان قم  خبرداد

ثبت یک پیروزی و ۲ شکست در كارنامه
 تیم شهید سهامی قم 

دبیر هیئت كونگ فو و هنرهای رزمی استان قم از ثبت یک پیروزی و 2 شکست در 
كارنامه تیم شهید سهامی قم در دور دوم لیگ كونگ فوی كشور خبر داد.

علی قنبری اظهار داشت: تیم كونگ فوی شهید سهامی قم امسال در لیگ كونگ 
فوی مردان كشور شركت كرده است و نخستین تجربه خود را در این رقابت ها پشت 
سر می گذارد و حضور تیمی از استان قم در این رقابت ها، فرصت تازه ای برای نمایش 

توانمندی های كونگ فوی استان است.
وی افزود: تیم شهید سهامی قم در هفته دوم این رقابت ها در سالن الغدیر قزوین به 
میدان رفت و 3 مسابقه برگزار كرد كه حاصل آن یک پیروزی و 2 شکست بود در حالی كه 

تیم شهید سهامی در هفته نخست نیز صاحب یک برد و یک باخت شده بود.
دبیر هیئت كونگ فوی استان قم گفت: كونگ فوكاران قمی در هفته دوم ابتدا برابر تیم 
دنیای آرزوی ساری به میدان رفتند كه نتیجه را به حریف مازندرانی واگذار كردند اما در 

دومین مسابقه برابر تیم هیئت كونگ فوی استان همدان به پیروزی رسیدند.
قنبری بیان داشت: سومین و آخرین مسابقه تیم شهید سهامی در هفته دوم برابر 
شاهین البرز برگزار شد كه با شکست نماینده قم همراه بود و با احتساب نتایج هفته 

دوم تیم شهید هادی سهامی قم در حال حاضر تیم پنجم جدول لیگ كونگ فو است.
وی عنوان كرد: نفرات تیم شهید سهامی قم را در لیگ كونگ فو در وزن منهای 55 
جوانان، سید علیرضا میری و  محمد مرادی، در  وزن منهای 63 جوانان، علی ویسی و 
سید محمد رضا حسینی، در وزن منهای 73 جوانان، حسن شاهی و رسول انبیایی و 
در وزن منهای 78 جوانان، محمد حسین جعفری و منوچهر داوودی تشکیل می دهند.
دبیر هیئت كونگ فوی استان قم تصریح كرد: همچنین در وزن منهای 58 بزرگسالان، 
بنیامین رنجبر، در وزن منهای 68 بزرگسالان، امیر حسین میکائیلی، در وزن منهای 78 
بزرگسالان، داوود زارعی، در وزن منهای 88 بزرگسالان، امیر حسین نظری و در بخش 
ممای یا اجرای فرم، حسین مهربان و داوود اروری در تیم شهید سهامی قم حضور دارند.

شورایی كه فنی نیست

افتضاح فرنگی در بوداپست!

ناكامی تمام عیار كشتی فرنگی ایران در رقابت های جهانی دلایل متعددی دارد كه 
از جمله مهمترین آن ها نظارت شورایی تحت عنوان "فنی" بر این تیم است؛ شورایی 

كه هم قانون را زیر پا گذاشت و هم تدبیر نداشت.
حتی بدبین ترین افراد هم به ذهنشان خطور نمی كرد كه كشتی فرنگی ایران 
افتضاحی بزرگ به بار بیاورد و تیمی كه پارسال نایب قهرمان جهان بوده، حتی در 

بین 10 تیم برتر مسابقات جهانی نیز قرار نگیرد.
سال هاست شوراهای فنی چه در كشتی آزاد و چه در فرنگی بر اصل بودن فرآیند 
انتخابی تیم های ملی و مبنا قرار دادن آن در انتخاب نفرات تیم ملی می گویند و مدام 
تاكید می كنند اگر نتیجه ای در خور در رویدادهای مختلف از جمله جهانی 2017 
پاریس بدست نیامد بخاطر ایستادن پای فرآیند انتخابی تیم ملی و میدان دادن 
به جوانان بوده است، اما چطور می شود به یکباره فرآیند انتخابی برای رقابت های 
جهانی مجارستان تا حد زیادی به فراموشی سپرده می شود و واژه"مصلحت كشتی" 

جای آن را می گیرد تا علی ارسلان قهرمان انتخابی تیم ملی در وزن 72 كیلوگرم پس 
از ماه ها زحمت جای خود را به محمد علی گرایی شانس اصلی كسب مدال طلا 
برای ایران در وزن 77 كیلوگرم می دهد، پژمان پشتام در وزن 77 كیلوگرم انتخاب 
می شود، مهدی علیاری بدون حضور در انتخابی و تورنمنت صاحب دوبنده وزن 
97 كیلوگرم می شود و سعید عبدولی در عین بی نظمی و درگیری در رقابت های 
انتخابی شامل عفو فدراسیون می شود و در آخر هم در عین بی عدالتی به جای 
قادریان به دوبنده تیم ملی می رسد. متاسفانه سال هاست در كشتی به اشکال و 
بهانه های مختلف شاهد برخی بی عدالتی ها در انتخاب نفرات تیم ملی هستیم، 
همیشه جلوی دماغمان را دیده ایم و بی توجه به اینکه چه برخوردی با نفرات دوم 
و سوم داریم كاری می كنیم نه نتیجه درست و حسابی در مسابقات جهانی بگیریم 

و نه نفرات پشت خط مانده دیگر انگیزه و توان بازگشت به كشتی را داشته باشند.
پس در این میان نقش شورای فنی كه همگی از استخوان خرد كرده های كشتی 

هستند چیست؟با چه منطق و استدلالی تصمیم می گیرند محمدعلی گرایی كه 
حتی عوام هم این ارزیابی را داشتند می تواند در وزن 77 كیلوگرم پس از طلای 
بازی های آسیایی به مدال طلای جهان هم برسد به گفته خودش تا 9 كیلو وزن كم 
كند تا بتواند در وزن 72 كیلوگرم كشتی بگیرد و در آخر نای مبارزه بر روی تشک 
را نداشته باشد و حذف شود؛ حذف شدنی كه بلافاصله با واكنش اتحادیه جهانی 
روبرو شد و نوشت"امروز روز شاهین نبود اما پر قدرت بازخواهد گشت"،اما شورای به 
اصطلاح فنی با تصمیم غلط خود دست و بال "شاهین" ایرانی را بست. گرایی چنان 
وزن كم كرده بود كه استخوانهای صورتش هم بیرون زده بود. شورای فنی كه قرار 
بود تدبیر داشته باشد، با بی تدبیری خیلی ها را بدون انتخابی به تیم ملی رساند و در 
جایی كه باید تدبیربه خرج می داد، شانس مدال طلای ایران را اینچنین نابود كرد.

اگر قرار بود شورای فنی حق ارسلان را ضایع كند، حداقل می توانست اینکار را در 
قبال پشتام كند تا گرایی در همان وزن خودش كشتی بگیرد تا اینگونه دستمان از 
مدال خالی نماند و نام ایران نایب قهرمان سال گذشته را در رده پانزدهم )در پایان 

رقابتهای هفت وزن( نبینیم.
تام، علی اشکانی سرمربی تیم ملی و  با اختیار  پازاج مدیر فنی تیم ملی  احد 
شورای فنی باید پاسخگوی اصرار بر تصمیمات غلط خود علی رغم هشدارها باشند، 

اصراری كه چیزی جز سرافکندگی را برای كشتی ایران در جهان به دنبال نداشت.
احد پازاج و شورای فنی باید پاسخگو باشند چرا در آستانه رقابت های جهانی حال 
به هر دلیلی تصمیم به بركناری 48 ساعته اشکانی می گیرند، اردوی تیم ملی را بدون 
او شروع می كنند و باز او را به كار برمی گردانند تا به خیال خود گوش او را پیچانده 
باشند كه دیگر سركشی نکند. چطور می توان توقع داشت اشکانی با همان اقتدار 
در برابر شاگردانش و با همان انگیزه دل به كار بدهد؟ اشکانی شدیدا از دست پازاج 
بخاطر این برخورد گلایه داشت و حتی مصاحبه ای داشت كه بعدا به این امید كه 
به كار باز می گردد، پشیمان شد و صلاح ندید منتشر شود. آیا نمی شد پازاج تسویه 
حساب را به بعد از مسابقات جهانی موكول كند تا تیم ملی ضربه نبیند؟ سوالات 
به آن خواهیم  به موقع  ناكامی مطرح است كه  این  و حرف های زیادی در قبال 
پرداخت. بدون شک از دلایل اصلی ناكامی تیم های ملی كشتی آزاد و فرنگی در 
رقابت های جهانی مجارستان كه به عینه آن را بر روی تشک مبارزه و حتی در كشتی 
عنوان دارانی مثل حسن یزدانی و حسین نوری دیدیم، نداشتن استراتژی مناسب در 
برابر حریفان درجه یک ، مشکل آمادگی جسمانی و در آخر خستگی روحی و روانی 

بواسطه اردوهای بلند مدت و یکنواخت در خانه كشتی است.
كشتی آزاد و فرنگی ایران یکی از ضعیف ترین نتایج خود را در بوداپست رقم زدند 
و لازم است رسول خادم رییس فدراسیون كشتی نسبت به تغییر رویه در امور خود 
اقدام كند و تغییرات اساسی در كادرهای فنی آزاد و فرنگی و حتی شوراهای فنی 
با انگیزه امیدها برای كسب موفقیت در  با آمدن نیروهای جوان و  تا  ایجاد شود 

المپیک 2020 زنده شود.

شاهین بیانی:
خاطرات آسیایی استقلال آرزوی پرسپولیسی هاست

اتفاقاتی كه تن اسطوره رالرزاند
رفتارهایی كه نشانی از »تختی« نداشت

قهرمان جام  تیم  این  با  كه  استقلال در سال 1990  كاپیتان 
باشگاه های آسیا شد، گفت: خاطرات قهرمانی های استقلال در 

آسیا، رویا و آرزوی پرسپولیسی هاست.
»شاهین بیانی« اظهار داشت: به جرات می گویم استقلال سال 
1990 بهترین تیم تاریخ این باشگاه بود. ملی پوشان زیادی در 
تركیب آن تیم حضور داشتند كه هركدام، از بهترین های فوتبال 

ایران بودند اما حیف كه به حق واقعی خود نرسیدند.
او افزود: در آن سال، استقلال پس از پشت سر گذاشتن مرحله 
مقدماتی جام باشگاه های آسیا راهی مرحله پایانی شد كه در 
كشور بنگلادش و در 2 گروه چهار تیمی برگزار می شد. تیم ما 
در گروه خود ابتدا نماینده كره شمالی را 2 بر یک شکست داد، 
سپس 2 بر صفر از سد بانکوک بانک تایلند گذشت و در آخرین 
دیدار مقابل محمدان بنگلادش به تساوی یک بر یک رسید و راهی 

نیمه نهایی شد.
بیانی ادامه داد: برد 2 بر صفر مقابل پلیتا جایا اندونزی، تیم ما 
را فینالیست كرد و در فینال هم بهترین عملکرد خود را در برابر 
لیائونینگ چین به نمایش گذاشتیم و با برتری 2 بر یک قهرمان 

كه  سوال  این  به  پاسخ  در  ایران  فوتبال  پیشین  ستاره  شدیم. 
پرسپولیس می تواند قهرمان آسیا شود؟ گفت: خاطرات قهرمانی 
در  پرسپولیسی هاست.  رویاهای  و  آرزو  آسیا  در  استقلال  های 
تاریخ پرشکوه باشگاه استقلال 2 قهرمانی آسیا و چهار بار حضور 
در فینال آسیا به چشم می خورد كه هیچ كس نمی تواند آن را 
پاک كند. وی افزود: اینکه پرسپولیس می تواند كاشیما آنتلرز 
ژاپن را شکست دهد یا نه موضوعی است كه باید در زمین مسابقه 

مشخص شود.
 استقلال روند یک تیم مدعی قهرمانی را ندارد

و  مربیان  به عملکرد  استقلال  اعتراض هواداران  درباره  بیانی 
بازیکنان این تیم پس از پایان بازی مقابل سپاهان خاطرنشان 
و صبور  قهرمانی می خواهد  تیم  این  از  استقلال  كرد: هوادار 
نیست. هواداران پس از نتایج نه چندان خوب استقلال در این 
فصل ناراحت و ناراضی هستند و وقتی می بینند تیم محبوبشان 
با روزهای خوبش فاصله دارد اعتراض می كنند و این حق طبیعی 

این عزیزان است.
وی در پاسخ به این پرسش كه آیا استقلال هنوز شانس قهرمانی 
لیگ برتر را دارد؟ گفت: با اینکه هنوز هفته های زیادی به پایان 
فصل باقی مانده و استقلال شانس قهرمانی دارد اما باید قبول 
كرد روندی كه این تیم در پیش گرفته است روند یک تیم مدعی 
قهرمانی نیست. او گفت: تیمی كه می خواهد قهرمان شود باید 
یک ریتم ثابت داشته باشد و آن را حفظ كند. در فوتبال امروز تیمی 
جام می گیرد كه نوسان كمتری داشته باشد. ملی پوش سابق 
فوتبال ایران با انتقاد از عملکرد الحاجی گرو بازیکن نیجریه ای 
استقلال گفت: خود شفر نیز می داند كه این بازیکن نمی تواند به 
تیمش كمک كند. اگر همین امروز عذر این بازیکن را بخواهد و او را 

دیپورت كند به سود استقلال است.
بیانی گفت: استقلال بازیکنان جوان خوبی دارد كه هر وقت شفر 
به آن ها اعتماد كرده نمایش های خوبی را برای این تیم به نمایش 
گذاشته اند اما نمی دانم چرا به جای جوانان با استعدادی نظیر 

روح الله باقری و رضا آذری به گرو و نیومایر میدان می دهد.

 پرسپولیس در دهمین هفته رقابت های لیگ برتر فوتبال به 
تساوی یک – یک مقابل سایپا در ورزشگاه تختی تهران رسید. 
دیداری كه تا دقیقه نود جذاب و تماشایی نبود اما تا دلتان بخواهد 
از سوت پایان بازی، در راهروی منتهی به رختکن هر دوتیم بلوا و 

حاشیه به همراه داشت.
لیگ  فینال  رفت  دیدار  در  خود  مصاف  از  پیش  پرسپولیس 
قهرمانان فوتبال آسیا مقابل شاگردان علی دایی به میدان رفت كه 
برای حضور در رتبه های بالای جدول نیاز مبرم به این سه امتیاز 
داشت. برانکو ایوانکوویچ بدش نمی آمد تیمش با دست پر ورزشگاه 
تختی را ترک كند تا روحیه این تیم پیش از مصاف با كاشیماآنتلرز 

ژاپن در بهترین شرایط قرار بگیرد.
اما سایپا در دقایق پایانی با گل محمدرضا سلیمانی اصل به 
باختن راضی نشد تا دو تیم تنها یک امتیاز كسب كنند. مدافعان 
پرسپولیس كه در این بازی مجبور بودند به خاطر سبک بازی 
حریف خود رو به بازی مستقیم بیاورند در دقایق پایانی با فشار 
حملات نارنجی پوشان روبرو شدند. درگیری های فنی كه تبدیل 

به توهین و ناسزا در زمین مسابقه شد.
حسین زرگر داور بازی پرسپولیس و سایپا هم ترجیح داد بازی 
را مدارا كند تا كاسه صبر بازیکنان دوتیم در ثانیه های پایانی لبریز 
شود و تصمیم بگیرند صحبت های مثبت 18 سال را چاشنی 
گفتگوهایشان با یکدیگر كنند. خلیل زاده به سلیمانی اصل تاخت 

و تاز می كرد. صادق بارانی هم به حمیدرضا طاهرخانی.
داور  تصمیمات  به  سایپا  مربیان  مانند  حسینی  جلال  سید 
اخراج  به  منجر  فریادهایش  هم  دایی  محمد  و  داشت  اعتراض 
شد. مشاجره لفظی بین بازیکنان با هنرنمایی بوژیدار رادوشوویچ 
به اوج خود رسید. دروازه بان كروات سرخپوشان وقتی دید بی 
آنکه فارسی سلیس یاد گرفته باشد، آموخته است خیلی سخت 

رفتارهایش را معنا كرد.
سرمربی سایپا هم كه تا چندی پیش مورد ستایش اهالی فوتبال و 
غیرفوتبال به خاطر كمک به مردم زلزله زده كرمانشاه قرار گرفت در 

همین راهروهای استادیوم كارش به درگیری كشید.

دایی كه انگلیسی را خیلی خوب می فهمد با همان لحن مختص 
خود سمت رادو رفت. شاید اگر یگان ویژه )از جمله دفعاتی كه آنها 
خیلی خوب نقش خود را ایفا كردند( نبود كار به جاهای باریک تر 

می كشید. عصبانیت دایی كافی بود تا همه غیرمعمولی شوند.
دایی در ادامه، بغض خود را با سیلی روی صورت یک گزارشگر 
خالی كرد. برانکو بر خلاف همیشه، روزه سکوت گرفت و به نشست 
خبری نیامد. سرمربی آرام و متین پرسپولیس مدل خودش را 
مجبور شد رو كند. حرف نزد؛ بازیکنان را در رختکن حبس كرد 
و سپس با عصبانیت هرچه تمام سوار اتوبوس تیم شد.راهروهای 
پر سر و صدای تختی هیچ شباهتی به شخصیت »نام« ورزشگاه 

نداشت.
شاغلامِ كشتی، فکرش را نمی كرد جوانمردی در استادیومی كه 

از او به یادگار گذاشته شده است اسطوره كشی شود.
دایی در راهروهای ورزشگاه تختی دستش اوت رفت. برانکو در 
همین راهروها سکوت كرد و عصبانی شد. توهین ها بالای 25 
سال رفت و همه چیز بر هم ریخت. راهرویی كه هیچ شباهتی به 

شاغلام كشتی نداشت.

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت:مفتخریم كه به فینال آسیا می رویم اما قشنگتر از آن 
این است كه فینال در تهران انجام می شود. 

برانکو درباره حضور پرسپولیس در فینال لیگ قهرمانان آسیا گفت:مفتخریم كه به فینال 
آسیا می رویم اما قشنگتر از آن این است كه فینال در تهران انجام می شود هیچ چیزی بهتر از 
این نیست كه فینال را در تهران برگزار كنیم. مطمئنا این فینال بهترین فینال آسیا خواهد بود 
چرا كه 100 هزار هوادار در تهران داریم و این حق را داریم كه بلندپروازی كنیم. بدون شک 
با همه توان در فینال آسیا بازی خواهیم كرد. به بازیکنانم اعتماد و اعتقاد كافی دارم. آنها 
روز گذشته مقابل سایپا به بهترین نحو اراده خود را نشان دادند و ثابت كردند از نظر روحی و 

ذهنی ریکاوری شده و آماده بازی در فینال هستند.
*از دست داوران خیلی خیلی عصبانی بودم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص اتفاقات رخ داده بعد از بازی با سایپا و 

درگیری های داخل تونل ورزشگاه تختی، گفت:  من صحنه ها را ندیدم چرا كه خیلی زود به 
رختکن رفتم چرا كه خیلی خیلی عصبانی بودم. قبل از هر كسی از داوران عصبانی بودم 
چرا كه كاری كه آنها با ما می كنند وحشتناک است. گلی كه سایپا به ما زد مردود بود. من 
ندیدم در تونل چه اتفاقاتی رخ داد اما طبیعی است كه از این به بعد همه تیم ها مقابل ما 

محکم تر بازی می كنند اما ما باز هم قهرمان خواهیم شد.
*كاشیما را آنالیز می كنیم

وی در مورد محرومان و مصدومانش برای بازی فینال خاطرنشان كرد: محروم در فینال 
نداریم اما مصدومیت در بازی و تمرین پیش می آید و مهم نیست. برایمان فرقی نمی كند 
چه كسی هست یا نه چرا كه قبلا هم گفته ام فقط روی بازیکنانم تکیه می كنم و ما فلسفه 
خودمان را داریم. كاشیما را آنالیز می كنیم و دو بازی اخیر این تیم مقابل سامسونگ در نیمه 

نهایی آسیا را بررسی می كنند.
*  نیاز خاصی برای ارسال هیأتی زودتر از اعزام تیم  نیست

سرمربی پرسپولیس در پاسخ به این سوال كه آیا نماینده برای بررسی امکانات به ژاپن 
فرستادند، گفت: یک گروه ما زودتر به ژاپن می رود و سفارت هم با ما همکاری می كند.
كاملا خدمات  به ما می دهند. نیاز خاصی برای ارسال هیأتی زودتر از اعزام تیم  نیست. بازی 
برگشت در تهران 15 روز دیگر است. آنها وقت كافی برای اینکه كسی اینجا بیاید و شرایط 

را ببینند  داشتند.
* ما به دنبال رویای خودمان هستیم

وی در مورد زمان بازی رفت و اینکه مسابقه به وقت تهران صبح است آیا این مسئله از 
لحاظ بدنی برای بازیکنان مشکل ایجاد نمی كند، خاطرنشان كرد: ساعت 15 به وقت ژاپن 
است به همین خاطر ما ساعت تمرین را در آن مقاطع می گذاریم تا خودمان را با این شرایط 

تطبیق دهیم.
برانکو در مورد قدرت خط حمله كاشیما و قدرت خط دفاع پرسپولیس گفت: مشخصه 
همه تیم های شرق آسیا و خاورمیانه خط حمله خوب است. الدحیل را اگر به خاطر بیاورید 
یک خط حمله خوب داشت. السد هم با حضور بونجاح و ژاوی یک خط حمله قوی داشت. 

تمام تیم ها اصرار به داشتن خط حمله قوی دارند. می دانیم تیمی كه به فینال لیگ قهرمانان 
آسیا رسیده نمی تواند ضعیف باشد. می دانم كار سختی خواهیم داشت اما ما به دنبال رویای 

خودمان هستیم.
*سبک فوتبال شرق آسیا متفاوت از خاورمیانه است

وی در مورد اینکه سابقه او در مربیگری نشان داده مقابل تیم های شرق آسیا خوب كار 
می كند، تصریح كرد: سبک فوتبال آنها متفاوت از خاورمیانه است. آنها خیلی تکنیکی 
هستند و خط حمله خوبی دارند. شاید خلاقیت لازم را ندارند به همین خاطر بازیکن 
خارجی می گیرند. مخصوصا كاشیما یک یک مهاجم برزیلی خوب  دار د. او بسیار گلزن 

است و در پست پلی میکر هم كار می كند.
* وضعیت نوراللهی نامشخص است

برانکو در مورد وضعیت احمد نوراللهی خاطرنشان كرد: وضعیت نوراللهی نامشخص 
است. او بهتر از قبل است و امروز هم ام آر ای می گیرد. او با ما به ژاپن می  آید و تا روز بازی 

شرایطش بررسی می شود و تا آن موقع وضعیت نوراللهی مشخص نیست.
*برخی اوقات برای بردن پرسپولیس از موارد غیرورزشی استفاده می شود

سرمربی پرسپولیس در مورد اتفاقاتی كه در راهروی ورزشگاه تختی رخ داد و درگیری به 
وجود آمد، گفت:  نمی دانم چه شده و نمی خواهم در این مورد نظر بدهم. به بازیکنانم یاد 
می دهم كه در چارچوب مقررات ورزشی رفتار كنند. همه دوست دارند پرسپولیس را ببرند. 

برخی اوقات ناخواسته از موارد غیر ورزشی هم استفاده می شود.
* زمین دیروز فوق العاده بد بود و دیروز روی زمین بازی نکردیم

وی در مورد اینکه بعد از بازی دیروز گفته شد  پرسپولیس تاكتیکی نداشته و با فوتبال بزن 
زیرش و سانتر دنبال كسب پیروزی بوده است ، گفت: بله چون زمین بسیار فوق العاده بود به 

همین خاطر متاسفم كه دیروز روی زمین بازی نکردیم.
* منظورتان از بزن بهادر چیست؟

برانکو در پاسخ به این سوال كه آیا از كرواسی بزن بهادر به پرسپولیس آورده است، گفت: 
 نمی دانم منظورتان چیست.

خوش بینی سرمربی سرخ ها از حضور در فینال لیگ قهرمانان

برانکو: منتظر بهترین لحظه های زندگی مان هستیم

عادل فردوسی پور بعد از حدود دو هفته درباره ابهام های پیش 
آمده پیرامون پخش نشدن برنامه نود صحبت كرد؛ او امیدوار است 

نود دوشنبه روی آنتن شبکه سه برود.
 علی فروغی مدیر شبکه سوم سیما دیروز میهمان برنامه حالا 
خورشید بود و در خصوص برنامه 90 توضیحاتی را به رضا رشیدپور 

ارائه كرد.
وی در خصوص پخش نشدن برنامه 90 گفت: بحثی كه به 
وجود آمد یک بحث سازمانی بود و به خاطر مسائل حرفه ای و 
اینکه مخاطبان خواسته بودند بازی انگلیس و اسپانیا پخش شود 
ما تصمیم گرفتیم برنامه 90 هفته گذشته پخش نشود. بعد از آن 
یک مصاحبه ای توسط عادل فردوسی پور صورت گرفت كه همین 

موضوع خارج از اصول سازمانی بود.
مدیر شبکه سوم تاكید كرد: برنامه 90 در این هفته به دلیل 
اربعین حسینی پخش نمی شود اما اگر برنامه آماده باشد حتی 
برای ویژه برنامه قبل از بازی پرسپولیس و نماینده ژاپن مشکلی 

وجود ندارد و من موافق هستم.
بعد از صحبت های مدیر شبکه سوم عادل فردوسی پور نیز روی 
خط برنامه آمد و گفت:من صحبت های مدیر شبکه سوم سیما را 
در برنامه حالا خورشید تماشا كردم. بیش از 20 سال است كه در 
صدا و سیما حضور دارم و فرزند رسانه هستم. در این سال ها مردم 
خیلی به من لطف داشتند و فرصت دادند كه در كنارشان باشم. 
سعی كردم در این مدت برنامه ای بسازم كه با فسادهای موجود در 
فوتبال مبارزه كند، كاستی ها و كمبودها در فوتبال را نشان بدهد و 

هدفی جز خدمت در این راستا نداشته ام.
برنامه 90 گفت: همیشه ممکن است  تهیه كننده و مجری 
اختلاف سلیقه وجود داشته باشد،و اصلا قرار نیست دیدگاه من 
و آقای فروغی به یک شکل باشد. من سال ها در سازمان صدا و 
سیما كار كردم و خط قرمزها را می دانم،دیسیپلین سازمان را هم 

می دانم و با تمام وجود آن را درک می كنم.
وی تصریح كرد:این موضوع یه اختلاف نظر و سوءتفاهم بود، 

آن شب برنامه پخش نشد و من مخالف پخش نشدنش بودم ولی 
تصمیم سازمان برایم قابل احترام است.این هم كه من در شب 
پخش نشدن برنامه خواسته بودم كه فوتبال اسپانیا و انگلستان به 
شبکه ورزش برود فقط درخواست تلاش برای انتقال این بازی به 
شبکه ورزش بود.من در تماس با آقای اسماعیلی زاده فقط همین 

موضوع را گفتم.
بگویم  باید  هم  ام  مصاحبه  مورد  در  كرد:  تاكید  فردوسی پور 
خبرنگار از من سوال كرد كه برنامه شما امشب پخش نمی شود؟كه 
من هم پاسخ دادم ما در حال انجام كارهای برنامه هستیم و فکر 
می كنم این ساده ترین جمله ای بود كه می توانستم در مصاحبه 
جواب بدهم. من فکر می كنم با همراهی و تعامل می شود برنامه را 
پیش برد تا مردم از آن لذت ببرند.هر كاری از دستم بر بیاید برای 
بهتر شدن برنامه انجام می دهم و امیدوارم تعامل هم صورت بگیرد. 
ما باید كاری كنیم مردم از تلویزیون لذت ببرند و به سمت ماهواره 

و اینگونه مسائل نروند.

قرار نیست من و آقای فروغی مثل هم فکر كنیم
سکوت عادل درباره اتفاقات نود شکست
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چگونه ورزش باعث زیبایی مان می شود؟

نکنید؟ می  باشید؟ می خواهید احساس خستگی  پرانرژی  می خواهید سرکار 
را برای یک مهمانی  خواهید چربی خونتان را کاهش دهید؟ می خواهید وزنتان 

کاهش دهید؟ همه ی این ها می توانند دلیل خوبی برای ورزش کردن باشد.
به گزارش سلامت نیوز ، ورزش کردن مزایای زیادی برای سلامتی دارد، اما داشتن 
پوست سالم بخشی است که شاید تاکنون به آن دقت نکرده باشیم. در ادامه به شما 

خواهیم گفت که چگونه ورزش مرتب و پیوسته می تواند ظاهر پوستتان را زیبا کند.
درخشش آنی

با انجام ورزش های هوازی مثل پیاده روی، طناب زدن و … باعث می شوید قلبتان 
سخت بتپد، همچنین پوستتان را هم با دوز مناسبی از اکسیژنه تغذیه می کنید. به 

همین دلیل درست بعد از انجام ورزش پوستتان درخشان می شود.
کاهش چروک پوست

ورزش کردن همچنین به تثبیت سطح سالم هورمون استرس یعنی کورتیزول کمک 
می کند. بالا رفتن هورمون استرس در بدن با افزایش تولید چربی پوست در ارتباط 
است که به معنای جوش زدن بیشتر در پوست است. همچنین، افزایش بیش از حد 
آن باعث می شود کلاژن در پوست شکسته و در نتیجه چین و چروک و شل شدگی 
پوست زیاد شود. ورزش در واقع به حمایت تولید کلاژن درون پوست کمک می کند. 

تقویت این پروتئین، پوست را محکم، انعطاف پذیر و مرتجع نگه می دارد.
بهبود آکنه

ورزش مرتب باعث تقویت گردش خون و گردش خون نیز باعث تغذیه بهتر پوست 
می شود. در نهایت خون و اکسیژن بیشتری به سمت پوست می رود. همچنین، 
افزایش گردش خون مواد سمی را از بدن خارج می کند. علاوه بر این، عرقی هم که 

می کنید باعث تمیز شدن منافذ پوست از پوست های مرده می شود.
برای بدست آوردن تمام مزایای ورزش کردن برای پوست، چند گام اضافی نیاز است. 
اگر پوستتان آماده جوش زدن است، حتما در ساک ورزشی خود دستمال های نرم و 
غیر معطر نگهداری کنید. مطمئن شوید بعد از انجام ورزش صورت و تمام نقاطی 
که آماده به جوش زدن پس از ورزش هستند را تمیز کنید. اگر دچار اگزما هستید 
از لباسی استفاده کنید که عرق را از پوست جدا کند چون در چنین حالتی امکان 
خشکی پوست و بروز التهاب بالا می رود. مهمتر از همه اینکه هیچ وقت در حالی که 

آرایش روی پوستتان است ورزش نکنید.
ورزش باعث زیبایی و مویی سالم تر

بهبود گردش خون موها را سالم تر و قوی تر نگه می دارد. خون سرشار از مواد مغذی 
است که باعث تحریک فولیکول های مو و افزایش رشد آنها می شود. ورزش همچنین 
به خوبی می تواند استرس را کم کند و کاهش استرس از شکننده شدن و ریزش مو 

جلوگیری می کند.
اگر برایتان سوال است که کدام نوع ورزش برای پوست و مو مناسب تر هستند باید 
بگویم همه ورزش ها به یک اندازه تاثیر مثبت دارند. تمام فعالیت های بدنی باعث 
افزایش گردش خون و کاهش استرس می شوند. اما اگر هرچند وقت یکبار ورزش 

هایتان را تغییر دهید حرکتی هوشمندانه است.
 

این تغییرات را در زندگی تان ایجاد کنید تا وزنتان کمتر شود

چرا آب هم که می خورید چاق می شوید؟
از زمانی که در این شهر ساکن شده اید، وزنتان هر روز بالاتر رفته؟ نیمی از سال 
چاق  دوباره  عادی،  زندگی  به  برگشتن  به محض  اما  می گیرید،  رژیم  سرسختانه  را 

می شوید؟
محققان می گویند که مصرف کمتر کالری روزانه، تنها راه و البته موثرترین راه برای 
لاغرشدن نیست. از نظر آن ها از عادات روزانه شما گرفته تا موقعیت جغرافیایی که در 

آن روزهایتان را می گذرانید، می توانند بر وزن شما تاثیر بگذارند.
با فلفل میانه ای ندارید؟

خوردن غذاهای تند، یکی از راه های موثر در کاهش وزن است.شاید به همین دلیل 
است که هندی ها، اغلب اندام متناسبی دارند و امید به زندگی هم در کشورشان بالاتر 
است.متخصصان تغذیه می گویند، هر دانه فلفل تندی که به غذایتان اضافه می کنید، 

می تواند به شما در رسیدن به هدف کاهش وزن کمک کند.
از سطح دریا زیاد دور نیستید؟

محققان می گویند، ارتفاع محل زندگی شما از سطح دریا، بر میزان اضافه وزنتان 
تاثیر می گذارد. آن ها در بررسی هایشان ثابت کردند زنان و مردانی که کمتر از 500 متر 
بالای سطح دریا زندگی می کنند، وزنشان بالاتر از همتایانی است که محل زندگی شان 

سه هزار متر از سطح دریا بالاتر است.
در شهری کوچک زندگی می کنید؟

حتی ابعاد شهری که در آن، روزهایتان را می گذرانید هم بر وزن شما تاثیر می گذارد. 
محققان می گویند، افرادی که در شهری با جمعیت بیشتر از یک میلیون نفر زندگی 
می کنند، بیشتر از ساکنان روستا یا شهرهای کوچک در معرض خطر چاقی قرار 
دارند، چراکه سرعت بالای زندگی در شهرهای شلوغ، احتمالا میل افراد به استفاده 
از وسایل حمل ونقل را بالا می برد و برخلاف روستائیانی که عادت به قدم زدن و پیاده 

طی کردن مسیر دارند، آن ها را به سکون دعوت می کند.
خنده رو نیستید؟

آن ها  دواست.  بی درمان  درد  هر  بر  خنده  که  کردند  ثابت  محققان  هم  بار  این 
می گویند، کسانی که در برنامه های مفرح شرکت می کنند و از ته دل می خندند، 
وزن پایین تری دارند. با توجه به بررسی های انجام  شده، 15دقیقه استند آب کمدی، 
می تواند 10 تا 40 کالری از شما بسوزاند و اگر زمان حضور در این برنامه های شاد را 
بیشتر کنید، قطعا هر روز کالری بیشتری خواهید سوزاند، به شرط آنکه با یک بسته 

چیپس، روی صندلی های سالن نمایش ننشینید.
اینترنتی خرید می کنید؟

درست است که خرید اینترنتی، به شما در صرفه جویی در وقت و هدفمند کردن 
لیست سفارش هایتان کمک می کند، اما این شیوه برطرف کردن نیازها، می تواند 
وزنتان را هر روز بالاتر ببرد. به گفته محققان، یک ساعت خریدکردن، 180کالری از 

شما خواهد سوزاند. پس این راه لاغرشدن را از خود دریغ نکنید.
اهل آواز خواندن نیستید؟

اگر شما فهرستی کامل از آهنگ های محبوبتان را دارید که وقت پخش شدنشان، 
بالایی  وزن  احتمالا  می کنید،  زمزمه  وجود  تمام  با  را  آن ها  و  می شوید  هیجان زده 
ندارید. محققان می گویند، خواندن آهنگ موردعلاقه تان، می  تواند در هر ساعت، 

136کالری از شما بسوزاند.
ماشین ظرف شویی خریده اید؟

درست است که شستن ظرف ها با ماشین ظرف شویی، در مصرف آب صرفه جویی 
می کند، اما می تواند شما را هر روز چاق تر کند. محققان می گویند تنها نیم ساعت 

شستن ظرف ها با دست، 110کالری می سوزاند. رقم خوبی است؛ نه؟
گیم باز نیستید؟

اگر عاشق بازی های فکری هستید، یک دلیل دیگر برای خوشحالی شان را به شما 
معرفی می کنیم؛ سوزاندن کالری بیشتر. بررسی های انجام شده نشان می دهد که 
فعالیت مغزی بیشتر، شما را از خطر چاقی نجات می دهد. به گفته محققان، هر 
ساعت درگیر بودن با بازی های فکری، زمینه را برای 20درصد بیشتر کالری سوزاندن 

فراهم می کند.

تیک های عصبی، نوعی حرکات و انقباض های عضلانی 
غیرارادی هستند که می توانند حداقل برای مدتی فرد را 
دچار مشکل کند و یا تبدیل به یک عادت رفتاری شوند. 
تیک در واقع، یک نوع حرکت سریع،  ناگهانی، تکرار شونده، 
ناموزون و قالبی به صورت صوتی و یا حرکتی و همچنین به 

شکل گذرا، مزمن و یا عصبی می باشد.
کودک پنج ساله ای دارم که به تازگی دچار تیک عصبی 
شده و ناخن هایش را می جود. این اتفاق زمانی که عصبی 
یا هیجانی می شود بیشتر رخ می دهد. علت ایجاد تیک 

عصبی در کودکان چیست و چگونه با او باید رفتار شود؟
عمدتا تیکها در بیست و چهار درصد کودکان رخ می دهد 
و بعد از مدتی هم خصوصاً با بی توجهی اطرافیان، رفع 
می شود. اما در صورتی که یک تیک خیلی ادامه دار شود 
مثلًا اگر بیش از یک سال طول بکشد اقدامات درمانی و 
مراجعات حضوری توصیه می شود. تیک در میان پسران 
بیش از دختران است میزان شیوع آن هم در خانواده هایی 
که اعضای آن تیک دارند، به مراتب بیشتر است. عمدتا 
24 تا 61 درصد کودکانی که تیک دارند، خودشان به مرور 
خوب می شوند و جای نگرانی نیست و فقط تعداد اندکی از 

آنهاست که نیاز است درمان تخصصی شوند.
تیک های عصبی، نوعی حرکات و انقباض های عضلانی 
غیرارادی هستند که می توانند حداقل برای مدتی فرد را 
دچار مشکل کند و یا تبدیل به یک عادت رفتاری شوند. 
تیک در واقع، یک نوع حرکت سریع،  ناگهانی، تکرار شونده، 
ناموزون و قالبی به صورت صوتی و یا حرکتی و همچنین به 

شکل گذرا، مزمن و یا عصبی می باشد.
تعارضات  یا  و  شده  سرکوب  احساسات  مبحث  کنار  در 

درونی، ترکیبی از عوامل محیطی و زیستی در ایجاد تیک ها 
دخیل می باشند. تیک ها به مرور زمان ممکن است تغییر 
شکل دهند. به همین دلیل باید به عوامل ایجاد کننده آن 
توجه کرد و آنها را شناسایی کرد. عوامل ژنتیکی، وسواس، 
افسردگی، بیش فعالی، محیط های پر تنش و اضطراب زا، 
استرس های مزمن و حتی بیماری های عفونی و مزمن… 
می توانند در بروز تیک ها موثر باشند. در برخی از آنها علل 
ژنتیکی دخیل است و در برخی دیگر، تقلید و یا اضطراب 

موجب آن شده است.
ابتدا به عواملی که ممکن است موجب ناراحتی و یا نگرانی 
کودک شده است توجه کنید عواملی مانند عقب نماندن 
از تکالیف درسی، مشکلات زناشویی شما، انتظارات بالای 
شما از او، مشکلات رفتاری والدین با یکدیگر، حتی قهر 
والدین با یکدیگر. باید این مسأله را توجه داشت که در مورد 
تیک های کوتاه مدت، بی توجهی خوب جواب می دهد. 
اما در مورد تیک های عصبی بی توجهی والدین نمی تواند 
موجب شود تا آن خودبخود رفع شود. تیک مزمن اگر با بی 
توجهی خانواده روبرو شود ممکن است تحصیل و مهارت 
های اجتماعی و حتی اعتماد به نفس و عزت نفس، کودک 

را دچار مشکل کند.
انواع تیک کودکان عبارتند از:

تیک های چهره ای: شایع ترین تیک ها چهره ای است 
و می تواند به انواع مختلف تظاهر کند؛ مثل: پلک زدن، 
کشیدن ابروها، گازگرفتن لب، مکیدن لب، مکیدن انگشت 
و ناخن، درآوردن زبان از دهان، فین کردن، بوییدن چیزی، 
سرفه، جمع کردن، چین دادن پیشانی، تکان دادن گوش، 
قورت دادن آب دهان، سکسکه کردن، کندن مو، گرفتن 

ژست های مختلف یا درآوردن صدای حیوانات.
تیک های گردن و اندام ها: چرخش غیرارادی گردن در 
جهت های مختلف، بالا انداختن شانه ها، کشیدن دست به 
مو و سر و صورت، خم کردن زانو و حرکات اضافی در راه رفتن 

و رفتارهای آرایشی در این دسته قرار دارند.
تیک های صدادار: در این مورد می توان به عطسه، سرفه 
و تقلید صدای حیوانات اشاره کرد. صاف کردن گلو، خرناس 
در نوع کلامی یا بیان یک کلمه یا جمله ناسزا نیز از این گونه 

تیک ها هستند.
نحوه برخورد با تیک های عصبی در کودکان

تیک ها همگی موقتی هستند و غالبا زمانی ظاهر می 
شوند که کودک دچار فشار روانی یا خستگی گردد و هنگامی 
که کودک به حالت عادی برگردد، تیک ها هم ناپدید می 
شوند. در کودکان کم سن تر برخی از انواع تیک ها نسبتا 
شایع هستند و معمولا نشانه بیماری نمی باشند، بنابراین 
تیک ها خطرناک نیستند؛ اما می توانند تحریک کننده 
باشند والدین هم نباید نسبت به تیک واکنش غیرطبیعی 
نشان دهند، زیرا ممکن است به اضطراب کودک افزوده شود 
و تیک را بیشتر کند. از سوی دیگر هر وقت کودک خسته 
شود، تیک های او بیشتر می شود پس والدین باید سعی 
کنند که استراحت کافی به کودکانشان بدهند، خونسرد 
باشند تا فشار روانی کودک شدت نیابد. همچنین اگر تیک 
تنها  را  او  والدین  گاه  هیچ  است،  سر  دادن  تکان  کودک 
نگذارند و اطراف تختخواب بالش هایی بگذارند تا به خودش 

صدمه نرساند.
به لحاظ این که رفتارهای تیکی غالبا با فشار روحی تشدید 
می شوند عناصری را در زندگی کودک جستجو کنید که 

ممکن است منشأ ناراحتی یا نگرانی او شود نظیر این که 
آیا آنان تلاش می کنند از تکالیف مدرسه و درس ها عقب 
مشکلات  آیا  بالاست؟  آنان  ورزشی  انتظارات  آیا  نمانند؟ 

زناشویی باعث پریشانی آنها می شود؟
برای کاهش تنش های احتمالی کودکان تا آنجایی که 
ممکن است برای ایجاد آرامش و اطمینان و حذف موقعیت 

های فشارزا بکوشید و با آنها مهربان باشید.
متخصصان تأکید دارند کودکان مبتلا به تیک های ناگهانی 
حرکتی یا گفتاری نیاز به صبر، محبت و آرامش والدین دارند.
تیک ها هیچ گاه ارادی نیست لذا این تیک ها با عصبانی 
کودک  آرامش  هنگام  به  و  شود  می  تشدید  کودک  شدن 
کاهش می یابند به همین دلیل آرامش در محیط زندگی 
کودک مبتلا به تیک از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است 

و والدین کمتر باید به حالت های کودک خود توجه کنند.
راهکارهایی جهت کاهش و یا درمان تیک ها:

موقعیت های فشار آور را کم کرده و با او مهربان باشید. 
زیرا تعداد تیک ها با کاهش فشار روحی کم می شود نه با 

سرزنش شما.
کودکان وقتی خسته هستند بیشتر تیک از خود نشان می 

دهند، پس مراقب استراحت کودکان باشید.
خونسرد باشید تا فشار روانی بیش از حد به کودک وارد 

نکنید.
او  از  مهارتی  یا  ورزشی  یا  درسی  حد  از  بیش  انتظارات 

نداشته باشید.
بیشتر از سرزنش او را در موفقیت هایش تشویق نمایید.

فعالیت هایی مثل نقاشی، موسیقی، و بازی ها… می تواند 
در ترک این عادات موثر باشند.

فعالیت هایی همچون بازی ها یا برنامه های نشاط آور را در 
زندگی بیشتر کنید تا تخلیه هیجانی بیشتری را تجربه نماید.
درآغوش گرفتن و نوازش نیز میزان اضطراب کودک را کم 

می نماید.
بیشتر تیک های عصبی به استرس و اضطراب ربط دارند. 
ایجاد آرامش از طریق ورزش های تنفسی به مرور زمان این 

عارضه را کاهش یا برطرف خواهد کرد.
فرد مبتلا را دعوا و یا مسخره نکنید، به جای آن رژیم غذایی 

و یا شیوه زندگی او را تغییر دهید.
بخاطر تیک ها، کودک را از مهمانی یا سایر جمع های 
اش  اجتماعی  های  مهارت  تا  ننمایید  محروم  اجتماعی 

کاهش پیدا نکند.
در زمان هایی که کودک تیک دارد به او کم توجهی کنید و 
وانمود کنید این حرکات را نمی بینید، در زمان هایی که تیک 
نشان نمی دهد به او توجه و نگاه مثبت کنید و او را نوازش 

کنید.
محیط خانه را آرامش بخش نمایید.

فرزندان از اضطراب والدین خود، اضطراب را دریافت می 
کنند پس مراقب اضطراب خود بوده و آن را کاهش دهید.

آموزش مهارت های اجتماعی و تقویت اعتماد به نفس 
کودک را مد نظر داشته باشید.

از  را  کودکان  دیگر  با  کودک  مقایسه  و  سرزنش  تحقیر، 
رفتارهای خود حذف نمایید.

 

سیستم عامل ویژه گوشی های تاشو 
در راه است

 دو شرکت گوگل و سامسونگ در حال همکاری با یکدیگر به منظور تولید نسخه ای ویژه 
از سیستم عامل اندروید هستند که بر روی گوشی های تاشو مورد استفاده قرار می گیرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از زد دی نت، همزمان با انتشار اخباری در مورد تلاش 
های برخی شرکت های سازنده تلفن همراه برای عرضه گوشی های دارای نمایشگر تاشو، 
منابع مطلع از تولید نسخه ای خاص از اندروید برای گوشی های یادشده خبر می دهند. 
البته هنوز مشخص نیست این سیستم عامل چه ویژگی های خاصی خواهد داشت. قرار 
است رابط کاربری نهایی این سیستم عامل بر مبنای ویژگی های گوشی های تاشوی 
تولید شده سامسونگ طراحی شود. هنوز مشخص نیست محتوای نمایشگر تاشوی 
گوشی سامسونگ قرار است بعد از باز شدن به صورت عمودی نمایش داده شود یا افقی. 

برای این گوشی فعلا به طور موقت نام برنده یا winner انتخاب شده است.
از چهار سال قبل شایعاتی در مورد تولید گوشی تاشو توسط سامسونگ مطرح شده 
بود که هفته قبل توسط برخی مدیران ارشد این شرکت به طور رسمی تایید شد. با توجه 
به ابعاد بزرگ چنین گوشی وزن آن بیش از 200 گرم خواهد بود. همچنین پیش بینی 
می شود باتری کوچک تری برای این نوع گوشی ها طراحی شود. علاوه بر سامسونگ، 

هواوی نیز در تلاش برای تولید گوشی با نمایشگر تاشو است.

وقتی  ربات ها، ربات می سازند
ربات سازی  سوییسی  شرکت 
"ABB" در نظر دارد یک کارخانه 
ربات سازی در چین احداث کند. 
ربات سازی  سوییسی  شرکت 
"ABB" به تازگی اعلام کرده است 
 150 سرمایه گذاری  حال  در  که 
برای ساخت یک  میلیون دلاری 
کارخانه پیشرفته رباتیک در چین 
است. قرار است این کارخانه در 
"شانگهای" احداث شود. در این 

کارخانه، ربات ها به ساخت ربات مشغول خواهند شد. این شرکت سوییسی با استفاده از 
ربات های تک بازویی خود به نام "یومی") YuMi( به ساخت ربات خواهد پرداخت. ربات 
"یومی" پیش از این رهبری یک ارکستر موسیقی را نیز بر عهده داشت. برنامه ریزی شده 
است که در این کارخانه از نرم افزار "SafeMove2" استفاده گسترده ای شود. این نرم افزار 
به ربات "یومی" و دیگر ماشین های خودکار این کارخانه اجازه خواهد داد که با رعایت ایمنی 
در کنار انسان ها کار کنند. شرکت "ABB" گفته است که قصد دارد کارخانه شانگهای را به 
پیشرفته ترین کارخانه رباتیک جهان مبدل سازد. در این کارخانه حتی یک مرکز تحقیقاتی 
وجود خواهد داشت که کار کارخانه در حوزه هوش  مصنوعی را سرعت خواهد بخشید. 
علاوه بر آن، این کارخانه ربات هایی برای کارخانه های مختلف خواهد ساخت که از این میان 
می توان به ربات هایی برای کارخانه های خودروسازی و تولیدکنندگان وسایل الکترونیکی 
اشاره کرد. پس از آمریکا، چین دومین بازار بزرگ شرکت "ABB" است. ساخت این کارخانه 
جدید نیز حضور این شرکت در بازارهای جهانی را گسترده تر خواهد کرد.  انتظار می رود 
مساحت این کارخانه  ۷5هزار متر مربع باشد و در اواخر سال 2020 میلادی بازگشایی شود.

پژوهشگران آمریکایی سعی دارند با الهام از خواب زمستانی حیوانات، به ذخیره انرژی 
فضانوردان کمک کنند.

روانشناسی  "انجمن  پژوهشگران  الرت،  یورک  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
آمریکا")APS(، روز گذشته برای بررسی خواب زمستانی و فرآیند مربوط به آن یعنی 
کندی جانوران گردهم آمدند تا راهی برای کمک به سلامت انسان در پروازهای فضایی 

پیدا کنند.
برخی حیوانات برای زنده ماندن در زمان های کمبود غذا و پایین بودن دما، به خواب 
زمستانی فرو می روند و متابولیسم معمول بدن آنها به سطوح پایین تری کاهش می یابد. 
این سطوح پایین موسوم به "کندی" )torpor(، موجب می شود که دمای بدن حیوان تا 

حد دمای هوای اطراف کاهش یابد و انرژی ذخیره شود.
دارند  سعی  دانشمندان  اما  نمی شود  ایجاد  انسان ها  در  طبیعی  طور  به  کندی 
حالت هایی از کندی "مصنوعی" در شرایط خاصی مانند پرواز فضایی به وجود آورند. 
آمریکا   )UW("استاد "دانشگاه ویسکانسین ،)Matthew Regan("دکتر "متیو رگان
گفت: استفاده از کندی می تواند مزایایی برای سفر انسان به فضا داشته باشد. شاید 

کندی مصنوعی بتواند فضانوردان را از مشکلات سلامتی ناشی از پرواز محافظت کند.
پژوهشگران قصد دارند کندی مصنوعی، شباهت و تفاوت های آن با خواب و مزایای 
احتمالی آن برای فضانوردان را بررسی کنند. شاید بررسی خواب زمستانی در پستانداران 
و همچنین کاهش ایمن دما و متابولیسم بدن آنها، بتواند به درمان افرادی که مشکلات 

پس از سانحه مانند سکته، ایست قلبی و کم خونی شدید را تجربه می کنند کمک کند.
چگونگی کاهش فعالیت متابولیک در طول دوره کندی، نامعلوم است اما بسیاری از 
اندام هایی که متابولیسم را تنظیم می کنند، توسط سلول های عصبی موجود در ناحیه 
"رافه پالیدوس")raphe pallidus( کنترل می شوند. رافه پالیدوس، ناحیه ای از سلول 

بنیادی مغز است که تولید گرما را در پستانداران کنترل می کند.

دکتر "هانا کاری")Hannah Carey(، استاد دانشگاه ویسکانسین گفت: برای ورود یک 
حیوان به دوره کندی، باید نورون های موجود در رافه پالیدوس مهار شوند. اگر عملکرد 
این سلول ها سرکوب نشود، فعالیت آنها، هیپوترمی ناشی از کندی را خنثی می کند. 
حیواناتی که از فرآیند کندی استفاده می کنند، مقاومت طبیعی را در برابر جراحت های 
گوناگون ناشی از کمبود جریان خون دارند. آنها در برابر آسیب های رادیواکتیو نیز مقاوم 

هستند و همین موضوع، مزیتی برای سفر انسان به فضا محسوب می شود.

 )EdenPURE("یک پنکه خاص موسوم به "ادن پیور
با قابلیت چرخش 360 درجه، تا 98 درصد بهره وری 
بیشتری از سیستم های تهویه و دیگر خنک کننده ها 

دارد.
به گزارش ایسنا و به نقل از گجت نیوز، راحتی در 
محیط زندگی و کار شما نه تنها کلید آرامش، بلکه کلید 

موفقیت است. 
دانشگاه  برای  پروپوزال  یک  نوشتن  حال  در  چه 
دیگر،  کار  هر  یا  مقاله  یک  روی  بر  کار  چه  باشید، 
احساس گرما می تواند بهره وری شما را پایین بیاورد و 

نهایتا شما را کلافه کند.
مداوم  گذاشتن  روشن  با  که  است  این  مشکل 
کولرگازی یا تهویه های دیگر، مبلغ قبض برق سر به 
پیدا کردن یک درجه حرارت  البته  فلک می کشد. 

مناسب نیز می تواند چالش برانگیز باشد.
اینجاست که پنکه بدون پره "ادن پیور" با قابلیت 

چرخش 360 درجه وارد می شود که نسبت به سایر 
مصرف  انرژی  کمتر  درصد   98 تا  کننده ها  خنک 
می کند و محیط خانه و یا دفتر کار شما را به دمای 

مناسب می رساند.
این پنکه با فناوری گردش 360 درجه ای، هوا را 
هفت برابر بیشتر نسبت به پنکه های سنتی حرکت 
می دهد و ظرف چند دقیقه می تواند حتی یک اتاق 

بزرگ را خنک کند.
ادن پیور حتی از محبوب ترین تهویه ها نیز 98 درصد 
کمتر انرژی مصرف می کند و از آنجا که هیچ پره ای 
وجود ندارد، دیگر نگران آسیب رسیدن به بچه ها یا 

حیوانات خانگی نباشید.
آزاردهنده ای  همچنین لازم نیست نگران صدای 
که  چرا  می کنند،  تولید  پنکه ها  معمولا  که  باشید 
ادن پیور بی صدا کار می کند.این پنکه عجیب 130 

دلار قیمت دارد.

ذخیره انرژی فضانوردان با الهام از خواب زمستانی

رونمایی از یک پنکه 360 درجه بدون پره

دلایل ایجاد تیک های عصبی در کودکان کدامند؟

علل و درمان تیک های عصبی در کودکان

پرونده کلاسه 9609988608900519شعبه 9حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان کرمانشاه تصمیم نهایی شماره
کرمانشاه-شهرکرمانشاه-بلوارطاقبستان  کرمانشاه-شهرستان  استان  نشانی  به  مرادعلی  فرزند  پرتوی  حسین  خواهان:آقای 

کوچه131پ26 
خواندگان:

1.آقای علی ملکی فرزند اسماعیل به نشانی کرمانشاه-حافظیه خ 20متری سرنبش لاله 10منزل شخصی بانک صادرات انتظامات
2.آقای محمد جواد ملکی فرزند علی به نشانی کرمانشاه-کرمانشاه حافظیه خ 20متری سرنبش لاله 10

خواسته ها:اعسار از پرداخت هزینه دادرسی 
2.مطالبه وجه چک...

 ))رای شورا((
  در خصوص دادخواست خواهان حسین پرتویی فرزندمرادعلی به طرفیت علی ملکی و محمدجواد ملکی فرزند اسماعیل وعلی به 
خواسته مطالبه مبلغ 180/000/000ریال وجه یک فقره چک بشماره 0466/248593مورخه 1396/9/4عهده بانک صادرات 
شعبه ازادی و مطالبه مبلغ 515/000ریال خسارت دادرسی شورانظر به اینکه امضا خوانده ذیل چک مستند دعوی توسط بانک محال 
علیه به موجب گواهینامه عدم پرداخت صادره از ان مرجع گواهی شده است ونظر به اینکه وجوداصل  چک مستند دعوی وگواهینامه 
عدم پرداخت بانک محال علیه دریدخواهان دلالت براشتغال ذمه صادرکننده ان)خواندگان( دارد و مشارالیها نیزدرجلسه دادرسی 
مورخه 139۷/4/2۷حضورنیافته اند علیرغم ابلاغ قانونی هیچگونه لایحه ای نیزجهت رد ادعای خواهان ارائه نداده اند لذا شورا دعوی 
خواهان را وارد تشخیص ومستندبه ماده 313قانون تجارت ومواد و522و519و503و198 قانون ایین دادرسی دادگاههای عمومی و 
انقلاب در امور مدنی مصوب 13۷9ماده واحده استفساریه تبصره الحاقی ماده 2 قانون اصلاحی صدور چک مصوب مجمع تشخیص 
مصلحت نظام حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ 180/000/000ریال بابت اصل خواسته و پرداخت مبلغ 515/000ریال 

بابت هزینه دادرسی و پرداخت پرداخت خسارت تاخیرتادیه از تاریخ 1396/9/4لغایت اجرای حکم برابر شاخص اعلامی نرخ تورم 
توسط بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در حق خواهان صادر و اعلام میدارد که رای صادره غیابی بوده و ظرف مدت 20روز پس از 
ابلاغ قابل واخواهی در این شعبه وسپس ظرف 20 روزدیگرقابل تجدید نظر خواهی در دادگاه حقوقی شهرستان کرمانشاه خواهد بود.
قاضی شورای حل اختلاف-حمیدرضا کریمی
استان کرمانشاه-شهرستان کرمانشاه-سی متری دوم-روبروی پارک درخشان

---------------------------------------
رونوشت آگهی حصر وراثت

خانم رقیه مال میر دارای شناسنامه شماره 241 به شرح دادخواست به کلاسه 9۷0694 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت 
نموده و چنین توضیح داده که شادروان محمدحسین ماله میر بشناسنامه شماره 1۷0 در تاریخ 139۷/۷/28 اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته ، ورثه  حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1.آقای محمدصادق ماله میر متولد 1384 به شماره شناسنامه 031315428۷ صادره از کرج نسبت فرزند ذکور

2. خانم فاطمه ماله میر متولد 13۷5 به شماره شناسنامه 3-33001۷۷۷2 صادره از تویسرکان  نسبت فرزند اناث
3.خانم زهرا ماله میر متولد 138۷ به شماره شناسنامه 03138۷99۷4 صادره از کرج نسبت فرزند اناث

4.خانم رقیه مالمیرمتولد 1353  به شماره شناسنامه 341 صادره از تویسرکان نسبت همسر متوفی
5.خانم گوهر تکلو متولد 1314 به شماره شناسنامه 6۷ صادره از تویسرکان  نسبت مادر متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد 
او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. م/15025

رئیس شعبه 63 شعبه شورای حل اختلاف محمدشهر کرج
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اجتماعی

شور و شعور حسینی در گام های استوار راهپیمایان 
اربعین تداعی کننده، جاودانگی پیام عاشورا است. 
زایرانی که با اعتقاد قلبی و باور راستین به حقانیت 
نهضت عاشورا در این گردهمایی بزرگ حضور می 
به  را  اسلام  جهان  انسجام  و  اتحاد  قدرت  تا  یابند 

نمایش بگذارند.
اربعین روایتگر دلدادگی شیعیان به سیدو سالار 
قیام  با  که  ایشان  امام حسین)ع( است.  شهیدان 
خویش حقیقت اسلام را برای تمام نسل بشر آشکار 
به  را  دینداری  و  آزادگی، شجاعت  و درس  ساخت 
پیروانش آموخت. پیاده روی بزرگ دلدادگان مکتب 
اهل بیت)ع( در اربعین، زیباترین جلوه حق طلبی و 
آزادیخواهی مسلمانان را به تصویر می کشد و هرسال 

باشکوه تر از سال های گذشته برگزار می شود.
آیت الله خامنه ای مقام معظم رهبری، سوم آذر 
1395 در دیدار جمعی از بسیجیان سراسر کشور، 
تاریخی«  »پدیده ای  را  اربعین  باشکوه  راهپیمایی 
و  خواندند  الهی«  قدرت  »دست  نشان دهنده   و 
خیزش های  و  پدیده ها  »در  کردند:  خاطرنشان 
یا  اربعین  راهپیمایی  همچون  عظیمی  و  ماندگار 
نمونه هایی نظیر تسخیر لانه  جاسوسی، 9 دی ۸۸ 
و اعتکاف ها که برخاسته از تبلیغات نیستند، دست 
خداوند روشن تر از هر جای دیگری دیده می شود.... 
حضور میلیونی مردم در پدیده  الهیِ را پیمایی اربعین 
است...  بصیرت«  با  همراه  جاذبه  و  »عشق  نشانه  
برخی در دنیا به  دنبال محو یا تحریف پدیده  نورانی 
اربعین هستند که موفق به این کار نخواهند شد و 
قطعاً این نعمت بزرگ برای ملت های ایران و عراق، 

پایدار و موجب سرافرازی و سربلندی خواهد بود.«
جایگاه و اهمیت راهپیمایی اربعین در گرامیداشت 
از  پاسداری  و  )ع(  حسین  امام  های  رشادت 
با  تا  داشت  آن  بر  را  ما  کربلا،  واقعه  دستاوردهای 
»شهریار حیدری« سخنگوی ستاد مرکزی اربعین 

حسینی به گفت وگو بنشینیم. 
 اهمیت راهپیمایی بزرگ اربعین 

امروز بحث اربعین یک مساله فراملی محسوب می 
شود چرا که سال گذشته، زایرانی از 92 ملیت و از 
سراسر جهان در این گردهمایی بزرگ شرکت کردند 
در  دارد.  جهانی  پوشش  مراسم  این  نیز  امسال  و 
موضوع عشق به امام حسین)ع( میان جریان های 
مذهبی اختلاف نیست، چرا که حضرت محمد)ص( 
پیامبر اسلام در ارتباط با جایگاه سومین امام شیعیان 

می فرمایند: »خداوند دوستدار فردی است که امام 
حسین)ع( را دوست بدارد.« 

جاذبه امام حسین)ع( و نقش وی در بزرگترین 
گردهمایی جهانی 

این  در  حسین)ع(  امام  جاذبه  و  تاثیرگذاری 
گردهمایی نقش محوری دارد و این همان عشق به 
امام)ع( و آرمان هایش را تداعی می کند که وعده 
از  مردم  است.  آمده  قرآن  و  ها  در حدیث  اش هم 
کشورهای مختلف و مسیرهای بسیار طولانی، تنها 
برای زیارت می آیند و برای بهره مندی از ثواب این روز 
تلاش می کنند. اربعین بزرگترین گردهمایی در دنیا 
محسوب می شود که محدود به جهان اسلام نیست. 
در هیچ کدام از مناسبت های جهانی جمعیتی به 
این گستردگی وجود ندارد، زایرانی که حول محور 
زیارت امام حسین)ع( گردهم می آیند و این نقطه 

قوت جهان اسلام می تواند باشد. 
پیام های جهانی اربعین حسینی 

این حجم جمعیت از سراسر دنیا به خصوص از 
ایران و عراق در چند سال گذشته حرکتی بزرگ را 
خلق کرده و تاثیر زیادی در اتحاد مسلمانان داشته 
و بستر نزدیک شدن کشورهای منطقه و کشورهای 
فرامنطقه ای را در حوزه اعتمادسازی فراهم کرده 
اند. رعب و وحشتی که جریان های ضد اسلام در 
می  سرچشمه  مساله  همین  از  دارند  ارتباط  این 
و  ای  تحول منطقه  اربعین حسینی یک  که  گیرد 
را  تاریخ و جغرافیای اسلام  حتی فرامنطقه ای در 
به وجود می آورد و در حقیقت اربعین نقطه عطفی 
برای همدلی و همراهی تمام جهان اسلام به شمار 
می رود و آنها با همین اتحاد می توانند مسیر تعالی 
و پیشرفت را بدون وابستگی به دیگران و با تکیه بر 
ظرفیت های درونی خود، بپیمایند و اینها پیام های 
اربعین حسینی است که به جهان و به خصوص به 

دنیای اسلام انتقال می یابد. 
عشق به امام حسین)ع( و اربعین، فراتر از 

مرزهای جغرافیایی 
مردم در بزرگداشت اربعین، نقش کلیدی و محوری 
دارند. شاید در هیچ زمینه ای، کشورها چنین ارتباط 
صمیمی و نزدیکی با هم نداشته باشند. با توجه به 
جغرافیای متفاوت کشورها، اما چیزی که این مرزها را 
به نوعی نادیده می گیرد، حقیقت قیام عاشورا است 
نفوذ می  که در دل عاشقان وی در سراسر جهان 
کند. نام امام حسین)ع( هر روز ماندگارتر می شود 

و این ماندگاری ناشی از آزادیخواهی امام و عشق او 
به معبودش است که سبب شد تمام زندگی و هستی 
خود را به خدا تقدیم کند و امروز این حرکت بزرگ 
عاشورایی سید و سالار شهیدان)ع( اینگونه در دل 

مردم و صاحبان اندیشه و فکر تجلی یافته است. 
خلاقیت جوانان و نقش پررنگ آنها در خدمت 

به راهپیمایان بزرگ اربعین 
نقطه عطف استقبال باشکوه از راهپیمایی اربعین، 
باور به جاودانگی پیام عاشورا است اما مساله جدیدی 
به خصوص  و  زایران  افزایش شمار  دارد،  که وجود 
افزایش گرایش جوانان در این زمینه به شمار می 
رود. خلاقیت و نوآوری جوانان در راهپیمایی بزرگ 
حسینی، نکته قابل تاملی محسوب می شود و این 
راهپیمایان  به  خدمت  برای  روشی  به  یک  هر  که 
اربعین، آن چه که در توان دارند، ارایه می کنند. این 
ذوق جوانان خلاق و نقش پررنگ آنها در راه خدمت 

به زایران در نوع خود بی نظیر است. 
عشق جوانان به اربعین، تولید قدرت در جهان 

اسلام 
ارادت به امام حسین)ع( و اربعین، سن و سال نمی 
تا زن و مرد همگام  از کودک، پیر، جوان  شناسد. 
حرکت می کنند، اما نقش جوانان در تمام عرصه 
ها موثر است و در جهان امروز اگر بحث تولید قدرت 
و  نگاه  نوع  آن،  مولفه  نخستین  شود،  می  مطرح 
نگرش جوانان هر کشوری به شمار می رود. گرایش 
جوانان به آرمان و ارزش های عاشورا و استقبال از 
گردهمایی اربعین، می تواند منبع تولید قدرت در 

حوزه دین، مذهب و دیگر عرصه ها باشد. 
**گردهمایی بزرگ اربعین، نمایانگر وحدت و اتحاد 
بررسی ابعاد مختلف اربعین، بسیار وسیع و گسترده 
است و از آن جمله می توان به وحدت جهان اسلام 
اشاره کرد که در عشق به امام حسین)ع( تجلی می 
یابد. شاید در فروع دین میان مسلمانان اختلاف 
دیدگاه وجود داشته باشد اما در اصول، آنها یکدل 
تا  هستند. جاذبه امام حسین)ع( سبب می شود 
مردمی از تمام مذهب ها و گرایش ها به دور هم جمع 
شوند و آیت الله خامنه ای مقام معظم رهبری در 
تعبیر زیبایی می فرمایند: »شروع جاذبه  مغناطیس 
ه را از  حسینی، در روز اربعین است. جابربن عبداللَّ
مدینه بلند می کند و به کربلا می کشد. این، همان 
مغناطیسی است که امروز هم با گذشت قرن های 

متمادی، در دل من و شماست.«

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :

معاندان به دنبال شبهه افکنی برای 
»چاه مسجد جمکران« هستند 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: چاه عریضه این مسجد تنها نماد عرض 
حاجت به ائمه اطهار)ع( و امام زمان )عج( است و آنچه توسط عده ای معاند در خصوص 

درآمد میلیاردی آن مطرح می شود، به هیچ عنوان حقیقت ندارد. 
ابراهیم صدوقی درگفت و گو با ایرنا، بیان داشت: یکی از راههای درخواست حاجت از 
خداوند متعال، توسل به امامان معصوم )ع( از طریق نوشتن عریضه است، در این روش 
شخص درخواست خود را بر روی یک کاغذ نوشته و آن را در داخل ضریح معصومین)ع(، 
نهر آب و یا چاهی می اندازد و از خداوند متعال می خواهد به واسطه معصومی که عریضه 
خطاب به آن نوشته شده، حاجت او برآورده شود.  وی ادامه داد: چاه عریضه ای که در 
مسجد جمکران وجود دارد، یک چاه معمولی است که برخی از نمازگزاران به دلیل احترام 
و توجه خاصی که نسبت به این مسجد دارند، آن چاه را برای انداختن عریضه خود انتخاب 
کرده اند و در این مساله هیچ گونه انتفاع مالی در میان نیست. وی با اشاره به جنگ نرم 
دشمنان علیه موضوع حیات بخش مهدویت، افزود: دشمنان تلاش می کنند در مورد 
مکان هایی که مورد استقبال منتظران ظهور و محل تجمع ایشان است، شبهه افکنی کنند 
و طرح مساله داشتن درآمدهای میلیاردی برای چاه مسجد جمکران نیز از همین موضوع 

ناشی می شود. 
صدوقی با بیان این که مسجد جمکران محل حضور گسترده مردم از هر دیدگاه و اندیشه 
سیاسی برای عبادت خداوند متعال و توسط به امام زمان )عج( در عصر غیبت است، گفت: 
عظمت مسجد مقدس جمکران و اعتبار سندی و تاریخی آن، باعث شده است تا دشمنان 
نتوانند مستقیم به آن شبهه وارد کنند، لذا توجه خود را به سمت چاه عریضه این مسجد 
معطوف کرده اند و گاهی با انتشار تصاویر و گاهی نیز با نشر ادعاهای دروغ در خصوص 
این چاه، شبهه افکنی می کنند. وی با اشاره به این که طرح شبهه در خصوص چاه عریضه 
مسجد جمکران، بی احترامی به نیت پاک نمازگزاران این مسجد است، بیان کرد: در محل 
چاه عریضه مسجد مقدس جمکران، تنها کاغذهای نوشتن عریضه میان نمازگزاران توزیع 
می شود تا آنان به درخواست خود حاجاتشان را نوشته و در چاه بیندازند و در این مکان 

موردی از مسائل مالی وجود ندارد. 
وی ادامه داد: در کنار چاه عریضه مسجد مقدس جمکران، فعالیت های فرهنگی 
گسترده ای برای ترویج اصل توکل برخداوند متعال و توسل به اهل بیت )ع( در حال انجام 
است تا نمازگزاران به این مطلب بیش از پیش آگاه شوند که برای عرض حاجت، تنها نیاز 
به نوشتن عریضه نیست و هرکسی که شیرینی عبودیت خداوند متعال در مکان مقدسی 
مانند مسجد جمکران را بچشد، می تواند حاجت خود را از درگاه الهی درخواست کند. 
مسجد مقدس جمکران روز هفدهم رمضان 373 هجری به فرمان حضرت بقیة  الله، 
ارواحنا فداه، در کنار روستای جمکران تاسیس شد تا همواره پناهگاه شیعیان و پایگاه 

منتظران ظهور باشد.

مدیر موکب مسجد مقدس جمکران خبر داد

توزیع 4000 پرس غذای گرم برای وعده 
ناهار در موکب مسجد جمکران

مدیر موکب مسجد مقدس جمکران گفت: روزانه چهار هزار پرس غذای گرم برای وعده 
ناهار در موکب مسجد مقدس جمکران در مسیر نجف تا کربلا در کنار عمود 1070 توزیع 

می شود.
حجت الاسلام سید مهدی هاشمی زاده در گفت وگو با به تشریح گزارشی از خدمات ارائه 
شده توسط آشپزخانه موکب مسجد مقدس جمکران در مسیر نجف اشرف به کربلای 
معلی پرداخت و اظهار کرد: فعالیت آشپزخانه از نخستین ساعات ابتدایی هر روز با تعداد 
بیش از 60 خادم آغاز می شود. وی نخستین وعده غذایی که آشپزخانه قبل از نماز صبح 
بین زائران توزیع می کند را شله زرد عنوان کرد و افزود: در حدود یک هزار 500 ظرف 

شله زرد قبل از اذان صبح بین زائران توزیع می شود. 
مدیر موکب مسجد مقدس جمکران از توزیع چهار هزار پرس حلیم بعد از اذان صبح خبر 
داد و گفت: بعد از توزیع حلیم حدود یک هزار ظرف لبو به صورت گرم بین زائران توزیع 
می شود و بعدازآن 20 کیلو پنیر نیز به همراه نان و چایی که همیشه در پیشخوان حاضر 
است به عنوان وعده صبحانه قبل از اذان صبح تا ساعاتی بعد از نماز صبح برای زائران در 

نظر گرفته شده است. 
وی همچنین از توزیع 40 کیلو ارده و شیره برای صبحانه خبر داد و ادامه داد: در حدود 
ساعت 11 توزیع وعده ناهار آغاز می شود که حدود چهار هزار پرس قیمه روزانه تا حدود 
ساعت سه بعدازظهر بین زائران پخش می شود و از حدود ساعت چهارتا 12 نیمه شب 

حدود 10 هزار کاسه آش گرم نیز به صورت روزانه بین زائران توزیع می شود.
 هاشمی زاده برنامه پیش خوان موکب مسجد مقدس جمکران را ارائه انواع نوشیدنی های 
سرد و گرم اعلام و بیان کرد: توزیع شربت از عرقیجات طبیعی، دم نوش های گیاهی و چای 

از صبح تا نیمه شب به صورت دائم انجام می شود. 
وی افزود: 12 نفر در بخش پخت حلیم، 25 نفر برای پخت و آماده سازی ناهار و حدود 
15 نفر در پیش خوان در حال خدمت گذاری بوده و چهار نفر نیز برای پخت سمنو که از 

دیشب آغازشده فعالیت می کنند. 
و  موکب  هزینه های  بیشتر  کرد:  نشان  خاطر  جمکران  مقدس  مسجد  موکب  مدیر 
آشپزخانه مسجد مقدس جمکران مردمی و با کمک خیرین انجام شده است و این خدمات 

دهی به مدت هشت روز تا شب اربعین ادامه خواهد داشت.
 

معاون وزیر آموزش و پرورش :

البرز پایلوت آموزش الکترونیک مدارس
 از راه دور کشور شد 

معاون وزیر و رئیس سازمان مدارس غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی وزارت 
آموزش و پرورش اعلام کرد: استان البرز پایلوت آموزش الکترونیک مدارس از راه دور کشور 

شد.  
مجتبی زینی وند روز یکشنبه در نشست شورای آموزش و پرورش البرز که در استانداری 
البرز برگزار شد،افزود: سال تحصیلی گذشته 40 مرکز آموزش از راه دور کشور مجهز به 
آموزش الکترونیک شد که 6 مرکز آن در البرز بود که به دلیل موفقیت ، این استان به عنوان 
پایلوت کشوری انتخاب شد. وی با اشاره به اینکه استان البرز 35 مدرسه آموزش از راه 
دور دارد،اظهارداشت: ایجاد زیر ساخت های لازم برای تجهیز تمام مدارس به سیستم 
آموزش الکترونیک در این استان نیاز به مشارکت مسئولان دارد. وی بیان داشت: آموزش 
الکترونیک در کاهش آمار بی سوادی در کشور و زیر پوشش بردن جاماندگان از تحصیل 
را  پرورش  و  آموزش  پرورش وظیفه  و  آموزش  تاثیرگذاری دارد. معاون وزیر  نقش موثرو 
استفاده از ظرفیت های آموزشی ،کمک به توسعه و تجهیز فضای آموزشی عنوان کرد و 
ادامه داد: یکی از ارکان اصلی برای پیشرفت دولت در این بخش ورود بخش خصوصی 
است. وی اضافه کرد: آموزش در مدارس از راه دور به سه صورت؛ حضوری، غیر حضوری 
و نیمه حضوری است . زینی وند خاطر نشان کرد: امروزه در کنار موضوع آموزش ، فراگیری 
مهارت های اجتماعی و تربیت دانش آموزان برای زندگی در جامعه از مطالبات اصلی مردم 
است. وی یاد آورشد: قانون شوراهای آموزش و پرورش با توجه به شرایط بومی و منطقه 
ای همواره می تواند گره گشا باشد. معاون وزارت آموزش وپرورش در بخش دیگری از 
سخنانش به واگذاری زمین و فضاهای آموزشی بلا استفاده به موسسان مدارس غیردولتی 
اشاره کرد وگفت: مدارس غیر دولتی نیاز به ارائه تسهیلات حمایتی و مکان ثابت آموزشی 

دارند.  بیش از 14 میلیون دانش آموزدر مدارس کشور مشغول به تحصیل هستند.
 

در اندیشه افتتاح شد

ساختمان پلیس پیشگیری غرب استان تهران

آیین افتتاح ساختمان ستاد پلیس پیشگیری غرب استان تهران در فاز 5 اندیشه برگزار 
شد .    

به گزارش روابط عمومی شورا و شهرداری شهر اندیشه آیین افتتاح و بهره برداری از 
ساختمان ستاد پلیس پیشگیری غرب استان تهران در فاز 5 شهر اندیشه با حضور فرمانده 
ناحیه انتظامی  غرب استان تهران ، امام جمعه شهر اندیشه ،  فرماندار شهرستان شهریار، 
نماینده محترم مردم شهرستانهای شهریار قدس و ملارد در مجلس شورای اسلامی  ، معاون 
سیاسی و انتظامی فرمانداری شهریار ، شهردار شهر اندیشه ،  رئیس و اعضای شورای 
اسلامی شهر اندیشه ، مسئولین ادارات و شهروندان شریف برگزار شد، بنابر این گزارش 
در ابتدای مراسم امام جمعه شهر اندیشه طی سخنانی ضمن تشکر از حاضرین در مراسم 
اظهارکرد: شهر اندیشه همواره با داشتن شهروندان فهیم و مسئولان دلسوز شهری در بین 
شهرهای اطراف تهران دارای اهمیت خاص  بوده است ، در ادامه مراسم  مهندس بهروز 
کاویانی شهردار اندیشه گفت: امروز به سبب وجود نیروی انتظامی ؛  شهر اندیشه از ضریب 

امنیت بسیار بالایی برخوردار می باشد که همه ما همواره قدردان این نعمت هستیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

مقابله با تهدیدات زیستی در قم نیازمند 
هماهنگی همه دستگاه هاست

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: برای مقابله با تهدیدات زیستی در 
استان قم و کاهش آسیب های محتمل در برابر آن، همه دستگاههای اجرایی تکالیفی 

برعهده دارند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، سید رضا موسوی 
مشکینی با گرامیداشت هفته پدافند غیرعامل در سخنانی اظهار داشت: موضوع 
پدافند غیرعامل و ضرورت اجرایی شدن این اصل حساس و حیاتی در سطحی فراگیر و 

گسترده در کشورمان بسیار حایز اهمیت است. 
وی با بیان اینکه استان قم به لحاظ قرار گرفتن در چهارراه مواصلاتی کشور و همچنین 
با توجه به جایگاه سیاسی و اجتماعی، همواره در معرض تهدیدات زیستی طبیعی و 
انسان ساز قرار دارد، خاطرنشان کرد: برای مقابله با تهدیدات زیستی و کاهش آسیب 
های محتمل در برابر آن، همه دستگاههای اجرایی تکالیفی برعهده دارند.  مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان قم یکی از مهمترین تهدیدات زیستی این استان را پدیده 
گرد و غبار دانست و گفت: خشکسالی، قطع حقابه ها و برداشت بی رویه از منابع آب 
زیرزمینی، کانون های ایجاد گرد و غبار در مرکز کشور به ویژه در دریاچه نمک و دشت 
مسیله را به شدت گسترش داده است.  وی با بیان اینکه خشک شدن شدن دریاچه 
نمک می تواند پایتخت و 25 درصد جمعیت کشور را با تهدید گرد و غبار نمکی مواجه 
کند، گفت: برای احیای دریاچه نمک و پیشگیری از این تهدید بالقوه، مسؤولان ملی 
و استانی باید هرچه سریعتر برنامه ریزی و اقدامات جدی داشته باشند.  موسوی 
یکی دیگر از تهدیدات زیستی استان قم را که در سالهای گذشته بسیار بروز و ظهور 
داشته است، آنفولانزای پرندگان عنوان کرد و افزود: همه ساله با شروع فصل مهاجرت 
پرندگان، این بیماری مرغداری های قم و برخی استانها را درگیر می کند که در این رابطه 

دستگاههای اجرایی تا کنون اقدامات مناسبی انجام داده اند. 
وی همچنین با اشاره به امکان شیوع طاعون نشخوارکنندگان و هاری در میان حیات 
وحش، نسبت به مراقبت و هوشیاری در برابر این تهدیدات تأکید کرد و گفت: یکی از 
مهمترین مسائلی که در حوزه حیات وحش باید به آن توجه داشته باشیم، حضور گونه 
های جدید و مهاجم در طبیعت است که متأسفانه در سالهای اخیر تا حدودی شاهد 
آن بوده ایم.  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به همکاری و مشارکت 
دستگاههای اجرایی به ویژه اداره کل دامپزشکی استان، تصریح کرد: برای پیشگیری 
از بروز اینگونه تهدیدات، همه ساله واکسیناسیون دام های اهلی به ویژه در روستاهای 

مجاور مناطق حفاظت شده و شکار ممنوع استان قم به خوبی انجام می شود. 

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم خبر داد

کاهش 35 درصدی آمار طلاق 
مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم از کاهش 35 درصدی آمار طلاق در 

سه ماهه نخست امسال با ارائه آموزش به زوجین خبر داد.
سعید کاویانی با اشاره به سیاست قضایی استان برای زوجین دارای درخواست طلاق 
اظهار کرد: زوجین باید دوره آموزشی پیش از طلاق را بگذرانند که این طرح در کشور 
بی نظیر است. پس از گذراندن دوره و صدور گواهی در صورت اصرار مجدد، سامانه 
تصمیم آنها را به خدمات قضایی ارجاع می دهد و مراکز خدمات قضایی دادخواست آنها 
را ثبت می کند. وی از کاهش 35 درصدی آمار طلاق در سه ماهه نخست سال با ارائه 
آموزش به زوجین خبر داد و افزود: این وضعیت نشان داد با افزایش مهارت زوجین پیش 
از تشکیل خانواده و آسیب هایی که در این زمینه است می توان از آمار طلاق ها جلوگیری 
کرد. مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم با اشاره به برگزاری دوره های 
آموزشی و تأثیر در پیشگیری از طلاق خاطرنشان کرد: در این دوره های آموزشی نکاتی 
یادآوری می شود تا فرد با شعور عقلانی خود تصمیم بگیرد و این تصمیم به نوعی باشد 
که با دریافت مهارت ها در هر شرایط حریم ها حفظ شود. وی خاطرنشان کرد: این امر 
نشان می دهد که با ارتقا و ایجاد مهارت ها در زوجین می توانیم از فروپاشی خانواده ها 
جلوگیری کنیم. کاویانی عنوان کرد: هر کسی که قصد طلاق دارد باید در این دوره ها 
شرکت کند و گواهی داشته باشد و اگر اصرار بر طلاق دارد باید گواهی این دوره را به 
همراه دیگر مدارک ارائه دهد. وی با بیان اینکه ظرفیت نیروی انتظامی 10 درصد و 
دستگاه قضایی 20 درصد در کاهش جرایم و آسیب های اجتماعی مؤثر است گفت: 
70 درصد کاهش آسیب های اجتماعی با توجه به سرمایه اجتماعی ناشی از مشارکت 
شهروندان است. طرح ها در حوزه آسیب های اجتماعی می طلبد که مسجد محور باشد 

تا به سرانجام مطلوب برسد.

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( قم تاکید کرد

ضرورت توجه ویژه به محتوا در موزه آرایی 
مرکز موزه دفاع مقدس قم

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( قم بر ضرورت توجه ویژه به بحث محتوا 
و استفاده از نظر کارشناسان خبره و با تجربه در موزه آرایی مرکز فرهنگی و موزه دفاع 

مقدس قم تاکید کرد.
سردار سید محمدتقی شاهچراغی امروز در دیدار با مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع قم، مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس استان قم را مرکزی بسیار مهم برای نشر و 
ترویج فرهنگ دفاع مقدس خواند و اظهار داشت: بهره گیری از نظر های تخصصی موزه 

شناسان می تواند کمک شایانی به چینش های محتوایی موزه دفاع مقدس قم کند.
وی افزود: در این مرکز فرهنگی باید علاوه بر بازگویی خاطرات دفاع مقدس، شخصیت 
و زندگی شهیدان شاخص استان قم از جمله شهیدان زین الدین برجسته و برای نسل 
امروزجامعه تبیین شود. احمد حسینی مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
قم نیز در ابتدای این دیدار گزارشی از شکل گیری و جلسه آتی شورای هماهنگی حفظ 
آثار دفاع مقدس استان و روند ساخت مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس قم و سایر 
برنامه ها و اقدام های این اداره کل ارائه داد و گفت: پروژه مرکز فرهنگی و موزه دفاع 
مقدس قم با پیشرفت 90 درصدی در حال اجراست که امید است با هماهنگی همه 

دستگاه های اجرایی استان تا پایان امسال به بهره برداری برسد.

مدیریت بحران اداره کل راه و شهرسازی قم :

قم سالانه 2 سانتی متر فرونشست می کند 
رئیس اداره پدافند غیرعامل و مدیریت بحران اداره کل راه و شهرسازی قم گفت: بر 
اساس تصاویر ماهواره ای، در شهر قم سالانه 2 تا سه سانتی متر فرونشست زمین رخ 

می دهد. 
محمد عباسی  فرد روز یکشنبه در گفت و گویی افزود: فرونشست در قم با توجه به 
وجود لایه های مختلف و تفاوت جنس و عمق آنها به صورت نامنظم بوده و در صورت 
ادامه روند کاهش سطح آب های زیرزمینی با گسست ها و فرونشت های متفاوتی مواجه 

خواهیم شد.
وی با تاکید بر این که برداشت بیش از حد آب های زیر سطحی موجب تضعیف خاک 
و تحکیم لایه های نشست زمین می شود، اظهار داشت: با مطالعات انجام شده بین 
سال های 2003 تا 2010 میلادی، حدود 40 سانتی متر فرونشست رقم خورده است.
وی ادامه داد: نقاط مختلف قم دارای لایه هایی با ضخامت های متفاوت است، به 
همین منظور نمی توان به صورت دقیق اعلام کرد که هر نقطه از شهر قم چه مقداری 
فرونشست داشته است. عباسی فرد با اشاره به اجرایی شدن طرح های بزرگ در قم 
تصریح کرد: زمانی که فرونشست رخ می دهد در مرحله اول زیرساخت های حیاتی 
مانند لوله های آب، گاز، دکل های مخابراتی و حتی کابل های برق با خطر مواجه می 
شود. وی گفت: رصد و انجام مطالعات فرونشست نیاز به تامین اعتبار و توجه ویژه توسط 

مسئولان استان دارد .

رئیس پلیس فتا استان قم تاکید کرد

لزوم هشیاری زائران نسبت به 
کلاهبرداری های اینترنتی 

به  اربعین حسینی)ع( نسبت  بر لزوم هشیاری زائران  رئیس پلیس فتا استان قم 
کلاهبرداری های اینترنتی توسط افراد سودجو تاکید کرد. 

سرهنگ علی موالی روز یکشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: با فرارسیدن اربعین 
حسینی)ع( و ثبت نام اینترنتی زائران برای سفر به عتبات عالیات، افراد فرصت طلب 

با شگردهای متفاوت در فضای مجازی به دنبال فریب و کلاهبرداری از مردم هستند.
وی بیان داشت: شهروندان همچنین توجه داشته باشند هنگام دریافت محتوای 
مذهبی از اینترنت دقت نمایند منابع محتوای مورد نظر معتبر باشد، تجهیزات هوشمند 
خود را در اختیار دیگران قرار ندهند زیرا ممکن است به بهانه نصب نرم افزارهای مختلف 
و ترفندهای مهندسی اجتماعی بدافزاری روی گوشی اجرا کنند که منجر به هک شدن 

می شود.
موالی افزود: در فضای مجازی به کمپین های غیر مجاز و غیر رسمی که با ایجاد 
گروه ها و کانال های خیریه در فضای مجازی به عناوین مختلف از قبیل پرداخت نذورات، 
کمک به هیات ها، نیازمندان، کودکان و غیره است، اعتماد نکنند و به شماره حساب 
یا شماره کارت های بانکی اعلام شده توسط این افراد وجهی واریز ننمایند، مجرمان 
سایبری با طراحی صفحات جعلی شبیه به درگاه های اینترنتی پرداخت بانکی به دنبال 

سرقت اطلاعات بانکی هموطنان هستند.
وی از زائران حضرت اباعبدالله الحسین )ع( خواست، در صورت مواجهه و یا مشاهده 
موارد مشکوک، آن را از طریق سایت پلیس فتا به آدرسCyberpolice.ir بخش گزارش 

های مردمی به این پلیس اطلاع دهند.

به مناسبت اربعین حسینی

راهپیمایی اربعین؛ نمایش اقتدار و وحدت جهان اسلام

درجلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم تاکید شد؛ 
بانک های قم سرمایه های معطل را وارد مدار تولید کنند 

در سی اُمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم که روز یکشنبه 
در یکی از واحدهای تولیدی شهرک صنعتی شکوهیه این استان برگزار شد، 
موضوع آزادسازی سرمایه ها و املاک واحدهای صنعتی در تملک بانک ها 

جهت قرارگرفتن در مدار تولید، مورد تاکید قرار گرفت. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم در این جلسه 
اظهار داشت: تمامی املاک واحدهای تولیدی که در ازای پرداخت تسهیلات به 
بانک ها واگذار شده، باید تعیین تکلیف و وارد مدار تولید شود.مهرداد غضنفری، 
اقدام برای معطل نماندن سرمایه ها در بانک ها را از اساسی ترین کارهای حوزه 
اقتصادی توصیف کرد و افزود: بانک ها باید در این خصوص همت و تلاش 

زیادی داشته باشند و بکوشند تا در یک عرصه رقابتی از یکدیگر پیشی بگیرند.
وی با تاکید بر این که بانک ها نباید زمین های مرتبط با واحدهای تولیدی 
که در تملک آنها قرار گرفته را به عنوان سرمایه خود تلقی کنند، گفت: رئیس 
جمهوری در سخنرانی اخیر خود در صحن علنی مجلس شورای اسلامی یکی 

از وظایفی که برعهده رئیس کل بانک مرکزی قرار داد، اصلاح نظام بانکی بود.
کردن  معطل  بانکی،  نظام  از مشکل های  یکی  قم گفت:  استاندار  معاون 
سرمایه هاست، بدان معنا که املاکی که در اختیار بانک هاست، معطل بماند و 
وارد مدار تولید نشود، که این مساله علاوه بر واحد تولیدی به بانک ها و اقتصاد 
کشور نیز آسیب می رساند، از این رو بانک ها بدون این که ما از آنها بخواهیم، 

سرمایه های معطل شده را آزاد کنند.
غضنفری در بخش دیگری از سخنان خود با اذعان به این که قم در جذب و 
پرداخت اعتبارهای مربوط به تسهیلات رونق تولید دچار عقب ماندگی است، 
افزود: سال گذشته در این راستا روند بسیار خوبی را طی کردیم و استان در 
جایگاه برتر کشور قرار گرفت، ولی امسال با وجود سهم مناسبی که از تسهیلات 
اعتبارات مذکور در حوزه صنعت،  پیدا کرده، در جذب  به استان اختصاص 

کشاورزی و بویژه گردشگری موفق عمل نکردیم.
وی یادآور شد: در حالی که سال گذشته طی سه ماه توانستیم، بالغ بر 9 هزار 
میلیارد ریال را جذب کنیم،  ولی در سال جاری تاکنون تنها کمتر از پنج درصد 

این اعتبار جذب شده است.
موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  دبیرخانه  طریق  از  باید  موضوع  این  افزود:  وی 
تولید استان با جدیت پیگیری شود، تا از فرجه زمانی تعیین شده برای جذب 

تسهیلات از بانک ها عبور نکنیم.
معاون استاندار قم همچنین با بیان این که امکان پیشرفت اقتصادی در شرایط 
سخت و دشوار به شرط درست هدایت کردن منابع، صرفه جویی در هزینه های 
غیر ضروری و بازاریابی صحیح وجود دارد، اضافه کرد: فارغ از این موارد که 
واحدهای تولیدی باید به آن توجه کنند، کمک و حمایت مسئولان نیز در ارتباط 
با تامین زیرساخت ها و مکمل ها و همچنین نیازمندی های مورد نیاز ضروری 
است.  مدیرکل دفتر امور اقتصادی استانداری قم نیز در این جلسه با بیان این 
که تا پایان سال جاری برای به حداقل رساندن تعداد واحدهای تولیدی استان 
که تملیکی هستند، تمام توان خود را به کار گرفته ایم، اظهار کرد: طبق قانون 

واحدهایی که بدهی خود را به صورت نقدی پرداخت می کنند، در همان لحظه 
سند به نام واحد تولیدی بازگردانده می شود.

مجید آوری فرد گفت: واحدهایی که به صورت اجاره به شرط تملیک اقدام 
نام  به  آنها  تا پرداخت آخرین قسط، سند  نیز  به گرفتن تسهیلات می کنند 
بانک است. وی با بیان این که جانشین قانون اجاره به شرط تملیک با خود 
این قانون تفاوت دارد، افزود: اجرای جانشین قانون مذکور هزینه ای برای واحد 
های تولیدی ندارد و تنها با یک نامه اداری ملک به بانک واگذار می شود و پس 
از تسویه حساب نیز مالکیت آن با یک نامه از بانک به واحد تولیدی بازگردانده 
خواهد شد. وی ادامه داد: اگر به شیوه اجاره به شرط تملیک عمل شود، چون 
سند واحد تولیدی به نام بانک انتقال داده می شود، نه تنها برای واحد تولیدی 
به جهت انتقال سند هزینه دارد، بلکه امکان بخشودگی جرایم بدهی معوقه 
بانکی نیز وجود ندارد. وی گفت: سعی می کنیم، اگر قانون جانشین به شرط 
تملیک را اعمال کردیم، به انتقال سند و هزینه منجر نشود و بانک نیز امکان 
بخشودگی جرائم را داشته باشد. آوری فرد یادآور شد: بر اساس مصوبه هیات 
وزیران از آنجا که بانک مالک واحد تولیدی است، نمی تواند جرائم را ببخشد، 
ولی در قانون جانشین اجاره به شرط تملیک چون سند 6 دانگ به نام بانک 

نیست، امکان بخشیدن جرایم نیز وجود دارد. 
آخرین وضعیت  به  اشاره  با  نیز  قم  تجارت  و  رئیس سازمان صنعت  معدن   
پرداخت تسهیلات رونق تولید به واحدهای تولیدی استان گفت: در بخش 
صنعت 70 طرح و واحد تولیدی به ارزش 2 هزار و 320 میلیارد ریال به تایید 
کمیته بررسی و امضای چهار جانبه مدیران مرتبط رسیده و به بانک های عامل 

ارسال شده است.
محمود سیجانی با بیان این که از این تعداد 16 واحد به مبلغ 612 میلیارد 
ریال پرداخت شده است، افزود: با احتساب 22 مورد انتقالی از سال 96 به سال 
97 به مبلغ 340میلیارد ریال مجموع پرداختی استان به تعداد 3۸ مورد و به 

مبلغ 954 میلیارد ریال افزایش یافته است. 
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
 )I.C.T( قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات - )محمود آباد، ثامن الائمه )ع

و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که بیش 
از 90 درصد آن مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از 53 

هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند. 
  رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم نیر در این جلسه گفت: از جلسه هفته 
گذشته ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان تاکنون تعداد 155 مورد ثبت 
نام به ارزش 440 میلیارد ریال برای دریافت تسهیلات رونق تولید در بخش 
کشاورزی صورت گرفته که 76 مورد آن به مبلغ 161 میلیارد و 200 میلیون 
ریال به تصویب کمیته چهار نفره رسیده که هفت مورد آن به مبلغ 21 میلیارد و 

۸00 میلیون ریال پرداخت شده است.
محمد رضا طلایی افزود: در همین مدت 26 مورد درخواست تسهیلات رونق 
تولید به مبلغ 56 میلیارد و 400 میلیون ریال به بانک های عامل استان معرفی 
شده که یک مورد به مبلغ پنج میلیارد و 700 میلیون ریال پرداخت شده است.

**همچنین معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم 
از برگزاری این جلسه، از چند واحد تولیدی شهرک صنعتی شکوهیه  پیش 
قم اعم از واحد تولید اسکلت های فلزی ساختمان، واحد بسته بندی مواد 

پروتئینی و تولید الیاف مصنوعی و نخ بازدید کرد.
**امیر طیبي نژاد مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي استان قم نیز در 
این نشست با اشاره به وجود سرمایه گذاران و متقاضیان متعدد براي حضور 
در شهرك هاي صنعتي، همراهي  و هم افزایي کلیه مدیران استان را خواستار 
شد و اظهارداشت: در حال حاضر سرمایه گذاران خوبي براي استقرار در شهرك 
صنعتي شکوهیه و سایر شهرك هاي صنعتي با ایجاد اشتغالزایي بالا و در عین 
حال استفاده از دانش روز وجود دارند که بدلیل نیاز در بخشي از زیرساخت هاي 

شهرك هاي صنعتي معطل مانده اند.
شهرک صنعتی شکوهیه قم با یک هزار و 112 هکتار مساحت در جاده قدیم 

قم - تهران واقع شده است.
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ناظر قدرتمند کجاست؟

یک نام و مجموعه ای از اکاذیب

زیبنده نیست یک مقام سیاسی »کارخانه تولید خبر کذب« لقب بگیرد، ولی برخی از 
آنها چه بخواهند و چه نخواهند گفتاری دارند که ماده اولیه خط تولید این کارخانه است 
و محصول آن هم ناامنی روانی جامعه خواهد بود. آنچه که می تواند اهرم متوقف کننده 

باشد، ناظری قدرتمند است.
رقابت بین جریان های رقیب در عرصه سیاست و قدرت موضوعی تازه یا ویژه ایران 
نیست اما شاید تداوم آن در دوران پس از انتخابات و یا تسری آن به مرزهای منافع ملی، 
تفاوت بارز این رقابت در ایران و دموکراسی های توسعه یافته جهان باشد. دیگر تفاوت را 
می توان عبور از مرزهای انتقاد و پاگذاشتن در حریم تهمت و دروغ دانست. عبوری که 
اگر از سوی نماینده مجلس به عنوان یکی از ارکان سیاسی کشور، صورت گیرد چالش 

زا خواهد بود. 
برای پیشگیری از چنین عبورهایی است که هیات نظارت بر رفتار نمایندگان تشکیل 
شده است. هیاتی هفت نفره از نمایندگان مجلس که بر »رفتار خلاف شئون نمایندگی« 
و اعمال »خلاف امنیت ملی« نمایندگان نظارت می کنند. بحث نظارت به ویژه زمانی 
اهمیت می یابد که بدانیم، نماینده ای از قوه مقننه، طی پنج سال گذشته، ده ها مورد 

کذب و تهمت را متوجه اعضای قوه مجریه کرده است. 

* کذب و تکذیب آقای نماینده
برقراری تماس برای مذاکره با آمریکا از سوی وزرات خارجه، درخواست اعضای دولت 
از مراجع برای مذاکره با رهبری در موضوع آمریکا، حضور دو تابعیتی های جاسوس 
در تیم دیپلماسی دولت، دست دوم بودن هواپیماهای خریداری شده، ادعای انفصال از 
خدمت وزیر اقتصاد و سخنگوی دولت یازدهم، ادعای توافقات هفت گانه ایران و آمریکا و 
وجود هفت برجام، نامه  نگاری وزیر امور خارجه ایران و آمریکا در زمان ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ، سرخط مهمترین اتهاماتی است که از سوی محمدجواد کریمی قدوسی 
نماینده مشهد در مجلس، علیه دولت های اول و دوم تدبیر و امید وارد شده است. اتهاماتی 
که در همان ساعات آغازین از سوی مسوولان مربوط تکذیب شده و کریمی قدوسی پس 

از این تکذیب، منبع موثق و شواهد مستدل برای ادعای خود ارائه نکرده است. 
احضار ماهانه و گاهی حتی هفتگی وزرای کابینه برای سوالاتی خاص و عجیب هم 
در فهرست تعاملاتی نماینده مشهد با دولت دیده می شود. احضار وزیر اطلاعات به 
دلیل آنچه حمایت از مدیران کانال های تلگرامی عنوان می کند، یا احضار چندباره وزیر 
امورخارجه برای توضیح درباره آنچه جاسوسان دوتابعیتی می داند، احضار وزیر نفت به 
مجلس به دلیل آنچه او تخلف در قراردادهای نفتی مطرح می کند، نمونه ای از تعاملات 
یاد شده است که به صورت معمول هم دیگر نمایندگان از توضیحات وزیر مربوطه قانع 

می شوند. 
اتهام زنی های کریمی قدوسی اما تنها محدود و محصور به دولت نیست. این نماینده 
مجلس، همکاران خود در کمیسیون های مجلس و چهره های سیاسی خارج از دولت را 
که گاهی حتی فرصتی برای پاسخگویی به اتهامات را ندارند، مورد انتقادهای اتهام محور 
قرار داده است. طرح اتهاماتی از سوی او علیه علاءالدین بروجرودی دیگر نماینده مجلس، 
و نیز انتقاد از عملکرد کمیسیون اقتصادی مجلس موجب شد که بروجردی علیه او طرح 
دعوا کند و محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادی نیز او را به انصاف فرا 
بخواند. کنایه او درباره مرگ آیت الله هاشمی، رییس پیشین مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، هم موجی از واکنش های همراهان و همفکران رییس فقید مجمع تشخیص را 

در پی داشت. 

* چرایی طرح ادعاهای کذب
بررسی دلایل اتهامات نماینده مشهد علیه دولت تدبیر و امید گرچه نیازمند واکاوی 
بسیار است اما می توان رد پررنگ رقابت های سیاسی و جناحی را در این اتهامات دید و 

آن را به عنوان علت بنیادین اتهام زنی های متنوع کریمی قدوسی مطرح کرد. 
گرچه واگذاری عرصه قدرت به جریان سیاسی رقیب، در هیچ نظام سیاسی، پروسه 
ای آسان نیست اما قانون و حراست از منافع ملی دو کاتالیزوری هستند که این واگذاری 
را تسهیل کرده و تسریع می کنند. کاتالیزورهایی که به نظر می رسد اتهام زنندگان هوادار 

دولت پیشین، آن را چندان در نظر نمی آورند. 
به گزارش ایرنا، عضو جبهه پایداری که طیف سیاسی اش را می توان در مجلس دهم 

اقلیت نامید، با پیروزی مجدد 
حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« در دوازدهمین انتخابات ریاست 
جمهوری، بر شدت فعالیت های خود افزود، )به گونه ای که تنها در شهریور ماه سال 96، 
پنج شکایت از او به هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس ارجاع شد.( افزایشی که تنها 

در مسیر اتهام زنی و تضعیف دستاوردهای دولت بود.
بررسی حوزه های اتهامی کریمی قدوسی، علیه دولت نشان می دهد که وزرات امور 
خارجه و تیم مذاکره کننده هسته ای دولت و نیز وزرات نفت با اختلاف در صدر آماج 
اتهامی و ادعایی نماینده مشهد قرار دارند و رابطه معناداری میان سطح موفقیت این 
وزراتخانه ها در عرصه حقوق بین الملل و قراردادهای نفتی با افزایش شدت اتهامات وجود 
دارد.طی روزهای گذشته مثال شاهد این اتهام زنی ها به وضوح دیده شد. کریمی قدوسی 
درست در برهه ای ادعا می کند که تیم دیپلماسی دولت در حال رایزنی برای مذاکره با 
آمریکاست که حکم دادگاه لاهه و نیز آزادسازی اموال توقیف شده ایران در ایتالیا برخلاف 
خواست آمریکا، و قراردادهای نفتی ثبت شده با شرکت های معتبر جهان نشانه های 

آشکار موفقیت دولت در این زمینه ها است. 

* میزان همخوانی ادعا با وظایف نمایندگی مجلس
کریمی قدوسی و دیگر همفکران این نماینده هم در مجلس و هم در نهادهای دیگر، 
گرچه انگیزه رفتار و اظهارات خود را عمل به سوگند نمایندگی و حراست از منافع ملی و 
ارزش های اسلامی می دانند و می خوانند، اما تکذیب های پی در پی سخنان و نکوهش 
رفتارها، نشان می دهد برآیند کنش این گروه در جهت عکس انگیزه عمل کرده است. 

پرسش از عملکرد دولت در حوزه های مختلف و نظارت بر عملکرد کابینه از مهمترین 
وظایف نمایندگی است. اما آلوده سازی این وظیفه خطیر با رقابت های سیاسی چندان 
به مذاق سیاست اخلاق محور ایران خوش نمی آید و کم اقبالی ادعاهای کریمی قدوسی 

حتی در جمع هم فکران خود نشان آشکار این خوش نیامدن است. 

* اهرم نظارتی بر رفتار نمایندگان
نظارت بر عملکرد نمایندگان مجلس، کیفیت نظارت و در نهایت دستاورد این نظارت 
گرچه طی سال های گذشته بحثی پر حاشیه در قوه مقننه و عرصه سیاست ایران بوده 
است اما تجربه های چند سال گذشته نشان می دهد که قوه مقننه برای تقویت هیات 

نظارت بر عملکرد نمایندگان باید بیشینه تلاش خود را به کار گیرد. 
در این راستا پرونده ادعاهای این نماینده اصولگرا در هیات نظارت بر نمایندگان پرتعداد 
است، گرچه بسیاری از این ادعاها هم چون پخش فیلم محرمانه در جلسه علنی و صحن 
مجلس یا نام بردن از اشخاصی که امکان پاسخگویی به اتهامات را ندارند، از سوی این 
هیات مستحق تحقیق قرار نگرفته اما این هیات برخی از اتهام زنی های او علیه همکاران 
خود در مجلس را مورد پیگرد قرار داده است. محمد جواد جمالی نوبندگانی سخنگوی 
هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس به خبرنگار سیاسی ایرنا می گوید: اخیرا شکایت 
علاءالدین بروجردی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از کریمی قدوسی به 
دلیل بازنشر مصاحبه قبلی اش در این هیات مطرح شده است. کریمی قدوسی دو هفته 
قبل توضیحاتی را به هیات ارائه داد و هفته قبل سه شنبه هم بروجردی ادله خود را مطرح 
کرد. نماینده مردم فسا همچنین می افزاید: قرار است هیات نظارت بر رفتار نمایندگان این 

هفته نظرش را در مورد پرونده کریمی قدوسی در این موضوع اعلام کند.

*  آشفتگی روانی جامعه در پی جعلیات بی پایه
اتهام زنی علیه دولت، نمایندگان مجلس و چهره های سیاسی و در پی آن رد اتهامات 
و تکذیب اکاذیب، بیش از آنکه ذهن اتهام زننده و تکذیب کننده را درگیر کند، افکار 
عمومی ایران را درگیر شک و ابهام خواهد کرد. ایجاد چنین شکی بی آنکه متکی بر 
شواهد مشخص و دلایل متقن و منابع قابل استناد باشد، نه از منظر اخلاق انسانی و دینی، 
نه از دیدگاه حرفه ای و سیاسی و نه از منظر حقوق شهروندی قابل قبول و توجیه نیست. 
ایران در شرایط جنگ اقتصادی به سر می برد و جامعه برای عبور از این شرایط بیش 
از هر چیزی نیازمند اعتماد به سیاستمداران و مسوولان خود در دستگاه ها و نهادهای 
مختلف است. این اتهامات اما موریانه وار دیوار اعتماد مورد نیاز را از درون پوسیده می کند 
و در ترک برداشتن این دیوار هر دو طرف اتهام زننده و تکذیب کننده را با دشواری های 

بسیاری روبرو خواهند بود. 

نکتـه

نامه آیت الله محمد یزدی رییس شورای عالی جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم به آیت الله سید موسی شبیری زنجانی از مراجع 
تقلید شیعه باعث ناراحتی مسوولان و برخی افراد دیگر شد و 

واکنش هایی را در پی داشت.
تصاویر منتشر شده از یک دیدار کافی بود تا رییس شورای 
عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، عکس العمل نشان دهد. 
ماجرا مربوط به دیدار آیت الله سید موسی شبیری زنجانی با 
آیت الله سید محمد موسوی خوئینی، غلامحسین کرباسچی، 
سیدمحمد خاتمی، عبدالله نوری، عبدالمجید معادیخواه و تعدادی 
دیگر و انتشار تصاویر آنها در فضای مجازی می شود که باعث شد 
تا آیت الله محمد یزدی طی نامه ای سرگشاده این مرجع تقلید 
شیعه را خطاب قرار دهد که دیدار وی با »افراد مساله دار« باعث 

»ناراحتی و تعجب مقلدین و حوزویان« شده است.
نامه ای که آیت الله یزدی بنا به گفته خودش »به ناچار« 
»سرگشاده« نوشته زیرا »در دو مرحله با حضرتعالی مکاتباتی در 
مورد برخی از مسایل دیگر داشته ام که جواب قانع کننده ای 
دریافت نکردم« و سوالی که مطرح شده و به نظر جواب های 
قانع کننده ای داشته باشد که »چگونه می شود، حضرتعالی که 
فرصتی برای ملاقات با هیات رئیسه مجمع عمومی اساتید را 
ندارید، فرصت می کنید در منزل آقایی در تهران حاضر شوید و با 

این آقایان ملاقات داشته باشید!«.
به هر صورت نوشتن چنین نامه سرگشاده ای باعث شد تا 
دیدگاه های و اظهار نظرهایی از طرف مسوولان و برخی افراد 

انقلابی درباره آن صورت گیرد که در ادامه از نظر می گذرانیم: 
* میراث تاریخی تشیع را به تاراج نسپریم

یکی از واکنش های به نامه سرگشاده آیت الله یزدی از ناحیه 
سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بود. صالحی 
در توییتر خود نوشت: »مرجعیت پشتوانه حفظ هویت شیعی 
است. مواظب باشیم مراجع پاک و زیست را با تابلوی دغدغه 
مقدس حفظ نظام، موهن نکنیم و میراث تاریخی تشیع را به 

تاراج نسپریم«.
* استعفای آیت الله محمد عندلیب همدانی

اما انتشار این نامه باعث واکنش ها درون خود حوزه نیز شد 
به نحوی که آیت الله محمد عندلیب همدانی در نامه ای خطاب 
به آیت الله یزدی از جامعه مدرسین استعفا کرد و نوشت: » 
نامه حضرتعالی به محضر مبارک مرجع بزرگوار شیعه حضرت 
آیت الله العظمی شبیری زنجانی دامت برکاته هرگونه تردیدی 
را که تاکنون در باره ادامه عضویت در آن جامعه محترم داشتم 
مرتفع کرد چه اینکه به این نتیجه قطعی رسیدم که تفسیر من 
از استقلال حوزه و جایگاه رفیع مرجعیت با دیدگاه جنابعالی و 
همفکران شما در جامعه محترم مدرسین هیچگونه هماهنگی 
ندارد و عملا امکان همکاری وجود ندارد و لذا از ادامه عضویت در 

آن جامعه معذورم«.
* آیت الله شبیری زنجانی یک مرجع بسیار وارسته و 

با تقوایی است
خبرگان  مجلس  عضو  هریسی  هاشم زاده  هاشم  آیت الله 
رهبری در واکنش به نامه تند آیت الله محمد یزدی گفت: »باید 
حرمت مراجع حفظ شود. ما پیوسته به قدرت و حرمت مرجعیت 
نیاز داریم. تشیع و مسلمانان به جایگاه مرجعیت نیاز دارند. آقای 
شبیری یک مرجع بسیار وارسته و با تقوایی است که در علم درایه 
ید طولایی دارد و از لحاظ تقوا هم یکی از متقین قابل وصف و 
ذکر است. ایشان هر عملی انجام دهد با احتیاط و با دقت است. 
ایشان یک روشی دارد مبنی بر اینکه به مسائل نگاه می کنند که 
در اسلام هست یا نه تا بدعتی ایجاد نشود. ایشان واقعا از نظر 
علمی و تقوایی قابل تجلیل و حرمت هستند و هر کاری را با 

احتیاط اخلاقی انجام می دهند«.
* نامه سرگشاده موجب نهایت تأسف و تأثر شد

در همین ارتباط آیت الله مهدی هادوی تهرانی طی پیامی 
نوشت: »خبر ناگوار نامه سرگشاده یکی از شخصیت های باسابقه 
حوزوی به یکی از مراجع بزرگ تقلید، در عین ناباوری و حیرت، 
موجب نهایت تأسف و تأثر گردید. بی شک، چنین ادبیاتِ دور از 
ساحت ادب، دل صاحب حوزه های علمیه، حضرت ولی عصر 
عجل الله تعالی فرجه الشریف، را در این ایام حزن آل الله علیهم 
السلام، رنجاند و آن عزیز سفر کرده را که صد قافله دل همره 
اوست، آزرده خاطر ساخت. به راستی با وجود چنین رویکردی 
از سوی یک فرد کهن سال در حوزه علمیه قم، چه توقعی از 
طلاب تازه کار در زمینه رعایت ادب و ادبیات حوزوی می توان 

داشت؟!...«.
* باید برای جامعه مدرسین و حوزه علمیه صد افسوس 

خورد
حجت الاسلام محمدتقی فاضل میبدی عضو مجمع مدرسین 

حوزه علمیه قم در یادداشتی نوشت: »نمیدانم نامه ای که بنام 
اقای یزدی خطاب به آیت الله شبیری زنجانی منتشر شده از 
خود آقای یزدی است یا دیگران بنام ایشان کتابت کرده اند؟ اگر 
از خود ایشان باشد،که ظاهراً هست، باید برای جامعه مدرسین و 
حوزه علمیه صد افسوس خورد که یک مرجع بزرگواری بمانند 
آیت الله شبیری زنجانی حق ندارد روزی باشاگردان قدیم خودش 
که مسولیت های بزرگی زمان امام داشته اند ملاقات نماید. جامعه 
مدرسین و حوزه علمیه چگونه می تواند با این تنگ نظری های 
دور از شان حوزه چراغ هدایت جامعه را بدست گیرد و نسل جوان 

را به اسلام و انقلاب جذب نماید؟«
* کسانی که در حد مرجعیت نیستند چگونه می توانند 

برای یک مرجع تقلید تعیین تکلیف کنند؟ 
آیت الله محسن غرویان استاد حوزه و دانشگاه نیز گفت: 
»مراجع در اظهارنظرهای فقهی و موضع گیری هایی که داشتند، 
آزاد بودند و این از افتخارات حوزه های علمیه و مرجعیت شیعه 
است که حوزه های علمیه، محل تبادل آزاد فکری و اظهار نظر 
اجتهادی بوده است. مردم توقع ندارند که این گونه اختلاف نظرها 
بین علما به شکل آشکار و علنی مطرح شود. اگر آیت الله یزدی 
نظری داشتند باید به شکل محرمانه به حضور مرجعیت آیت الله 
زنجانی ارسال می کردند. ولی این نوع شیوه مطرح کردن نظر جای 
تعجب دارد. به نظر من صلاح نبود که این نامه با چنین لحنی 
و به صورت سرگشاده نوشته شود. سوالی هم که برای بسیاری 
از فضلا، اساتید، طلاب و عموم مردم مطرح می شود این است؛ 
کسانی که در حد مرجعیت نیستند چگونه می توانند برای یک 
مرجع تقلید که از نظر علمی و فقهی در رتبه ای بالاتر قرار دارد، 
این گونه تعیین تکلیف کنند؟ با اینکه رقابت های ناسالم جناحی 
در میان برخی از حوزویان هم وجود دارد، ولی آیت الله شبیری 
زنجانی در میان حوزویان از شخصیت هایی هستند که چهره 
ایشان بیشتر فقاهتی است و بیشتر پژوهش و تحقیق در کارنامه 

آیت الله شبیری زنجانی می درخشد«.
* این نوع حرمت شکنی حریمی را باقی نمی گذارد

علی شکوری راد دبیر کل حزب اتحاد ملت هم به این نامه 
واکنش نشان داد و در حساب توئیتری خود نوشت: »حضرت 
 آیت الله  یزدی! شما بخوبی مقام علمی، اخلاقی و مرجعیت 
حضرت  آیت الله  العظمی  شبیری زنجانی را می دانید. این نوع 
حرمت شکنی حریمی را باقی نمی گذارد و از کسی در مقام 
شما بعید است. آنکه در دفاع از او چنین کرده اید از این کار شما 

ناخشنود است. خداوند توفیق جبران به شما عنایت فرماید«.
* خدا کند نامه ... درست نباشد

غلامعلی رجایی مشاور رسانه ای شهردار تهران در کانال تلگرامی 
خود به نامه آیت الله یزدی واکنش نشان داد و نوشت: »خدا کند 
نامه آقای محمد یزدی، به مرجع عالیقدر،آیت الله شبیری زنجانی 
درست نباشد، همو که من در آخرین سفرمشهد که درخدمت 
مرحوم هاشمی بودم، در ملاقاتشان حضور داشتم، از هاشمی 
شنیدم آقای زنجانی در مقطعی، استاد ایشان بوده است. آقای یزدی 
در بیانی که متاسفانه کمتر به آن توجه شد به حضور این مرجع 
عالی مقام و بیدار در منزل کسی که -خاتمی، مساله دار است و برای 

رهبری و نظام احترامی قائل نیستند اعتراض می کند«.
* آیت الله شبیری یک مرجع تقلید ریشه دار و صاحب 

سلوک اخلاقی
حمیدرضا جلائی پور استاد دانشگاه و فعال سیاسی اصلاح 

طلب از سخن گفتن با زبان تهدید با آبروی حوزه ابراز تاسف کرد و 
آیت الله شبیری زنجانی را آبروی روحانیت مستقل شیعه خوانده 
و نوشت: »آیت الله شبیری یک مرجع تقلید ریشه دار و صاحب 
سلوک اخلاقی در حوزه علمیه قم است. مرجعیت او ساخته و 
پرداخته صدا وسیما نیست. او هیچوقت به اسلام اقتدارگرا اعتقادی 
نداشته و مبلغ آن نبوده است. زندگی خودش و همه فرزندانش 

کوچکترین تغییری با قبل از انقلاب نداشته است«.
* اجازه نخواهیم دادکه به بهانه های واهی به ساحت 

مراجع اهانت شود
الیاس حضرتی نماینده مردم تهران در مجلس نیز در حساب 
توئیتری خود نوشت: »ما شیعیان مفتخریم که مراجع بزرگوارمان 
جز از خدای متعال از هیچ قدرتی اجازه نگرفته اند ومقید به 
قیود هیچ نهاد سیاسی یا اقتصادی نبوده اند. بی جهت نبوده که 
همواره مظلومان به بیوت مراجع پناه برده اند. ما مکلفان اما اجازه 
نخواهیم دادکه به بهانه های واهی به ساحت مراجع اهانت شود. 

فاین تذهبون«.
* اهانت به علما اهانت به اسلام است

حجت الاسلام احمد مازنی رییس کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی نیز نسبت به ای نامه واکنش نشان داد و کلامی 
از امام خمینی)ره( را در این باره در توئیت خود نوشت: »امام 
خمینی: من که اینجا نشسته ام دست تمام مراجع را می بوسم 
تمام مراجع اینجا نجف سایر بلاد مشهد مشهد تهران هرجا 
هستند دست همه علمای اسلام را من می بوسم ... اهانت به آنها 

اهانت به اسلام است«.
*  نامه آیت الله یزدی موجب وهن روحانیت و حوزه 

علمیه شد
نایب رییس مجلس شورای اسلامی در واکنش به نامه آیت 
الله محمد یزدی به آیت الله شبیری زنجانی، درباره دیدار وی با 
سیدمحمد خاتمی، اظهارات وی را تهدیدآمیز و موجب وهن 
روحانیت و حوزه توصیف کرد و گفت: چه کسی گفته ملاقات 
یک مرجع تقلید با افراد سابقه دار در انقلاب که احیاناً انتقاداتی 
نیز دارند خلاف شؤون مرجعیت است؟ آیا شؤون مرجعیت را 
جناب عالی بهتر از خود مراجع تشخیص می دهید؟ مگر مردم باید 

با اجازه شما به ملاقات این و آن بروند؟! 
به گزارش ایسنا، در نامه علی مطهری خطاب به آیت الله 

محمد یزدی که در اختیار ایسنا قرار گرفته، آمده است:
»جناب آقای محمد یزدی دامت برکاته

با اهداء سلام، در خصوص نامه جناب عالی به آیت الله شبیری 
زنجانی، مرجع تقلید، چند نکته قابل ذکر است:

۱. در این نامه جناب آقای سید محمد خاتمی و همفکران 
ایشان را »افراد مسئله دار که برای نظام جمهوری اسلامی و مقام 
رهبری احترامی قائل نیستند« معرفی کرده اید و ملاقات با آنها 
را امری قبیح و موجب »ناراحتی و تعجب مقلدین و حوزویان« 

دانسته اید.
همه اینها نیاز به اثبات دارد. »مسئله دار«  کسانی هستند که 
در سال ۸۸ تحت این عنوان که مقام رهبری از یک کاندیدای 
خاص حمایت می کند انتخابات را از حالت طبیعی خارج کردند 
و حق اعتراض معترضان را نیز به رسمیت نشناختند و آنها را 
برانداز نامیدند و شد آنچه که نباید می شد. در واقع چنین افرادی 
برای نظام جمهوری اسلامی و مقام رهبری احترامی قائل نشدند.

فرضاً بپذیریم جناب آقای خاتمی و همفکرانشان افرادی 

مسئله دار هستند که برای نظام جمهوری اسلامی و مقام رهبری 
احترامی قائل نیستند، قباحت ملاقات یک مرجع تقلید با آنها را 
از کجا درآورده اید؟ اگر مسئله دار هستند آیا نباید مسئله آنها حل 
شود؟ مراجع تقلید به مثابه چتری بر سر همه مردم و گروه ها 

هستند نه عناصری حزبی و جناحی.
ثالثاً ناراحتی و تعجب اکثر مقلدین و حوزویان از این ملاقات را 

از کجا به دست آوردید؟
۲. خطاب به آیت الله شبیری گفته اید »مقام و احترام شما 
در سایه احترام به نظام اسلامی حاکم، رهبری و شأن مرجعیت 

است«.
به عرض می رساند مقام و احترام یک مرجع تقلید صرفاً در 
سایه احترام به نظام اسلامی حاکم نیست، بلکه بیشتر بستگی 
دارد به رفتار او در مقابل آن نظام که کارهای درست آن را تأیید 
کند و از کارهای نادرست آن انتقاد و از حقوق مردم دفاع کند. 
اساساً احترام هرکس تابعی از احترام و پایبندی او به حق و عدالت 
است. این تفکر شما ناشی از این فکر غلط است که نظام را معصوم 

می دانید.
علاوه بر این، مسئله طرفینی است، یعنی همان طور که مقام و 
احترام یک مرجع تقلید در سایه احترام او به نظام اسلامی حاکم 
است، احترام نظام اسلامی نیز در سایه احترام آن به مرجعیت 

است.
مسئله استقلال روحانیت و حوزه علمیه و مراجع تقلید از 
دولتها و حکومتها، مسئله ای است که سابقه طولانی در تاریخ 
تشیع دارد و به شدت مورد تأکید امام خمینی)ره( و شهید 
آیت الله مطهری حتی برای دوره جمهوری اسلامی بوده است. 
از نظر شهید مطهری روحانیت شیعه از نظر روحی متکی به 
خدا و از نظر اجتماعی متکی به مردم است و همیشه از دولتها 
جدا و در کنار مردم بوده است. این ویژگی حتی در جمهوری 
اسلامی نیز باید رعایت شود و روحانیت نباید دولتی و حکومتی 
شود. اصل ولایت فقیه در نگاه امام )ره( و شهید مطهری و مقام 
رهبری به این معنی نیست که سایر مراجع نادیده گرفته و احیاناً 
سرکوب شوند. به یاد دارم چند ماه قبل از پیروزی انقلاب اسلامی 
در مجلسی در قم فردی فریاد زد »برای سلامتی یگانه مرجع 
عالم تشیع حضرت آیت الله العظمی امام خمینی صلوات«. پدرم 
ناراحت شد و آن فرد را صدا زد و به او گفت »این چه جمله ای بود 
که گفتی؟! ما غیر از امام مراجع دیگری هم داریم.« همین طور 
می دانید که ایشان در کتاب نهضتهای اسلامی از مراجع ثلاث آن 
روز و نقش آنها در پیشبرد نهضت در کنار امام خمینی به نیکی 
یاد می کنند؛ همه برای این که نهاد روحانیت اصالت دارد و باید 

حفظ شود نه فقط ولی فقیه.
۳. در پایان نامه خطاب به آیت الله شبیری فرموده اید »لازم 
است شؤون مرجعیت را رعایت فرموده و ترتیبی اتخاذ فرمایید 

این گونه مسائل دیگر تکرار نگردد.«
اولاً خود شما با این جمله تهدیدآمیز شأن مرجعیت را رعایت 
کرده اید یا نه؟ ثانیاً چه کسی گفته ملاقات یک مرجع تقلید با 
افراد سابقه دار در انقلاب که احیاناً انتقاداتی نیز دارند خلاف شؤون 
مرجعیت است. آیا شؤون مرجعیت را جناب عالی بهتر از خود 
مراجع تشخیص می دهید؟ مگر مردم باید با اجازه شما به ملاقات 
این و آن بروند؟! ثالثاً این جمله را که به این مرجع عالیقدر دستور 
می دهید »این گونه مسائل دیگر تکرار نگردد« از چه موضعی 
می فرمایید. این جمله را فقط امام زمان علیه السلام می تواند 
به یک مرجع تقلید بگوید. در مجموع، نامه شما موجب وهن 

روحانیت و حوزه علمیه شد. امیدوارم به نحوی جبران بفرمایید.
با تقدیم احترام  علی مطهری«

در  تنه  یک  باشد  مراقب  مدرسین  جامعه  دبیر   *
تعارضات جناحی وارد نشود 

 مشاور رئیس جمهور تاکید کرد:  ای کاش دبیر جامعه مدرسین 
مراقب باشند که یک تنه و بدون توجه به سرمایه نمادین خود در 

تعارضات جناحی وارد نشوند. 
حسام الدین آشنا در واکنش به نامه یزدی خطاب به آیت الله 
شبیری زنجانی نوشت:جامعه مدرسین همواره هم خود را در 
جایگاه یک کنشگر سیاسی قرار داده است و هم نسبت به کنش 

سیاسی مراجع  و علمای طراز اول حساس بوده است.
 این جامعه در چهل سال گذشته در مواردی مانند آقایان 
شریعتمداری و منتظری و  آذری و ... بسیار صریح و قاطع عمل 
کرده است.کنش های سیاسی سلبی و ایجابی این جامعه نتایج 
خواسته و ناخواسته فراوانی داشته و از جمله منجر به ایجاد 
جریاناتی رقیب و موازی چون مجمع محققین و جلسه اساتید 
شده است.ای کاش دبیر محترم جامعه مدرسین مراقب باشند 
که یک تنه و بدون توجه به سرمایه نمادین خود در تعارضات 

جناحی وارد نشوند.

معـاون اول رییـس جمهـوری بـا تاکیـد بـر ایـن کـه نفت 
ایـران هیـچ جایگزینی نـدارد، گفـت: با برنامـه ریـزی دولت و 
سـازوکارهای در نظـر گرفته شـده بـرای اداره کشـور با جدیت 
اعـلام می کنـم که آمریکایی ها به هیچ وجه قادر نمی شـوند، 

فـروش نفت ایـن کشـور را متوقف کنند.
»اسـحاق جهانگیری« روز یکشـنبه در آیین نکوداشـت روز 
ملـی بیمـه سـلامت افـزود: ایـران در مـاه هـای گذشـته ۲.5 
میلیـون بشـکه نفت صـادر می کـرد، حال ممکن اسـت چند 
هـزار بشـکه کاهش یافته باشـد ولی ما همواره تاکید داشـتیم 
که نباید صادرات نفت ایران از یک میلیون بشـکه کمتر شـود.

وی ادامـه داد: امـروز اتفاقـی کـه می افتد دروغی اسـت که 
دولتمـردان آمریکایـی به مـردم دنیا و آمریکایـی ها می گویند 
کـه باید نفت عربسـتان و دیگر کشـورها جایگزین نفـت ایران 

شـود تا قیمـت آن افزایش نیابد.
معـاون اول رییـس جمهـوری همچنیـن اظهـار داشـت: 
قیمـت نفـت کـه حـدود ۳0 دلار مـی فروختیم اکنـون به ۸0 
دلار رسـیده اسـت، آمریکایی ها اگر می توانسـتند فروش نفت 
ایـران را متوقـف کننـد حتما قیمت نفت بـه بـالای ۱00 دلار 

می رسـید.
جهانگیـری یادآور شـد: با همین فضاسـازی فکر می کنیم 
اگـر یـک میلیون بشـکه نفت هـم صادر کنیـم درآمـد نفت را 

به دسـت آوردیم.
وی بـه ۱۳ آبـان اجـرای مرحـل دوم تحریـم هـای آمریـکا علیـه ایـران اشـاره 
و خاطرنشـان کـرد: آمریـکا کار ظالمانـه ای انجـام داده و برخـلاف حقـوق انسـانی و 
بیـن المللـی اقدامـی کـه طـی ۱۸ ماه، هفت کشـور بـه نتیجه رسـیده بودنـد را زیر 

گذاشـت.  پا 
معـاون اول رییـس جمهوری ادامه داد: فـردی در آمریکا رای آورد که یکباره برجام 
را بـر هـم زد، حـال تاکیـد می کند که تحریـم را برمی گردانیم و هدف آنهـا این بوده 
کـه ملـت ایـران را نقره داغ کنند و به مردم فشـار وارد آورند در حالـی که به دروغ می 

گوینـد هدف حکومت و دولت ایران اسـت. 
جهانگیـری خاطرنشـان کرد: یکی از بخش هایی که به طور طبیعـی در این اقدام 
مورد توجه اسـت بخش سـلامت و درمان کشـور اسـت، ما به مردم دروغ نمی گوییم، 
تلاش آمریکایی ها این بود که حتی مانع از ورود دارو به کشـور شـوند و حتی تلاش 
می کنند تا از ورود کالاها و مواد غذایی که از حقوق انسـانی اسـت ، ممانعت کنند. 

وی ادامـه داد: دارو و کالاهـای اساسـی کـه رایـگان بـه ایران داده نمی شـود و باید 
پـول آنهـا را جابجـا کنیـم، برنامه آمریکایـی ها این بـود تا مانـع از انتقال پـول برای 
تهیه کالاهای اساسـی به کشـور شـوند. آنان بسـیار تلاش کردند تا فروش نفت ایران 
را بـه صفـر برسـانند و می بینید کـه دولت هـای اروپایی در مقابل آنهـا مقاومت می 

کنند و طرف برجام هسـتند. 
معـاون اول رییـس جمهـوری همچنین گفت: از سـوی دیگر دولت های دوسـت 
از جملـه روسـیه، چیـن و هنـد نیـز از برجام حمایت مـی کنند و بـه همین منظور 

آمریکایـی هـا فشـار خود را به شـرکت هـا وارد می کنند و می گویند هر شـرکتی با 
ایـران کار کنـد مـا آن را تحریم می کنیم. 

* ذخایر ارزی داریم که آمریکا فکرش را نمی کند
جهانگیـری خاطرنشـان کـرد: با برنامه ریزی های انجام شـده فضای ارزی کشـور 
خـوب اسـت البته آمریکایی ها ایـن دروغ را می گویند که بر اثـر برجام ۱50 میلیارد 
دلار پـول در اختیـار ایـران قـرار گرفت. اگـر پولی بوده متعلق به مردم ایران اسـت که 
بـه ناحـق حـذف کـرده بودنـد و آزاد شـده اسـت و آنها می داننـد که این رقـم نبوده 
اسـت. وی یـادآور شـد: ایـن پـول بخشـی از ذخایری بـوده که از حـوزه های مختلف 
اقتصادی ایران در آنجا وجود داشـته و نمی خواسـتیم از آنها استفاده کنیم و از طرفی 

در برخی کشـورها چند میلیارد دلار پول بود که آزاد شـده اسـت. 
وی تصریـح کـرد: امـروز بـالای ۱00 میلیـارد دلار ذخایـر ارزی داریم اگـر چه در 
ابتـدای سـال در زمینـه ذخایـر اسـکناس با محدودیـت روبرو شـدیم ولی امـروز بی 

سـابقه تریـن ذخایر اسـکناس در تاریـخ ایران وجـود دارد. 
معـاون اول رییـس جمهـوری گفـت: مـا نفـت را مـی فروشـیم، حمـل و نقـل و 
خریدهـای خـود را هـم انجـام می دهیـم و بخش عمـده داروی کشـور را تامین می 
کنیـم و بـه همین منظور ۳.5 میلیارد دلار از ابتدای سـال تاکنـون به دارو تخصیص 

داده شـده است. 
جهانگیـری افـزود: برای تامیـن کالاهای اساسـی هم ۱۳ میلیـارد دلار تخصیص 
یافـت اگـر چـه در بخـش هـای تولیدی بـا محدودیـت هایی روبـرو هسـتیم ولی با 
شـناختی کـه از بخـش خصوصـی و تولیـدی دارم اگـر آنها محکم بـه صحنه بیایند 

مشـکلات در مقطـع کوتـاه حل می شـود. 

* آبروی ما فدای آبروی ملت ایران باشد
وی خطـاب بـه ملت ایـران اظهارداشـت: آمریکایی هـا که از 
هفتـه گذشـته برای رسـیدن بـه ۱۳ آبـان روزشـمار راه انداخته 
انـد، هیـچ اتفـاق جدیـدی در این روز نمـی افتد و هـر آنچه قرار 
بـود اتفـاق بیافتـد را طی سـه الی چهار ماه گذشـته انجـام داده 
انـد البته دولت نیـز در قبال اقدامات آنها برنامـه ریزی های خود 

را انجام داده اسـت.
معـاون اول رییـس جمهـوری راه برخـورد بـا ایـران را تعامل، 
گفـت و گـو و منطق و نـه زورگویی اعلام و تاکید کـرد: آنها باید 

یـک بـار دیگـر درباره تاریـخ ملت ایـران مطالعه کنند. 
جهانگیری افزود: در شـرایط خطیـر امروز وظیفه همه ما این 
اسـت کـه آنچه در تـوان داریم به خدمت مردم بگذاریم و کسـی 
تنهـا بـه فکر آبـروی خود نباشـد و آبـروی ما فدای آبـروی ملت 

باشد.  ایران 

* بایـد براسـاس اولویـت بنـدی بودجـه را تخصیص 
هیم د

وی در بخـش دیگـری از سـخنان خـود یکـی از حـوزه های 
مـورد نیـاز مـردم را بخـش سـلامت عنـوان کـرد و گفـت: از 
افتخـارات دولـت یازدهم اجرای طرح تحول سـلامت اسـت ، مهم ترین پیـام آن این 
بـود کـه زمانی فردی مشـکلی پیـدا کرد، بداند کـه دولت بـه راهکار آن فکـر کرده و 
دچـار بحـران نشـوند البتـه کار دولت ها این اسـت کـه روزهای سـخت را برای ملت 

پیـش بینـی و برنامه ریـزی کنند. 
معـاون اول رییـس جمهـوری بـا قدردانـی از وزیـر بهداشـت و تیـم اجـرای طرح 
سـلامت یادآور شـد: این طرح دسـتاوردهای بی نظیری داشـته است البته به معنای 
نداشـتن نواقص نیسـت خوشـبختانه این طرح وزیر پابه کار، دلسـوز و عاشق مردمی 

دارد کـه توانسـته بـا تیـم اجرایـی آن را تا این مقطع به پیـش ببرد .
جهانگیـری خاطرنشـان کرد: منابع بودجه مشـخص اسـت و وقتـی حجم بودجه 
محـدود اسـت نمـی توانیـم بودجه بخشـی را کـم و به بخـش دیگر اضافـه کنیم؛ با 
ایـن اقدام با مشـکل مواجه می شـویم بنابـر این باید براسـاس اولویت بنـدی بودجه 

را تخصیـص دهیم. 
وی ادامـه داد: وزیـر بهداشـت دولـت را با زبان شـیرین نقد می کند برخی آنچنان 

خشـن نقـد می کنند که انسـان را وادار به عکـس العمل می کند. 
معـاون اول رییـس جمهوری افـزود: امیدوارم با کمک همه شـما منابع بودجه ای 
طرح را تامین کنیم و از پزشـکان، بیمارسـتان ها و داروسـازها که مطالباتشـان عقب 
مانـده مـی خواهـم در این مقطع همکاری و کمک کنند تا از این دوران سـخت عبور 
کنیم. جهانگیری تصریح کرد: دولت همچنان طرح تحول سـلامت و بودجه آن را در 
اولویـت کار مـی داند و 500 میلیون دلار که در جلسـه سـران قوا به تصویب رسـیده 

به ایـن طرح تخصیص داده خواهد شـد. 

از استعفای عضو جامعه مدرسین تا توصیه به جبران لغزش

واکنش ها و اظهارنظرها به نامه آیت الله یزدی

معاون اول رییس جمهوری:

هیچ اتفاق جدیدی در 13آبان نمی افتد
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ايثار ، برجسته ترين ت
نيكوكارى است.

دوشنبه - 7 آبان 1397- سال بیست و یکم - شماره  4677

مفقودی کارت بازرگانی
کارت بازرگانی شرکت توانمند تجارت امین آریا 
به شماره 14006156866 به آدرس قم- شهر قم- 

باجک- کوچه چمران 8 - کوچه 2 )محبوب شیری( 
ساختمان پارمیس طبقه چهارم مفقود گردید و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد. 

رئیس سازمان بسیج هنرمندان قم با 
انتقاد از نبود دستور کار مشترک میان 
دستگاه ها و نهادهای مختلف فرهنگی 
در این استان گفت: موازی کاری آفت کار 
فرهنگی و موجب هدر رفت سرمایه ها و 
خروجی غیرموثر برنامه ها در این استان 

است. 
با بیان اینکه از منظر  بابایی  قاسم 
قانونی و همچنین تعداد سازمان ها، نهاد 
ها و ادارت فرهنگی هیچگونه کمبودی در 
کشور وجود ندارد افزود: فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، اوقاف و امور خیریه، بسیج، کانون 
های فرهنگی هنری مساجد، سازمان 
بسیج هنرمندان، حوزه هنری، آموزش 
و پرروش، کانون پرورش فکری کودکان 

و نوجوانان و حوزه علمیه از جمله نهادها 
و سازمان هایی است که به شکل های 
مختلف در حوزه فرهنگی و هنری فعالیت 
می کنند.وی با بیان اینکه در حوزه های 
کاری  موازی  شاهد  فرهنگی  مختلف 
های بسیار در قم هستیم گفت: به طور 
مثال در حوزه برگزاری مسابقات قرآنی 
نهادهای مختلفی از جمله اوقاف و امور 
خیریه، فرهنگ و ارشاد اسلامی، آموزش 
و پرورش، بسیج، کانون های فرهنگی 
هنری مساجد و حوزه علمیه به صورت 
مجزا اقدام به برگزاری مسابقه می کنند 
که این امر علاوه بر هدر رفت هزینه ها 
مانع از ترسیم چشم انداز مناسب در این 
بسیج  حوزه شده است.رئیس سازمان 

هنرمندان قم ادامه داد: اگر چه در سالهای 
گذشته کارهایی برای حذف موازی کاری 
در برگزاری مسابقات قرآنی در این استان 
شده و قابل تقدیر است ولی همچنان 
مواجهه با حجم عظیمی از فعالیت های 
فرهنگی مشابه بدون رویکرد و چشم 
انداز بلند مدت و منسجم در این استان 
بی  های  ظرفیت  اشاره  با  هستیم.وی 
بدیل قم در حوزه فرهنگی گفت: وجود 
بزرگترین حوزه علمیه جهان تشیع، حرم 
حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس 
جمکران و همچنین جایگاه قم به عنوان 
خاستگاه انقلاب اسلامی موجب شده تا 
استفاده از این ظرفیت ها فرصت جریان 
سازی فرهنگی هنری در کشور را فراهم 

شورای  اینکه  بر  تاکید  با  کند.بابایی، 
فرهنگ عمومی می تواند در حذف این 
موازی کاری ها نقش مهمی ایفا کند 
تاکید کرد: حذف موازی کاری و ترسیم 
چشم انداز واحد علاوه بر فعال کردن 
ظرفیت هایی که مورد غفلت قرار گرفته 
است موجب می شود تا شاهد اثرگذاری 
بیشتر و ارتقای سطح کیفی برنامه های 
فرهنگی باشیم.وی اظهار داشت: کمبود 
سرانه های هنری، موازی کاری در راستای 
کارهای فرهنگی و هنری، خلاصه شدن 
در آمار و ارقام، پایین بودن سرانه اوقاف 
فراغت جوانان و دولتی شدن فعالیت های 
فرهنگی از جمله مهمترین کمبودها و 

مشکلات حوزه فرهنگ در قم است.

رئیس سازمان بسیج هنرمندان قم: 

موازی کاری آفت کار فرهنگی در قم است 

بنزین 1500 تومانی در توان مردم نیستکاریکاتور

طاهر شعبانی

نامحـرمانه

نیم نگاه

هشدار ایران خودرو به مشتریان 
معاون مدیرعامل در بازاریابی و فروش شرکت ایران خودرو اعلام کرد که خرید و فروش حواله 
خودروهایی که در قرارداد آنها امکان صلح وجود ندارد غیر قانونی است.مصطفی خان کرمی افزود: با وجود 
این که این موضوع بارها توسط ایران خودرو به هموطنان یادآوري شده، همچنان برخی افراد بدون توجه 
به آن، اقدام به خرید یا فروش حواله های ثبت نامی از طریق دفاتر ثبت اسناد رسمی و ارایه وکالت نامه به 
خریدار می کنند که قطعا برای خریداران مشکل ساز خواهد شد.وی افزود: ایران خودرو افرادی را به عنوان 
مشتری خود می شناسد که در طرح های فروش این شرکت ثبت نام کرده و متن قرارداد به نام آنها ثبت 
شده باشد. در مواردی که نیاز به پیگیری مشتری است نیز ایران خودرو فقط پاسخگوی شخص ثبت نام 
کننده و نه دارنده وکالتنامه خواهد بود.خان کرمی در پایان گفت: کلیه اقدامات مشابه شرکت ایران خودرو 
در راستای جلوگیری از واسطه گری و کوتاه کردن دست سودجویان است و امیدواریم بتوانیم که با به کار 

بستن این اقدامات، بخشی از نیاز مشتریان حقیقی و مصرف کنندگان نهایی را تامین کنیم.
 

وزیر ورزش: بلیت فروشی دستی ممنوع! 
 وزیر ورزش و جوانان بعد از اختصاص ۱۵ میلیارد تومان برای بازسازی استادیوم آزادی تهران حال 
به فدراسیون فوتبال دستور داده بلیت بازی پرسپولیس - کاشیما در استادیوم آزادی به صورت اینترنتی 
به تماشاگران عرضه شود و به هیچ وجه بلیت بازی به صورت دستی در استادیوم فروخته نشود. این 
تدبیر برای این است که فدراسیون فوتبال روی تعداد تماشاگرانی که برای تماشای بازی به استادیوم 
آزادی می آیند نظارت داشته باشد و تماشاگر بیش از ظرفیت وارد استادیوم نشود. این اتفاقی بود که در 
بازی با السد رخ داد و ممکن است جرایمی برای فدراسیون فوتبال به همراه داشته باشد. بر اساس تاکید 
کنفدراسیون فوتبال آسیا در راهروی سکو ها نباید تماشاگر بنشیند تا تماشاگر برای رفت و آمد دچار 
مشکل نشود، اما در بازی با السد شاهد نشستن تماشاگران در راهرو ها بودیم که البته این موضوع از نظر 

امنیتی هم خطرناک است.

جزئیات کوه خواری برای ساخت ویلای مجلل در منطقه اوشان 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران جزئیات کوه خواری انجام شده برای ساخت ویلایی 
مجلل در منطقه اوشان را اعلام کرد.علی کیان در گفتگو با تسنیم درباره تصویری که اخیراً از کوه خواری 
احتمالی در منطقه اوشان برای ساخت یک ویلای مجلل منتشر شده است، اظهار کرد: شخص مالک 
این ساختمان 4هزار و خرده ای متر سند دارد و بر اساس آن سند، ساخت وساز انجام داده است، اما بر 
اساس بررسیهای همکاران منابع طبیعی و طبق نقشه های ما، حدود 3هزار متر از این بنا جزو منابع 
طبیعی است. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران با بیان اینکه سند این زمین مربوط به 
دهه 80 است، ادامه داد: مکاتباتی برای اخذ سند منابع طبیعی این اراضی انجام شده، اما معلوم نیست 
که چرا اداره ثبت منطقه اعلام کرده است که در آنجا نمی تواند سند برای منابع طبیعی صادر کند.وی 
تصریح کرد: باید سند منابع طبیعی برای این اراضی صادر می شد تا ما می توانستیم دادخواست حقوقی 

را برای ابطال سند آنها در دادگاه ارائه دهیم.

وزیر بهداشت:  بیمه ها پیرمان کردند 
 وزیر بهداشت به تشریح مهم ترین چالش های بیمه ای کشور پرداخت و با اشاره به فرصت سوزی 
90 ساله در اصلاح نظام بیمه ای کشور، گفت: تا پایان این دولت دو سال وقت داریم؛ من با همه 
وجود می خواهم مشکل کشور حل شود. کمک کنید تا حداقل مشکلات بیمه ای کشور حل شود.

دکتر سیدحسن هاشمی در مراسم نکوداشت روز ملی بیمه سلامت ضمن گرامیداشت اربعین حسینی 
گفت: امیدوارم این شور حسینی با شعور حسینی همراه باشد. امام حسین برای مبارزه با دروغ، ریاکاری 
و تهمت قیام کرد و در این راه شهید شد و آنچه مهم است جاری شدن پیام آن حضرت در زندگی ما 

رهروان و شیعیان است و امیدوارم فکر و عمل در کشورمان در این مسیر باشد.

بیش از ۱۰ میلیون زائر تاکنون وارد کربلا شدند
 معاون استاندار کربلا اعلام کرد که تاکنون بیش از ۱0 میلیون زائر برای احیای مراسم اربعین 
حسینی وارد استان کربلای معلا شده اند.علی المیالی معاون استاندار کربلا روز یکشنبه در گفتگو با 
خبرگزاری 'المعلومه' تاکید کرد که در زیارت اربعین امسال تاکنون بیش از یک میلیون و 600 هزار زائر 
غیر عراقی برای شرکت در مراسم اربعین وارد کربلا شده اند.المیالی افزود: زائرین غیر عراقی از مرزهای 
مختلف زمینی و نیز فرودگاه نجف وارد خاک عراق شده اند.معاون استاندار کربلا با اشاره به ظرفیت 
زیرساختی استان کربلا در تامین خدمات برای حدود یک میلیون و 200 هزار زائر گفت: طبیعی است 

که حضور میلیون ها زائر کاستی هایی در زمینه خدمت رسانی ایجاد می کند.

واکنش هاشمی به کاندیداتوری اش برای شهرداری تهران
 محسن هاشمی در پاسخ به سوالی در خصوص کاندیداتوری اش برای شهرداری تهران بیان کرد: 
من شخصاً خود را کاندیدا نمی کنم. این مباحث روز دوشنبه در جلسه شورای شهر بررسی می شود و 
پرداختن به آن خارج از جلسه هم اندیشی بحث را وارد حاشیه می کنند. او در خصوص اینکه آیا ممکن 
است عضوی از شورای شهر از شورا خارج شود؟ گفت: همانطور که می دانید در گذشته در این خصوص 
رای گیری شد و با ۱۷ رای موافق تصویب شد کسی از شورای شهر خارج نشود، اما فردا دوباره این 

مسائل بررسی می شود. من در مورد کاندیداتوری یا عدم کاندیداتوری خودم فعلا ً. صحبتی نمی کنم. 

واکنش آیت الله ممدوحی به نامه  اخیر آیت الله یزدی
یک عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم معتقد است محتوای نامه آیت الله یزدی خطاب به آیت الله 
شبیری زنجانی کاملًا درست بوده و رسانه ها در این باره نباید جوسازی کنند.آیت الله حسن ممدوحی 
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم درباره نامه آیت الله محمد یزدی به آیت الله العظمی شبیری  زنجانی 

از مراجع تقلید معتقد است مسئله ساده ای است که می خواهند حاشیه سازی کنند.

اندازه گیری سرشیری
یکی از روش های کاهش مصرف در بخش 
های مختلف، اندازه گیری و نمایش مقدار آب 
مصرفی در آن بخش می باشد. چنانچه بتوانیم 
شرایطی فراهم کنیم که مصرف کننده متناوباً 
ببیند که از زمان شروع مصرف آب، در یک 
فعالیت مشخص مثل دوش گرفتن، چه مقدار 
آب مصرف شده، این موضوع به خودی خود 
می تواند تاثیر مثبت و موثری در کاهش زمان 
و مدت مصرف داشته باشد. چرا که اغلب مصرف 
کنندگان از این که در فرآیند خاصی که دارند آب 
مصرف می کنند، اطلاعی از میزان آب مصرفی 
ندارند. به عنوان مثال ممکن است شما تا حالا به 
این فکر نکرده باشید که در مدت شستشوی میوه و سبزیجات، اگر شیر آب یکسره باز باشد واقعا چقدر 
آب مصرف می شود؛ اما وقتی یک وسیله اندازه گیری، روی شیر نصب شده باشد، که خروجی شیر را 
لحظه به لحظه به شما نشان بدهد، وضع فرق می کند و از نظر روانی این موضوع روی مصرف کننده 
تاثیر می گذارد و ترغیبش می کند به اینکه در مواقع عدم نیاز هر چه سریع تر شیر را ببندد. اندازه 
گیرهای ساده و با دقت نسبتا خوبی در بازار وجود دارد که با هزینه های نه چندان زیاد قابل تهیه و نصب 
بر روی هر یک از اجزاء مصرف کننده آب هستند. مصرف کننده در بدو استفاده از آب به وسیله دکمه ای 
شمارشگر ) نمراتور ( اندازه گیر را صفر می کند و در حین استفاده مرتبا مقدار مصرف بر حسب لیتر به 
او نشان داده می شود. به این ترتیب مصرف کننده از زمان شروع استفاده در هر لحظه مقدار مصرفش را 
می تواند ببیند. استفاده از این دستگاه های اندازه گیری، خصوصا برای تشویق کودکان، در صرفه جویی 
در مصرف آب بسیار موثر می باشد. مثلا شما می توانید این دستگاه ساده را روی دوش حمام نصب کنید 
و بین بچه ها داخل منزلتان یک مسابقه صرفه جویی در مصرف آب راه بیندازید. هم فال هست و هم 
تماشا. اگر می خواهید از این نمونه دستگاه های اندازه گیری تهیه کنید، به چند نکته مهم توجه کنید:

 اول اینکه این دستگاه باید به همراه اتصالاتی ارائه شده باشد که به سهولت بتوانید آن را روی هر جزء 
مصرفی نصب کنید؛ یعنی به همان سادگی که روی دوش حمام نصب می شود، بتوان روی سیفون، 
فلاش تانک یا شیر ظرفشویی و غیره هم نصب کرد. دوم اینکه دستگاه روی عملکرد شیر تاثیر نامطلوب 
نگذارد. روی جعبه بعضی از این دستگاه ها نوشته شده که مثلا روی شیر الکتریکی قابل استفاده نیست. 
سوم اینکه دستگاه از دقت مناسبی برخوردار باشد. معمولا روی جعبه این دستگاه میزان دقت را 
نوشته است. در پایان این مطلب یک وسیله مشابه اما ساده تر دیگر را به شما معرفی می کنیم و آن 
تایمر و یا زمان سنج های مصرف هستند. بیشترین استفاده این وسیله هم برای بخش استحمام می 
باشد. اما به دلیل شکل های جذابی که این تایمرها دارند مورد علاقه و توجه خاص بچه ها هستند و می 
توان از این جذابیت برای صرفه جویی در مصرف آب بهره برد؛ به این صورت که تایمر روی مدت زمان 
خاصی مثلا ۵ دقیقه تنظیم می شود تا محدودیت زمان استحمام را به فرد هشدار بدهد و می توان با 
این وسیله هم به صورت غیر مستقیم در قالب بازی برای بچه ها فرهنگسازی کرد و با این روش هم 

مدیریت زمان در مصرف را یاد بگیرند.
روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم

همزمان با اربعین حسینی)ع( برگزار می شود

راهپیمایی بزرگ مردم قم از حرم مطهر
 تا مسجد مقدس جمکران 

عضو شورای شهر قم گفت: راهپیمایی بزرگ مردم قم طبق روال 
سال های گذشته در روز اربعین از حرم حضرت معصومه )س( تا مسجد 

مقدس جمکران برگزار می شود. 
 مجتبی سبحانی ثابت با اشاره به برخی از اقدامات مهم شهرداری قم 
در برپایی باشکوه اربعین حسینی)ع( اظهار داشت: تشکیل ستادهای 
هشتگانه  اطلاع رسانی و خدمات رسانی در سطح مناطق هشتگانه شهری 
با محوریت پیرامون حرم کریمه اهل بیت)س( و مسجد مقدس جمکران 
به سه زبان اردو، عربی و انگلیسی ازجمله فعالیت های صورت گرفته است.

وی با تأکید بر آماده باش اکیپ های امداد و نجات شهرداری قم افزود: 
آماده باش و استقرار اکیپ های عملیات وامدادی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی در هسته مرکزی و پیرامون حرم کریمه اهل بیت)س( و  
مساجد و تکایا در آماده باش کامل قرار دارد.عضو شورای شهر قم گفت: 
 ـفضای سبز   آماده باش و فعالیت بیش از۱۵00 نفر از کارکنان خدمات 
ستادی به صورت شبانه روزی و پیش بینی 2۷0 دستگاه ماشین آلات 
مکانیزه جهت جمع آوری پسماندهای شهری برای خدمات رسانی بهتر به 
شهروندان در نظر گرفته شده است.سبحانی ثابت با بیان برنامه ریزی های 
صورت گرفته شده درزمینهٔ حمل ونقل زائران اربعین حسینی)ع( عنوان کرد: 
آماده باش کامل سازمان های حمل ونقل و ترافیک، تاکسیرانی و اتوبوس رانی 
در راستای جابجایی عزاداران حسینی از فعالیت های مهم صورت گرفته شده 
است.وی خاطرنشان کرد: فعالیت اکیپ های تخلفات شهری در راستای 
کنترل ناهنجاری های اجتماعی با محوریت حرم مطهر کریمه اهل بیت 
و مسجد مقدس جمکران و آماده باش  سامانه ۱3۷فوریت های خدمات 
شهری به صورت شبانه روزی برای خدمات رسانی بهتر به زائران در نظر 
گرفته شده است.عضو شورای شهر قم مناسب سازی و فضاسازی شهری را 
از دیگر فعالیت های انجام شده دانست و  ادامه داد: تکمیل سیاه پوش نمودن 
یکپارچه سطح مناطق هشتگانه با محوریت پیرامون حرم مطهر کریمه 
اهل بیت)س( و محل عبور دستجات عزاداری و مسجد مقدس جمکران 
انجام شده است.سبحانی ثابت گفت: صدور مجوز استقرار ایستگاه صلواتی 
در راستای کنترل نظم، نظافت و پاکیزگی محیط شهری. در این خصوص 
هماهنگی لازم در خصوص کنترل موارد ایمنی و ترافیکی، نظم و نظافت 
شهری و تدابیر پیشگیرانه در محوطه پیرامون ایستگاه های صلواتی از قبیل 
تهیه مخازن فان، سطل های کارتن پلاست و کیسه های زباله در محوطه 
پیرامون ایستگاه های صلواتی با همکاری و مشارکت متولیان ایستگاه های 

صلواتی صورت پذیرفته است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

ناوگان حمل ونقل درون شهری قم 
فرسوده است

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر فعالیت و استقرار 60 
دستگاه اتوبوس درون شهری قم در مسیر پیاده روی اربعین گفت: در ماه های 
گذشته ۵0 دستگاه اتوبوس وارد ناوگان شده و در دو ماه آینده نیز 23 
دستگاه جدید خریداری و وارد ناوگان حمل ونقل عمومی شهر قم می شود. 
عباس ذاکریان با اشاره به برخی از مشکلات حمل ونقل در ناوگان 
اتوبوس رانی شهر قم اظهار داشت: فرسودگی ناوگان حمل ونقل شهری 
از معضلات و مشکلات اصلی اتوبوس رانی شهر قم است.وی لایحه اخیر 
شورای شهر قم برای اخذ مجوز اصلاحیه مصوبه موضوع انتشار اوراق 
مشارکت سال 9۷ به میزان ۷000 میلیارد ریال افزود: برای نخستین بار 
بوده که در کنار راه اندازی و افتتاح از قطار شهری، خرید و نوسازی ناوگان 
اتوبوس رانی نیز به این لایحه در دو سال گذشته اضافه شده است.معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی قم را 
ضروری دانست و گفت: طرح نوسازی ناوگان اتوبوس رانی در دست کار بوده 
که طبق آن باید ۵0 درصد از هزینه از طریق دولت تأمین شده و ۱8 درصد 

آورده این طرح به صورت نقدی توسط شهرداری تأمین می شود.

قائم  مقام شهردار قم  خبرداد

ارائه آموزش های شهروندی 
در 100 عمود مسیر نجف تا کربلا 

قائم  مقام شهردار قم گفت: رویکرد شهرداری قم ارائه آموزش های 
شهروندی در حوزه بهداشت و حفظ آن بوده و حدود ۱00 عمود را تحت 
پوشش قرار داده است.  سید ابراهیم معتمدی در حاشیه پیاده روی اربعین 
در گفت وگو با تسنیم ، با اشاره به لزوم برگزاری شعائر اسلامی به بهترین 
شکل و امکانات اظهار داشت: مراسم پیاده روی اربعین باید با شکوه خاص 
برگزار شود زیرا شیعیان معتقدند که پیاده رو اربعین زمینه ساز ظهور خواهد 
بود.وی با تشریح خدمات شهرداری قم به زائران مسجد مقدس جمکران 
در مسیر نجف تا کربلا افزود: شهرداری در راستای خدماتی که به عزاداران 
حسینی در شهر قم ارائه می دهد برای چهارمین سال به زائران سیدالشهدا 
)ع( نیز ارائه خدمات کرده و با حدود ۱60 تا ۱۷0 نفر در مسیر نجف 
تا کربلا حضور پیداکرده است.قائم  مقام شهردار قم خدمات ارائه شده 
شهرداری را تخصصی اعلام کرد و ادامه داد: عمدتاً کارهایی که مردم  عادی 
قادر به انجامان نیستند را شهرداری قم برعهده گرفته است و تجهیزات و 
ماشین آلات موردنیاز نظافت و پاک سازی را به همراه آورده است.وی تصریح 
کرد: رویکرد شهرداری قم ارائه آموزش های شهروندی در حوزه بهداشت 
و حفظ آن بوده و حدود ۱00 عمود را تحت پوشش قرار داده و با نصب 
پلاکاردهای سه زبان فارسی، عربی و انگلیسی در جهت این فرهنگسازی 
اقدامات لازم را انجام می دهد.معتمدی با اشاره به تأکید مقام معظم رهبری 
در حفظ جایگاه ایرانیان به عنوان مهمان بیان کرد: سرمشق کار شهرداری 
فرمایش مقام معظم رهبری که تأکید بر حفظ جایگاه میزبانی مردم عراق در 
مراسم پیاده روی اربعین دارند، بوده و در جهت روایت امام صادق )ع( مردم 

را در رسیدن به بهشت یاری می کنیم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی و هنری شهرداری قم خبر داد

طرح محله سلامت در 12 نقطه شهر قم 
مدیرعامل سازمان فرهنگی و هنری شهرداری قم گفت: برنامه محله 
سلامت به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 
در ۱2 محله قم برگزار می شود . ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برنامه های 
پیش بینی شده به مناسب چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، اظهار 
داشت: برنامه محله سلامت ازجمله برنامه هایی است که سازمان فرهنگی 
و هنری شهرداری به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب 
اسلامی برگزار می کند.وی جزئیات و اهداف این برنامه را مورد توجه قرار داد 
و افزود: این برنامه یک برنامه تلفیقی بوده و در راستای کاهش آسیب های 
اجتماعی، ایجاد شورونشاط اجتماعی و آموزش های اقتصاد مقاومتی در 
قالب برنامه های تفریحی، آموزشی و ورزشی از قبیل برنامه هایی مانند 
نمایشگاه و سرگرمی پیش بینی شده که به مدت یک هفته در محله ای که 

منتخب شده برگزار می شود.

دادستان قم خبر داد

تشکیل پرونده محاربه برای زندانی فراری
دادستان قم با اشاره به خبر فرار یک زندانی از مرکز درمانی گفت: در 
این راستا پزشک معالج به دادسرا احضار شده و فرماندهی یگان حفاظت 
و بدرقه زندان قم بازداشت شد.مهدی کاهه با اشاره به دستگیری زندانی 
فراری از مراکز روان درمانی در کمتر از ۵ ساعت بیان کرد: این فرد با 
توجه به تشخیص پزشک به مرکز درمانی روان پزشکی به دلیل اختلالات 
روحی روانی معرفی و بستری شده بود.وی تصریح کرد: فرماندهی یگان 
حفاظت و بدرقه اداره زندان قم به لحاظ مسامحه در انجام وظیفه قانونی با 
دستور دادستانی بازداشت شد.دادستان قم خاطرنشان کرد: پزشکی که بنا 
به تشخیص وی فرد زندانی به مراکز روان درمانی برای بستری معرفی شده 
نیز  برای بررسی و توضیح به دادسرا احضار شد.بر اساس این گزارش در 
مورد اقدام زندانی به قصد فرار ، پرونده ای به اتهام محاربه در دادسرا تشکیل 

و دستگاه قضایی قم با قاطعیت و فوریت با وی برخورد خواهد کرد.

اخبــار

مدیر بحران شهرداری قم گفت: درحال 
حاضر ممنوعیت بر ساخت و ساز در حریم 
گسل ها در شهر قم اعمال نمی شود که 
دراین رابطه کارگروه ملی مخاطرات زمین 
لرزه در حال پیگیری این موضوع می باشد.

 علی اکبر رحیمی ابراز امیدواری کرد 
که این محدودیت ها پس از تعیین حرایم 
گسل ها با تصویب شورای عالی شهرسازی 
ابلاغ شود.وی عین حال اضافه کرد: برای 
جلوگیری و کاهش خسارت های ناشی 
از زلزله، ساخت و ساز در این محدوده ها 
گسل ها مطابق قوانین با طراحی و الزامات 
خاص صورت می گیرد.وی همچنین گفت: 
برای جلوگیری از مخاطرات زلزله، استفاده 
از نمای رومی در ساخت منازل ممنوع و 
از سوی  نیز  نظارت بر ساخت و سازها 
شهرداری تشدید شده است.رحیمی بیان 
کرد: آسیب پذیری مناطق در برابر زلزله 

بستگی به چند مولفه از جمله نوع و مکانیزم 
گسل ها و زلزله های احتمالی، نوع خاک و 
نوع و عمر سازه بستگی دارد.به گفته وی، با 
توجه به نوع سازه ها دربافت فرسوده، این 
مناطق بیشترین آسیب پذیری را در برابر 

زلزله دارند.
مجموع کل مساحت قم ۱2 هزار و 
939 هکتار است که چهار هزار و 809 
هکتار از بافت این شهر، فرسوده و ناکارآمد 

است.
وی درادامه با اشاره به اقدامات شهرداری 
برای آمادگی در برابر زلزله، گفت: مرکز 
پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری 
طرح مطالعات »تدوین نقشه هاو برنامه 
های عملیاتی مدیریت بحران شهر قم با 
تاکید بر مخاطرات زلزله و سیل« را سال 

9۵ انجام داده است.
رحیمی اضافه کرد: مهم ترین خروجی 

های این مطالعات تعیین میزان مخاطرات 
زلزله و سیل شهر قم، تعیین حداکثر شتاب 
استان  زلزله گسل های اصلی  و شدت 
برنامه های  و تدوین دستورالعمل ها و 
عملیاتی در حوزه های مختلف شهرداری 
بوده که این برنامه ها از سال گذشته در 
شهرداری  بحران  مدیریت  ستاد  قالب 

مناطق در حال پیگیری و اجراست.
وی ادامه داد: بر اساس این مطالعات، 
نرم افزار تخمین خسارت زلزله شهر قم 
نیز طراحی شده و هم اکنون در حال بهره 
برداری است که با استفاده ازاین نرم افزار 
می توان اثر خرابی هر نوع زلزله ای را بر 
و شریان های  بلوک های شهری  روی 

حیاتی به صورت احتمالی تخمین زد.
وی ادامه داد: 2 عنوان مطالعه »تدوین 
سند و برنامه خطر پذیری محلات شهر 
قم« و »امکان سنجی و جانمایی شبکه 

هشدار سریع زلزله شهر قم« هم در حال 
انجام است که در طرح نخست تاکنون 
6۵ شاخص آسیب پذیری برای شهر قم 
شناسایی شده و خروجی نهایی، نقشه 
میزان آسیب پذیری شهر قم به تفکیک 

محله خواهد بود.
مدیر بحران شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: در طرح دوم نیز امکان سنجی شبکه 
هشدار سریع زلزله انجام و محل های بهینه 
نگاری  ایستگاه های شتاب  برای نصب 
شناسایی شده که ۱4 ایستگاه نصب خواهد 

شد.
در  آمادگی  میزان  به  اشاره  با  وی 
مدیریت بحران شهرداری مقابله با زلزله، 
با برگزاری  گفت: مرکز مدیریت بحران 
دوره های آموزشی و مانورهای عملیاتی و 
دور میزی سعی کرده که آمادگی نیروهای 

انسانی را تا حد زیادی ارتقا دهد.

مدیر بحران شهرداری قم :

ممنوعیت بر ساخت وساز درحریم گسل ها در قم اعمال نمی شود

در نظر دارد نسبت به جذب سرمایه گذار جهت بهره برداری از مجموعه 

پارک های سرو و لاله مجموعا به وسعت حدودا 5 هکتار با بهترین دسترسی 

برون شهری و درون شهری اقدام نماید، لذا از کلیه افراد حقیقی و حقوقی 

که دارای فعالیت در زمینه های گردشگری و ... که از توان مالی و اقتصادی 

لازم جهت سرمایه گذاری برخوردار می باشند، دعوت به عمل می آید جهت 

هماهنگی انجام بازدید از مجموعه های فوق با شماره تماس 0۹1۹25۳۳048 

فقط در ساعات اداری تماس حاصل بفرمایند.

آدرس   به  جعفریه  شهرداری  سایت  به  بیشتر  اطلاعات  کسب  برای 

)WWW.jafarie.ir (مراجعه فرمائید.
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